
کابوسی برای قطب کارگری کشور

قرارداد موقت نرفته، برگشت

گفت و گو با فرزند ارشد خانواده شهید بهشتی

پدرم می گفت شما باید 
حتما به درون جامعه بیایید

استاندار اصفهان در دیدار با شهردار اصفهان مطرح کرد؛

 استانداری حمایت 
لازم را از شهرداری 

خواهد داشت
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کش�ور ما ایران یک�ی از پرمص�رف ترین 
کش�ورها به لحاظ مصرف چای در جهان 
محسوب می شود. چای یکی از مهم ترین 
کالاهای مصرفی در بین خانوارهای ایرانی 
است.بنابرآمار ارائه ش�ده هرساله حدود 
105 هزار تن در کشور مصرف می شود و هر 
فرد ایرانی به طور متوسط سالانه یک ونیم 
کیلو چای استفاده می کند. خارجی ها چای 
فله خریداری شده از ایران را در بسته بندی 

زیبا به خودمان می فروشند. رییس سازمان 
چاي کشور گفت: از آنجا که کشور ما نیاز 
 فراوانی به چای دارد، خود ما باید با کشت
 برنامه ریزی شده چای در کشور نیاز داخلی 
خود را تامین کنیم. علی محرر تصریح کرد: 
بهترین انواع چای وارداتی همان چاي تولید 
داخلي خودمان اس�ت که ب�ه صورت فله 

 به کش�ورهای دیگر صادر 
می شود و آنها...

هرایرانی سالانه یک ونیم کیلو چای مصرف می کند

واردات بی رویه چای 
چرخ تولید چای مرغوب 

9اق���ت���ص���اددر کشور را لنگ کرد

مدیرعامل آب منطقه ای اصفهان در نشست خبری مطرح کرد:

اصفهان وارد بحران آبی شده است

5 پ���رون���ده

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رییس و مسوولان قوه قضائیه تاکید کردند:

 در مقابل تهدید، تطمیع، رودربایستی 
و فشار جو عمومی بایستید
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گفت و گو با حجت الاسلام مهدی اژه ای، دبیر حزب 
جمهوری اسلامی در اصفهان

آقای بهشتی اجازه نمی داد 
فکر امام)ره( شهید بشود

6 پ���رون���ده

مروری بر زندگی نامه 
روحانی مبارز شهید علی اکبر اژه ای

تداوم انقلاب به تشکیلات 
منظم و منسجم است

باخت  در  بزنگاه

صعود نکنیم  افسوس 
خواهیم خورد

11 ورزش

مدیرکل آموزش وپرورش استان: 

فروش سوالات امتحانی را 
تکذیب می کنم

10 ج���ام���ع���ه

6 پ���رون���ده

شهردار  اصفهان:

 شهرداری به دنبال تصدی گری 
در حوزه گردشگری نیست
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ش��هرداری به دنبال تصدی گری در حوزه گردش��گری نیس��ت، بلکه درصدد است در 
حوزه تبلیغات، بازار یابی و بازار سازی در حوزه گردش��گری ورود پیدا کند. دکترمهدی 
جمالی نژاد در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه امروز صحبت های بسیاری در زمینه 

ضرورت توسعه صنعت گردشگری...

مدیر کل آموزش و پرورش استان اصفهان با تاکید بر این نکته 
که فروش سوالات امتحانی مدارس در اصفهان واقعیت نداشته 
و تکذیب می ش��ود، گفت: گروهی س��ال گذش��ته در اس��تان 
 تهران اقدام به ش��ایعه سازی برای فروش س��والات و اخاذی از 
دانش آموزان کردند که توسط اطلاعات شناسایی شدند. قائدیها 

ادامه داد: این افراد سال جاری به برخی ...
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رییس جمهور در گفت وگوی تلویزیونی با مردم :

رهنمود های رهبری،
همدلی مسوولان و حمایت مردم، 

کلید موفقیت است

4
ویژه نامه 

سبک زندگی

پیشنهادات و مشکلات خود را با ما در میان بگذارید
3000483088

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی: 

روابط عمومی اداره امور مالیاتی استان اصفهان 

مهلت ارایه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی از 
طریق سامانه www.TAX.gov.ir تیرماه سال 

جاری می باشد. 
به منظور ارایه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی، 

تکمیل مراحل ثبت نام شماره اقتصادی از 
طریق سامانه مذکور ضروری است. 



رهبر معظم انقلاب اسلامی با بیان عوامل مخدوش کننده 
استقلال قضا خطاب به رییس و مسوولان قوه قضائیه 
فرمودند: باید در مقابل تهدید، تطمیع، رودربایس��تی 
و فشارِ جو عمومی بایس��تید و بر رفتار و روش صحیح 

قضا تکیه کنید.

   استقلال و تاثیرناپذیری دستگاه قضا بسیار 
مهم است

 به گزارش اصفهان زیبا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آی��ت الله خامنه ای، 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رییس و مسوولان 
قوه قضائیه، با تجلیل از شهید مظلوم آیت الله بهشتی 

و ش��هید قدوسی دو ش��هید والا مقام دس��تگاه قضا، 
»اس��تقلال و تأثیر ناپذیری« دس��تگاه قضا را بسیار 
مهم خواندن��د و تاکید کردن��د: بای��د در برابر عوامل 
مخدوش کننده استقلال قضا از جمله تهدید، تطمیع، 
رودربایستی و فش��ارِ جو عمومی ایس��تاد و بر رفتار و 

روش صحیح قضا تکیه کرد.

    اقتدار دستگاه قضایی؛ یعنی ایستادگی بر 
سر حرف حق

ایش��ان »اقتدار« را از عوامل استقلال دستگاه قضایی 
 برش��مردند و افزودن��د: اقت��دار طلبی ق��وه قضائیه 
قدرت طلبی متعارف سیاس��ی و جناحی نیست، بلکه 

به معن��ای قاطعیت و ایس��تادگی بر س��ر حرف حق 
است.»قانون گرایی و سلامت کامل« دستگاه قضایی 
دو عامل دیگری بودند که رهبر انقلاب آنها را در تحقق 
اس��تقلال قوه قضائی��ه، مؤثر و مهم خواندند. ایش��ان 
افزودند: در زمینه س��لامت قوه، کارهای خوبی شده 
اس��ت و باید با جدیت به این راه ادامه داد؛ چرا که هر 
گونه فساد در دس��تگاه قضایی، زمینه ساز فسادهای 

بزرگ تر در جامعه خواهد بود.

   »پیش�گیری از جرم«؛ از مسائل حساس و 
مهم قوه قضائیه

حضرت آیت الله خامنه ای »پیش��گیری از جرم« را از 

دیگر مسائل حساس و مهم قوه قضائیه برشمردند.
ایشان افزودند: البته دستگاه های دیگر هم باید در این 
زمینه فعال باشند، اما باید تلاشی سازمان یافته در این 
زمینه صورت پذیرد؛ چرا که در غیر این صورت، جرائم 
مدام افزایش و گس��ترش می یابن��د و مدیریت کلان 
آنها ممکن نخواهد بود. رهبر انق��لاب، افزایش تعداد 
زندانیان را واقعاً تأسف بار خواندند و افزودند: این مساله 
از زوایای مختلف مالی، خانوادگی، اخلاقی و اجتماعی 
هزینه ساز است و باید با تمرکز بر راه حل های مختلف، 

برای علاج آن فکری جدی کرد.

   لزوم تلاش برای تسهیل ازدواج جوانان
حضرت آیت الله خامن��ه ای در همی��ن زمینه ترویج 
فرهنگ صلح و س��ازش در جامعه و آس��یب شناسی 
و تقویت ش��وراهای حل اختلاف را در افزایش نیافتن 
تعداد زندانیان مؤثر خواندند و افزودند: برای مقابله با 
تبعات منفی افزایش زندانیان مال��ی و زندانیان مواد 
 مخدر نیز باید دنبال پیشنهادها و راه حل های تازه ای

بود. رهبر انقلاب با تاکید بر تلاش برای تسهیل ازدواج 
جوانان ب��ه برخی مش��کلات دادگاه ه��ای خانواده از 
جمله »طلاق توافقی« اشاره کردند و افزودند: قضات 
محترم با کمک بزرگان خانواده ها، اینگونه مس��ائل را 

تقلیل دهند.

    ل�زوم برنامه مح�وری، تنقی�ح قوانی�ن و 
کادرسازی در قوه قضائیه

»برنام��ه مح��وری«، »تنقی��ح و اص��لاح قوانین« و 
»کادرسازی« س��ه نکته و توصیه مهمی بود که رهبر 
انقلاب در ادامه سخنان خود به تبیین آنها پرداختند.

 حضرت آی��ت الله خامن��ه ای ب��ا تاکید ب��ر ضرورت 
»برنامه محوری« در دس��تگاه قضای��ی گفتند: تکیه 
کردن بر برنامه روش��ن و مدون، ب��ه حرکت دقیق در 

مسیر چشم انداز  آینده کمک می کند و مانع از گرفتار 
شدن در کشمکش های روزمره می شود. رهبر انقلاب 
در تبیین نکته دوم، یعن��ی »تنقیح و اصلاح قوانین«، 
افزودند: قانون، راه پیشرفت کشور را هموار می کند و 
چنانچه برخی قوانین ایراد و یا با یکدیگر تعارض دارند، 
باید آنها را اصلاح کرد اما بنده به هیچ وجه قانون گریزی را 
قبول ندارم. حضرت آیت الله خامنه ای در بیان آخرین 
توصیه، »کادر سازی« را بسیار مهم دانستند و گفتند: 
نیروهای مستعد و سالمی در قوه قضائیه وجود دارند 

که باید آنها را برای کارهای بزرگ پرورش دهید.

    انتظ�ار هرگونه تلاش، مجاه�دت و تحمل 
سختی در قوه قضائیه انتظار بجایی است

حضرت آی��ت الله خامنه ای در ابتدای س��خنان خود 
با تبریک هفته قوه قضائیه، یاد ش��هیدان بهش��تی و 
قدوس��ی را گرامی داشتند. ایشان با اش��اره به نقش و 
شخصیت استثنایی شهید آیت الله بهشتی در دوران 
مبارزات انقلابی و همچنین در جریان اداره کشور در 
شرایط انقلاب گفتند: آیت الله بهش��تی از نوادر زمان 
و ش��خصیتی جذاب، مدیر، مدبر و انقلابی محس��وب 
می ش��د که زندگی اش، برای انقلاب و کشور حقیقتاً 
مفید و موثر بود و شهادتش نیز مایه وحدت و انسجام 
جامعه و تقویت جریان انقلاب ش��د. ایش��ان ش��هید 
قدوس��ی )اولین دادس��تان انقلاب( را نیز شخصیتی 
برخ��وردار از روحی لطی��ف و در عین حال ش��جاع و 
نفوذناپدیر خواندند. رهبر انقلاب اسلامی همچنین با 
تقدیر از تحرک، عزم و مدیریت جهادی رییس قوه قضائیه 
در ایفای مسوولیت در تبیین اهمیت دستگاه قضایی، 
افزودند: قوه قضائیه یکی از س��ه رکن اساسی کشور و 
مجری بخش مهمی از احکام اسلامی است، لذا انتظار 
هرگونه تلاش، مجاهدت و تحمل س��ختی در این قوه 

انتظار بجایی است.

رییس جمهور با بیان اینکه بی تردید پیروزی انقلاب اسلامی در سایه اتصال به قرآن 
و اهل بیت )ع( بود، اظهار داشت: امروز هم برای حفظ نظام و تداوم آن و دستیابی به 
اهداف متعالی انقلاب، راهی جز اتصال واقعی به قرآن و اهل بیت عصمت و طهارت 
نداریم و این دو می توانند سعادت دنیا و آخرت را تضمین کنند. به گزارش اصفهان 
زیبا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاس��ت جمهوری، حجت الاسلام و المسلمین 
دکتر حس��ن روحانی در ضیافت افطار با خادمان ق��رآن و ذاکرین اهل بیت )ع( با 

تجلیل از خدمات این دو قش��ر فرهنگی و معنوی به جامعه، گفت: خادمان قرآن 
به فرزندان این جامعه خواندن، فهمیدن و عمل به قرآن را می آموزند و این بسیار 
ارزشمند اس��ت. رییس جمهور با بیان اینکه قرآن صرفا برای خواندن و فهمیدن 
نیست، اظهار داشت: قرآن راه و مسیر هدایت را به تمام انسان ها نشان می دهد و 
افتخار انقلاب و نظام ما این است که از روز اول به قرآن و اهل بیت عصمت و طهارت 
متصل است و بدون تردید اگر این دو ثقل بزرگ نباشند، سعادت هم وجود نخواهد 

داشت. حجت الاس��لام و المس��لمین دکتر روحانی گفت: امام راحل در بین آحاد 
مردم، عزیز و بزرگ بودند؛ چرا که مبین قرآن و عاشق اهل بیت )ع( بودند و اتصال 
مردم به امام )ره( از این جهت بود که ایش��ان را مرجعی برای فهم عمیق تر و بهتر 
قرآن و دین می دانستند. رییس جمهور اضافه کرد: قرآن به همه انسان ها تعلق دارد 
و مسیر هدایت را نه تنها برای مسلمانان، بلکه برای هر آن کسی که طالب آن باشد 
نمایان می سازد و از این رو هم پیامبر عزیز اسلام )ص( برای همه عالمیان رحمت 

 بودند و هم قرآن مجید برای همه جهانیان هدایت و رحمت است. حجت الاسلام 
و المسلمین دکتر روحانی با تذکر این نکته که بعضی اوقات از بهترین نعمت های 
الهی سوء استفاده می شود، اظهارداشت: ظلمی بالاتر از اینکه انسان به نام حق و به 
نام قرآن، به قرآن و راه حق خیانت کند و افترا ببندد وجود ندارد. در اوایل انقلاب 
برخی جوانان ما را با ادعای قرآن و اسلام منحرف کردند و امروز هم مراقب باشیم 

که در گوشه و کنار چنین اتفاقی رخ ندهد.

وزارت اطلاعات در تعیین صلاحیت 
نامزدهای انتخاباتی مسامحه ندارد

وزیر اطلاعات با بیان اینکه کار تعیین صلاحیت نامزد های انتخاباتی را 
در اختیار شورای تعیین صلاحیت گذاشته ایم، گفت: وزارت اطلاعات 
مسامحه ای در این زمینه با افراد ندارد. حجت الاسلام سید محمود 
علوی، وزیر اطلاعات در جلسه شورای اسلامی شهر تهران به موضوع 
تعیین صلاحیت های نامزد های انتخاباتی اشاره کرد و  اظهار داشت: 
دستگاه وزارت اطلاعات وابسته به هیچ جریان سیاسی  نیست، بلکه 
تنها یک نهاد حاکمیتی و در اختیار کلیت نظام است، از این رو اساس 
کار خود را در تعیین صلاحیت های نامزد های انتخاباتی در اختیار 
 یک شورای تعیین صلاحیت قرار داده ایم. تعیین صلاحیت، یک تیغ 
دو دم اس��ت؛ چرا که از یک طرف منفعت عموم��ی و از جهت دیگر 
موضوع حیثیت و جایگاه افراد در آن مطرح است. بنابراین این وزارتخانه 
 نه مسامحه ای در این زمینه با افراد دارد تا مبادا مسوولیت به دست 

نا اهلان بیفتد و نه اینکه آبروی افراد را به خطر می اندازد.

آغاز مجدد اعزام های ۷ روزه عتبات 
از ۱۲ تیر

مدیرکل عتبات س��ازمان حج و زیارت با بیان اینکه اعزام های هفت 
روزه به عتبات در ماه مبارک رمضان از ۱۲ تیرماه آغاز می شود، گفت: 
متقاضیان سفر به عتبات در ماه رمضان همچنان می توانند ثبت نام 
کنند و  اعزام شوند.  محسن نظافتی با بیان اینکه استقبال خوبی از  
اعزام به عتبات در ماه مبارک رمضان شده، گفت: زائران عتبات در ماه 
مبارک رمضان طبق برنامه ریزی ها در شب های قدر در جوار حرم های 
مطهر امام علی )ع( و امام حسین)ع( هستند. مدیرکل عتبات سازمان 
حج و زیارت افزود: از ۱۲ تیر اعزام های عادی زائران در قالب بسته های 
هفت روزه به عتبات دوباره از سر گرفته می شود و اعزام هفت روزه به 
عتبات در ماه رمضان نیز قرعه کشی ندارد. وی ادامه داد: هنوز سایت 

ثبت نام بسته نشده است.

با صدور پیام های جداگانه؛

 رییس مجلس حوادث تروریستی 
در کویت و تونس را محکوم کرد

علی لاریجانی ضمن محکوم کردن حملات تروریس��تی در تونس و 
کویت، تاکید کرد: این حوادث دردناک خطر تروریس��م تکفیری را 
برای همه ملت های منطقه روشن کرد. رییس مجلس شورای اسلامی 
با صدور پیام های جداگانه ای خطاب به روسای مجلس کویت و تونس 
حوادث تروریستی در مسجد شیعیان کویت و شهر سوس تونس را 

محکوم کرد.

اخبار کوتاه
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رییس و مسوولان قوه قضائیه تاکید کردند:گروه ایران

 در مقابل تهدید، تطمیع، رودربایستی و فشار جو عمومی بایستید

برای حفظ نظام و دستیابی به اهداف انقلاب، راهی جز اتصال به قرآن و اهل بیت )ع( نداریم

 محمد افتخاری: انتخاب��ات ۱7 خردادماه ترکیه و نتایج آن 
نش��ان داد که از یک سو هنوز جریان اس��لام گرا در ترکیه در 
کانون توجه مردم قرار دارد و گزینه اول مردم مسلمان ترکیه 
به حساب می آید و از سوی دیگر نشان داد حزب اسلام گرای 
»عدالت و توسعه« هزینه اشتباهات راهبردی خود را در عرصه 

داخلی و خارجی می پردازد. 
از یک نظر حزب عدالت و توسعه و رهبران آن سودای تجدید 
بنای امپراطوری عثمانی را در سر می پروراندند و انتظار آنان 
از مسیر انتخابات تغییرات اساسی ترکیه از یک رژیم پارلمانی 
به رژیم ریاستی بود تا این کش��ور بتواند با یک اقتدار رهبری 
روند پرشتاب تحولات منطقه ای را به نفع سیطره منطقه ای 
ترکیه طی کند، اما اردوغ��ان و حزبش نه تنها به جای حرکت 
به جلو متوقف شدند، حتی یک گام مهم به عقب رانده شدند 
و بدین ترتیب ترکیه با یک خلأ رهبری خردمند مواجه شد. از 
منظر دیگر نتایج انتخابات ترکیه نشان داد که این کشور با روند 
اشتباهات اردوغان با یک رشد نس��بی آرای گروه های قومی 
به ویژه کردها مواجه شد که نش��ان دهنده علامات بالینی در 
»تغییر وضعیت« ترکیه است که می تواند نه تنها وضع سیاسی 
بلکه وضع امنیتی جدیدی را در این کشور پدید آورد. با نگاه به 
ش��رایط داخلی ترکیه و اتفاقاتی که طی سال های گذشته در 
این کشور افتاد، می توانیم بگوییم اردوغان بیش از آنکه مسیر 
همگرایی طیف های اسلام گرا را بپیماید و در جهت تنش زدایی در 
منطقه گام بردارد، با طیف های مذهبی درگیر شد. او اگرچه 
میراث دار جریان نجم الدین اربکان، پدر اسلام گرایی ترکیه 
 بود اما به جای مش��ارکت دادن و کمک ک��ردن و همراهی با

جریان های اسلامی منطقه در مس��یر حذف آنان طی طریق 

کرد و حتی در جهت تقویت گروه های مختلف تروریستی از 
جمله داعش و جبهه النصره برآمد و با باز گذاشتن مرزهای خود 
برای تردد این گروه های تروریستی، زمینه تقویت تنش ها و 
درگیری های را در منطقه به وجود آورد و حتی به جای نزدیکی 
با همس��ایگان خود، با هیچ یک ازآنان رابطه استوار و دوستانه 
ای ندارد که با نگاهی اجمالی بر روابط دو و چند جانبه کنونی 
آنکارا با عراق، س��وریه، یونان و قبرس، بلغارستان و ارمنستان 
به این واقعیت می توان پی برد. تفکرات غلط استراتژیست های 
حزب عدال��ت و توس��عه و در راس آنها احم��د داوود اوغلو، با 
تغییرات هیجانی سیاس��ی و در سیاس��ت خارج��ی ترکیه، 
موجب انتقادات بسیار زیادی از سوی نخبگان ترکیه شده، به 
 طوری که هیچ گروهی جز حزب عدالت و توس��عه از سیاست 
مداخله جویانه در س��وریه حمایت نمی کن��د و حتی اعضای 
برجسته ای از درون این حزب چون عبدالله گل، منتقد جدی 
این سیاست است، این در حالی اس��ت که ترکیه می توانست 
نقش کلیدی در حل مشکل و ثبات به سوریه داشته باشد و از 
این راه به منافع هنگفتی دس��ت پیدا کند. در انتخابات ترکیه 
53/5 میلیون نفر واجد شرایط رای بودند که حدود 46 میلیون 
نفر؛ یعنی حدد 86 درصد در آن شرکت کردند که طبق قوانین 
 ترکیه حضور در پارلمان به آن دس��ته از لیس��ت هایی تعلق 
می گیرد که توانسته دست کم ۱0 درصد آرا را به دست آورد 
 و آرای گروه های زیر ۱0 درصد به نفع گروه های پیروز توزیع 
می شود. حزب توس��عه و عدالت با ۱8/8 میلیون رای؛ یعنی 
کسب کمتر از 4۱ درصد به ۲58 کرسی دست یافت و اکنون 
حزب توسعه و عدالت یک راه بیشتر پیش رو ندارد؛ ائتلاف با 

دیگر احزاب، احزابی که تماما علیه عثمانی گرایی هستند.

همزمان با فرارس��یدن ماه مبارک رمضان وابس��تگان نظامی 
کشورهای اس��لامی مقیم ایران با فرمانده نیروی دریایی سپاه 

دیدار کردند.
 دریادار فدوی در این مراسم با تبریک فرارسیدن ماه رمضان و 
خیر مقدم به میهمانان، از این ماه مبارک به عنوان ماه میهمانی 
ویژه خداوند متعال یاد کرد و گفت: به برکت ماه مبارک رمضان 
می بایس��ت محبت میان مسلمانان به بیش��ترین وجه ممکن 
جاری ش��ود. وی با بیان اینکه دین اسلام به عنوان کامل ترین 
دین خدا در عالم فراگیر خواهد ش��د، اظهار داش��ت: دشمنان 
اسلام، به طور خاص آمریکایی ها تحقق این مهم را نمی خواهند.

 دریادار فدوی تصریح کرد: وظیفه مس��لمانان در این شرایط 
حرکت در راس��تای روندی اس��ت که خداوند متع��ال و ائمه 
معصومین )ع( از ما خواس��ته اند؛ به ویژه در جغرافیایی مانند 
خلیج فارس که نه تنها در منطقه، بلک��ه در دنیا نقش خاص و 
حساسی را داشته و به عنوان مرکز دنیا می توان از آن یاد کرد. وی 
افزود: به طور قطع در آینده تمامی کشورهای اسلامی به درک 
واحدی خواهند رس��ید که اصلی ترین موضوع بین کشورهای 
مسلمان باید اتحاد میان آنان باشد. فرمانده نیروی دریایی سپاه 
از کشورهای اسلامی به مثابه یک خانواده بزرگ یاد کرد و گفت: 
طبیعتاً در داخل خانواده ای با این عظمت، اختلاف سلیقه وجود 
دارد، اما در این خانواده اصول و مبانی هیچگاه از بین نرفته و در 
هیچ شرایطی اختلاف نظرها به خارج رسوخ نمی کند. وی در 
ادامه تصریح کرد: اولین رسالت انقلاب اسلامی کمک رساندن 
به مسلمانان است و در این روند نیروهای مسلح، به ویژه سپاه 
که صرفاً یک نیروی نظامی نیست نقش خود را درک کرده و در 
راستای تحقق آن، تمام آنچه را که می بایست وجود داشته باشد 

را مهیا کرده است. دریادار فدوی تقدیم بیش از 40 هزار پاسدار 
شهید از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون در دفاع از اسلام 
را گواهی بر از جان گذشتگی و ایفای نقش مؤثر و انقلابی سپاه 
برشمرد و افزود: نیروی دریایی سپاه در منطقه خلیج فارس به 
عنوان حساس ترین نقطه عالم این نقش را برای خود قائل بوده 
و برقراری امنیت خلیج فارس برای همگان را به عنوان یک اصل 
مورد توجه قرار داده اس��ت. وی با تاکید بر اینکه حیات آینده 
جهان وابسته به امنیتی اس��ت که باید در خلیج فارس برقرار 
شود گفت: این یک وظیفه اسلامی بر دوش  ما و سایر کشورهای 
مسلمان است که امنیت را نه تنها برای خود، بلکه برای سایرین 
فراهم کنیم تا با تامین این امنیت در وضعیت مناسب تری قرار 
گیرند. س��ردار فدوی با بیان اینکه تامین ان��رژی جهانی حال 
حاضر و آینده جهان بر عهده خلیج فارس و کشورهای مسلمان 
حوزه خلیج فارس اس��ت، اظهار داش��ت: هم اکنون روزانه ۲0 
میلیون بشکه نفت از این منطقه به تمام دنیا صادر می شود که 
این میزان با توجه به محدود بودن سایر منابع نفت دنیا در آینده 
نه چندان دور افزایش یافته و به 40 تا 50 میلیون بشکه در روز 
خواهد رس��ید. وی افزود: آمریکایی ها می خواهند از موضوع 
انرژی موج��ود در خلیج فارس برای ادامه س��لطه خود بر دنیا 
استفاده کنند که ما می بایست به عنوان یک وظیفه مسلمانی 
در قالب یک روند طبیعی و سالم اقتصادی این موضوع را دنبال 
کنیم. فرمانده نیروی دریایی س��پاه در پایان سخنانش تاکید 
کرد: بر مبنای آیه شریفه »واعدوا لهم مااستطعتم من قوه« که 
بر سینه پاسداران نقش بسته است، ما وظیفه داریم استطاعتمان 
را به حدی بالا ببریم که رس��الت و مأموریت اسلامی خود را به 

بهترین شکل به انجام برسانیم. 

نتایج انتخابات؛  هشداری برای اردوغان

شکست عثمان گرایی در ترکیه
فرمانده نیروی دریایی سپاه:

حیات آینده جهان وابسته به امنیت خلیج فارس است
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دکتر روحانی در ضیافت افطار با خادمان قرآن و ذاکرین اهل بیت )ع(:

عضو هیات رییس��ه مجلس ش��ورای اس��لامی از 
پیام هس��ته ای اوباما در روزهای اخیر به مقامات 
کش��ورمان خبر داد. مهرداد بذرپاش، عضو هیات 
رییسه مجلس ش��ورای اسلامی با اش��اره به سفر 
اخیر نخست وزیر عراق به ایران افزود: آقای حیدر 
العبادی در جریان سفرش به ایران پیام هسته ای 

اوباما را تس��لیم مقامات ایران کرد. وی از تشریح 
جزئیات  این پیام ویژه به دلیل مسائل امنیت ملی 
خودداری کرد و در عین ح��ال گفت: این پیام در 
راستای نیاز دولت آمریکا برای دستیابی به توافق 
هسته ای بوده است. عضو هیات رییسه مجلس با 
تاکید بر اینکه امروز جمهوری اسلامی ایران در قله 

عزت و اقتدار قرار دارد، خاطرنشان کرد: کشورمان 
در معادلات بین المللی دارای جایگاه مهمی است 
و همین موضوع باعث ش��ده کشورها به مذاکرات 
با ایران علاقه مند باش��ند. بذرپاش تاکید کرد که 
با توجه به ش��رایط جمهوری اس��لامی ایران نیاز 
آمریکا به مذاکره با ایران و رسیدن به توافق، بیش 

از کشورمان است. نماینده مردم تهران در مجلس 
همچنین با اشاره به اینکه رییس جمهور آمریکا در 
آستانه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا نیازمند 
توافق با ایران بر س��ر موضوع هسته ای کشورمان 
است، خاطرنشان کرد که یکی از مواردی که نشان 
از بی اعتمادی به آمریکا دارد، تناقض در پیام های 

خصوصی و اظهارات علنی مقامات آمریکایی است.
وی در پایان این گفت وگو گفت: آنها در پیام های 
خصوصی شان با احترام از جمهوری اسلامی ایران 
می خواهند که پای میز مذاکره و توافق بیاید، اما در 
رسانه هایشان و مقابل چشمان مردم خود و سایر 

کشورها ایران را تهدید می کنند.

عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی خبر داد؛

پیام محرمانه هسته ای اوباما به ایران

؟؟؟؟

؟؟؟

؟؟
؟؟

؟؟

؟؟
؟؟

اخبار کوتاه
؟؟گروه ایران

؟؟؟

؟؟
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آگهی دعوت
 مجمع عمومی عادی سالیانه 

مفقودی برگ سبز

بدین وسیله از کلیه سهامداران شرکت مهندسی نیک اندیش 
اصفهان )سهامی خاص( به شماره ثبت 10268 دعوت می شود 
راس ساعت 16 روز چهارش�نبه 94/04/24 در جلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه که در محل ش�رکت )واقع در خیابان 
جابرانصاری- خیابان شهید شهبازی جنوبی- جنب مسجد 
المهدی- ساختمان شرکت مهندسی نیک اندیش( تشکیل 

می گردد حضور به هم رسانند. 

دستور جلسه مجمع عمومی عادی
-قرائت گ�زارش هیات مدی�ره و بازرس قانونی ش�رکت در 
مورد بررسی و تصویب علمکرد صورت های مالی و ترازنامه 
و حس�اب س�ود و زیان س�ال مالی منتهی به بیس�ت و نهم 

اسفندماه 1393
-انتخاب اعضای هیات مدیره 

-انتخاب بازرسان اصلی و علی البدل و حسابرس مستقل 
-انتخاب روزنامه رسمی 

-هر نوع تصمیمی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی باشد. 
هیات مدیره شرکت مهندسی نیک اندیش



بیش��ترین نیازهای هر ش��هروندی در ش��هر را  

�ی
دان�

 یز
�ا

لی�

شهرداری تامین می کند و این نهاد باید با تاش در 
حوزه های خدماتی، فرهنگی، اجتماعی و رفاهی و 
احداث بزرگراه، فضای سبز، کتابخانه، پارکینگ 
طبقاتی و پاسخگویی به نیازهای مختلف، مسیر 

توسعه  شهری را هموار می کند. 
سازمان ها و نهادها وظیفه دارند در چارچوبی که قانون 
برای آنها تعیی��ن کرده در قبال اخذ مبالغی مش��خص 
خدماتی را به شهروندان ارائه دهند. به طور مثال مخابرات 
از طریق فروش امتیازات خ��ود و همچنین وصول حق 
مکالمه از تلفن های شهروندان خدمات ارتباطی را فراهم 
می س��ازد. ش��رکت ها و اداراتی نظیر برق، آب وگاز و ... 
نیز در راس��تای وظایفی که برای آنها تعریف شده به امر 

خدمات رسانی به شهروندان می پردازند. 
شهرداری ها نیز در چارچوب وظایف خود باید خدماتی 
را به ش��هروندان ارائه دهند. بالارفتن کیفیت زندگی در 
کانشهرها نیازمند صرف هزینه بسیاری است که باید از  
طریق پرداخت عوارض توسط  شهروندان تامین شود. در 
شرایطی که  امروزه نمی توان کانشهرها را با هزینه های 
اندک اداره کرد و خدمات مناسبی به شهروندان ارائه داد 
و ساماندهی ترافیک، جمع آوری زباله؛ رفت و روب معابر 
و اجرای پروژه های عمرانی از مواردی هستند که انجام  
هریک از آنها با صرف هزینه های بس��یار درکانشهرها 
همراه اس��ت و  درآمده��ای ناپایدارکنونی ش��هرداری 
کانشهرها نیز نمی تواند در چنین شرایطی  ضامن توسعه  
کانشهرها باش��د. پرداخت عوارض نوس��ازی از سوی 
شهروندان به شهرداری برای بسیاری از آنها قابل قبول 
نیست و مورد سوال قرار می گیرد. بسیاری از شهروندان 
در طول سال هزینه های  بسیاری را برای  مالیات، قبوض 
آب، برق، تلفن ... و سایر خدمات  رفاهی خود پرداخت می 
کنند، اما وقتی فیش عوارض ش��هرداری را دریافت می 
کنند به دلیل عدم آش��نایی با کارکرد عوارض، معترض 
می شوند و در شرایطی از پرداخت به موقع آن شانه خالی 
می کنند که بخش قابل توجهی از فعالیت های عمرانی، 
اجتماعی، ترافیکی و خدماتی شهر از طریق این عوارض 
انجام می شود. کارشناسان اقتصاد شهری که پژوهش های 

گسترده ای انجام داده اند، معتقدند عوارض به عنوان یکی 
از مهم ترین منابع شهرداری بسیار دارای اهمیت است و 
شاید بتوان دلیل این موضوع را در این نکته جست وجو 
کرد که شهرداری س��همی از اعتبارات دولت نمی برد و 
برای اینکه بتواند گلیمش را از آب بیرون بکشد باید تنها از 
ردیف های درآمدی که قانون برایش تعیین کرده، استفاده 
کند. شهرداری برای ایفای درست نقش  اش در شهر نیاز به 

درآمد حاصل از عوارض نوسازی دارد.
یکی از ردیف های درآمدی که قانون برای شهرداری ها 
پیش بینی شده اس��ت، وصول عوارض نوسازی از همه 
اراضی، س��اختمان ها و مس��تحدثات واقع در محدوده 
قانونی شهرهاس��ت. شاید بهتر اس��ت بدانیم که منابع 
درآمد شهرداری براس��اس قانون مصوب سال ۱۳۳۴ و 
اصاحات بعد از آن تعیین می ش��ود. قانون نوس��ازی و 
عمران شهری مصوب سال ۱۳۴۷ هم برای تامین منابع 
درآمدی شهرداری جهت اصاح و احداث معابر و ایجاد 

پارک ها و پارکینگ ها و میادین تصویب شده بود. براساس 
این قوانین است که نحوه تعیین عوارض نوسازی که یکی 
از منابع درآمدی شهرداری است، مشخص می شود. قانون 
نوسازی و عمران شهری ۳6 ماده دارد و اگر چند ماده  این 
قانون با دقت خوانده شود، دلایل  قانونی پرداخت عوارض 

برای شهروندان  روشن تر می شود:
ماده1: نوس��ازی و عمران و اصاحات اساس��ی و تامین 
نیازمندی های شهری و احداث و اصاح توسعه معابر و 
ایجاد پارک ها و پارکینگ ها و میدان ها و حفظ و نگهداری 
پارک ها و باغ های عمومی موجود و تامین سایر تاسیسات 
مورد نیاز عمومی و نوس��ازی محات و مراقبت در رشد 
متناسب و موزون شهرها از وظایف اساسی شهرداری ها 
است و ش��هرداری ها در اجرای وظایف مذکور مکلف به 

تهیه برنامه های اساسی و نقشه های جامع هستند.
ماده 2: در شهر تهران از تاریخ اول فروردین ماه ۱۳۴8 و 
در سایر شهر ها از تاریخی که وزارت کشور تعیین و اعام 

کند برتمامی اراضی و ساختمان ها و مستحدثات واقع در 
محدوده قانونی شهر عوارض خاص سالانه به ماخذ پنج 
در هزار بهای آنها که طبق مقررات این قانون تعیین خواهد 
شد، برقرار می شود. شهرداری ها مکلفند براساس مقررات 
این قانون عوارض مذکور را وصول ک��رده و منحصراً به 

مصرف نوسازی و عمران شهری برسانند.
ماده 4: بهای اراضی و ساختمان ها و مستحدثات مذکور 
در ماده 2 این قانون بر مبنای ممیزی شهرداری تعیین و 
اعام خواهد شد و شهرداری های مشمول ماده 2 مکلفند 
حداکثر ظرف دو سال از تاریخ شمول، ممیزی های مذکور 
را با رعایت ضوابط به عمل آورن��د و مادام که ممیزی به 
عمل نیامده بهایی که از طرف مالک یا مالکان یا قائم مقام 
یا نمایندگان قانونی آنها براساس این ضوابط تعیین و اعام 
می شود ماک عمل محسوب خواهد شد. بهای اراضی 
طبق قیمت منطقه ای خواهد بود که به وس��یله وزارت 
کشور و وزارت دارایی با کس��ب اطاع از مراجع محلی 

تعیین و به تصویب هیات وزیران رس��یده باشد و بهای 
ساختمان ها و مستحدثات براساس ضوابطی خواهد بود 
که وزارتخانه های کشور و آبادانی و مسکن تعیین کرده و 

به تصویب هیات وزیران رسیده باشد.
ماده 10: عوارض هر س��ال در اول فروردین ماه آن سال 
تحق��ق می یابد و بای��د حداکثر تا پایان همان س��ال به 

شهرداری پرداخت شود.

   قبوض عوارض نوسازي ش�هريور ماه توزيع 
مي شود

مدیر درآمد شهرداري اصفهان اعام کرد: قبوض عوارض 
نوسازي و عمران شهري شهرداري اصفهان در شهریور 

ماه توزیع مي شود.
نادر آخوندی گفت که  قبوض عوارض نوسازي و عمران 
 ش��هري دو مرحله در س��ال به صورت انبوه در مناطق

 ۱5 گانه شهري توزیع مي شود.
وي با اش��اره به اینکه مرحله اول توزیع قبوض عوارض 
نوسازي و عمران شهري در شهریور ماه است، افزود: پس 
از توزیع قبوض، شهروندان تا پایان مهرماه فرصت دارند 

عوارض مرحله اول را پرداخت کنند.
مدیر درآمد ش��هرداري اصفهان با بی��ان اینکه قبوض 
عوارض مرحله دوم در دي ماه توزیع مي ش��ود، تصریح 
کرد: شهروندان اصفهاني مي توانند با مراجعه به سایت 
ش��هرداري ب��ه آدرس www.isfahan.ir ع��وارض 
س��الیانه خود را از طریق کارت هاي بانکي عضو ش��بکه 

شتاب پرداخت کنند.

    مشاركت شهروندان به برنامه ريزي دقيق تر 
برای  ارائه خدمات مطلوب تر كمک می كند 

آخوندي با اش��اره به اینکه عوارض ها و میزان مشارکت 
ش��هروندان کمک ش��ایاني ب��ه برنامه ری��زي دقیق تر 
ش��هرداري برای  ارائه خدمات مطلوب تر به شهروندان 
خواهد کرد، افزود: شهروندان محور اصلي توسعه شهر 
هستند و مدیریت ش��هري به همکاري و مشارکت آنها 
نیازمند است؛ چرا که پرداخت به موقع عوارض، ضامن 

توسعه و رشد شهر است.

معاون عمراني شهرداري اصفهان:
 اتاق بازرگاني به سايت مركز 

همايش هاي بين المللي انتقال مي يابد
معاون عمراني شهرداري اصفهان اعام کرد: اتاق بازرگاني اصفهان 
به س��ایت مرکز همایش هاي بین المللي انتقال مي یابد.  وی اظهار 
داش��ت: تاکنون پروژه مرکز همایش های بی��ن المللی اصفهان 5۷  
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. علیرضا قاری قرآن با اشاره به 
اینکه در سال جاري ۱00 میلیارد تومان به صورت نقدي و غیر نقدي 
براي اجراي پروژه مرکز همایش های بین المللی اصفهان اختصاص 
یافته است، افزود: بر اساس برنامه زمانبندي شده مرکز همایش هاي 
بین المللي در صورت تامین منابع مالي شامل سالن اصلی، پارکینگ، 
تالار چند منظوره، فضاهای خدماتی، اداری و رفاهی تا پایان س��ال 
9۴ به بهره برداري مي رس��د. وی  اظهارداشت: پیشنهاد شده یک و 
نیم هکتار از اراضي این مجموعه از سوي شهرداري به اتاق بازرگاني 
اصفهان واگذار شود و در کنار مرکز همایش های بین المللی اصفهان 
اتاق بازرگانی، صنعت، معدن و کشاورزی ساخته شود. وي تاکید کرد:  
نوع طراحی و معماري ساخت اتاق بازرگاني اصفهان باید با  سایت مرکز 
همایش ها همخواني داشته باشد؛ لذا در این زمینه هماهنگي هاي لازم 
صورت گرفته است.  قاري قرآن ادامه داد: هزینه ساخت اتاق بازرگاني 
در س��ایت مرکز همایش ها بر عهده اتاق بازرگانی، صنعت، معدن و 

کشاورزی خواهد بود.

سرپرست سازمان ميادين و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری اصفهان:

 آغاز عمليات زير سازی  و آسفالت
 خيابان های شهرک كارگاهی نيک انديش

سرپرست سازمان میادین و ساماندهی مش��اغل شهری شهرداری 
اصفهان از آغاز عملیات احداث و س��اماندهی خیابان های ش��هرک 
کارگاهی نیک اندیش )پینارت( خبر داد. س��ید اصغر سقائیان نژاد 
گفت که عملیات اجرایی و خ��اک ریزی، خاک برداری، آس��فالت، 
اجرای جدول و کانیو و پیاده رو سازی در شهرک کار گاهی پینارت 
آغاز شده است و ان ش��اءالله در مدت چهار ماه به صورت کامل آماده 
اس��تفاده ش��هروندان به ویژه کارگاه داران محت��رم خواهد بود. وی 
گفت: با توجه به اینکه این ش��هرک به دلیل برخی از مش��کات تا 
کنون از زیرساخت های مناسب برخوردار نبوده و مشکات فراوانی 
 را برای صنعت گران ایجاد کرده است، عملیات زیرسازی و آسفالت 
خیابان های شهرک کارگاهی نیک اندیش در مساحتی حدود ۳2 هزار 
متر مربع و با هزینه ای بالغ بر ۳0 میلیارد ریال آغاز شده است. سقائیان 
نژاد گفت: شهرک صنایع کارگاهی نیک اندیش در سال ۱۳۷۴برای 
ساماندهی مشاغل مزاحم شهری در زمینی به مساحت 200 هزار متر 
مربع واقع در خیابان مشتاق، سه راهی پینارت، ابتدای خیابان ارغوانیه  
به سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان به 
نمایندگی از شهرداری واگذار شد. وی افزود: با توجه به برخی از مسائل 
ایجاد شده  پیرامون این شهرک و... مشکات بسیاری  برای اسناد آن 
ایجاد شده بود که با پیگیری های سازمان میادین و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری اصفهان از سال ۱۳89 بسیاری از این مشکات حل و 
هم اکنون پیگیری های لازم برای انجام مراحل تفکیک و انتقال اسناد  

در حال انجام می باشد.

شهرداری با وصول عوارض نوسازی گلیمش را از آب بیرون می کشد سبد خبر

پرداخت به موقع عوارض نوسازی مسیر توسعه شهر را هموارتر می کند
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سرپرست س��ازمان زیباسازي ش��هرداري اصفهان 
از رونمایی دیوارنگاره ای تحت عنوان» س��رزمین 

آرامش« خبر داد. 
حس��ن موذن��ي گف��ت: نق��ش موزائیک یک��ی از 
پایدارترین و مستحکم ترین دیوارنگاره های شهری 
محسوب می شود که از چیدمان قطعات سخت رنگی 

کنار هم به منظور ایجاد یک نقش حاصل می شود.
 وي افزود: در کار موزائیک کاری تلفیقی می توان به 
غیر از قطعات موزائیک رنگی از مواد مختلف دیگری 
نظیر آهن، سنگ، چوب، شیشه و... با رعایت تناسب، 
ایجاد هماهنگی و ترکیب رنگی متناسب با موضوع 

استفاده کرد.

 سرپرست س��ازمان زیباسازي ش��هرداري اصفهان 
تصریح کرد: در این راستا س��ازمان زیباسازی شهر 
اصفهان مبادرت به آماده سازی طرحی نو و منسجم 

برروی یکی از دیواره های شهر نمود. 
موذني خاطرنش��ان کرد: در این اثر هماهنگی بین 
رنگ ها، بافت ها و خطوط به نوعی به وجود آمده که 

در کل، یک ترکیب انتزاعی کاماً یک دس��ت را می 
توان مشاهده کرد.

 وي اظه��ار داش��ت:» س��رزمین آرام��ش« اثری 
تلفیق��ی ب��ا زیرس��اخت بت��ون و روکارِ س��نگ، 
کاش��ی و فل��ز ب��ه ابع��اد کل��ی۱20 مترمرب��ع با 
قابلی��ت جاب��ه جای��ی و در۳0 قطع��ه  2×2 متری  

 اس��ت که با تکنیک ترکی��ب مواد و مصال��ح آماده
 شده است. سرپرست سازمان زیباسازي شهرداري 
اصفهان بی��ان کرد: این اثر با مش��ارکت منطقه ۱0 
در تقاطع خیابان س��روش و عس��گریه مجاور دیوار 
مدرس��ه چمران به مناسبت میاد باس��عادت امام 

حسن مجتبی)ع(  رونمایی مي شود.

همزمان با ميلاد خجسته امام حسن مجتبی)ع( صورت مي گيرد؛ 

رونمايی از نقش برجسته» سرزمين آرامش«

خبر روزمناطق
گروه شهرگروه شهر

راه ان�دازي خ�ط جدي�د اتوبوس در 

منــطقـه
مسير خيابان هاي امين و ناصرخسرو

 مدیر منطق��ه ۱2 ش��هرداري اصفهان از 
راه اندازي خط جدید اتوبوس در مسیر خیابان هاي 

امین و ناصرخسرو خبر داد. 
محمدرضا برک��ت با بیان این مطل��ب گفت: توزیع 
عادلانه خدم��ات و امکان��ات در مح��ات منطقه 
 ۱2 به خص��وص محات مح��روم در دس��تور کار

 قرار دارد.
 وي با اشاره به افزایش زیرساخت هاي حمل و نقل 
عمومي در منطقه افزود: با توجه به درخواست هاي 
متعدد شهروندان در جهت تامین رفاه حال آنان خط 
 جدید اتوبوس در خیابان هاي امین و ناصر خس��رو 

راه اندازي شده است. 
وي تصریح ک��رد: خط جدید از خیاب��ان امین آغاز 
 و با عبور از خیابان ناصر خس��رو به ملک شهر ختم 
 مي ش��ود س��پس ش��هروندان مي توانن��د از طریق

 اتوبوس هاي ملک شهر به مرکز شهر سفر کنند.
مدیر منطقه ۱2 شهرداري اصفهان با اشاره به اینکه 
پنج دس��تگاه اتوبوس در این خط فعال ش��ده اند، 
اظهار داشت: با راه اندازي این خط دسترسي محلي 

شهروندان فراهم شده است.

احداث مجموعه فرهنگي دهنو

منــطقـه
مدی��ر منطق��ه 2 ش��هرداری اصفهان به 
احداث مجموعه فرهنگي دهنو اش��اره و 
خاطرنشان کرد: عملیات اجرایي احداث فرهنگسراي 
دهنو در فاز دوم خیابان ولي عصر به مساحت ۱200 
مترمربع در دو طبقه تکمیل ش��ده و ب��ه زودي در 

اختیار شهروندان قرار مي گیرد.
جعفري فشارکي تاکید کرد: احداث خیابان ولي عصر 
و اجراي پروژه هاي فرهنگي تاثیر بسزایي در نوسازي 

بافت فرسوده و قدیمي محله دهنو دارد.

پاركينگ محتشم كاشاني با اعتباری 

منــطقـه
بالغ بر هفت ميلي�ارد تومان در حال 

احداث است
مدیر منطقه 5 ش��هرداري اصفهان ب��ا بیان اینکه 
پارکینگ محتشم کاش��اني ظرفیت پذیرش 600 
خودرو را دارد، تصریح کرد: این پروژه با اعتباری  بالغ 

بر هفت میلیارد تومان در حال احداث است.
عصارزادگان خاطرنشان کرد: امسال تملک پارکینگ 
فروزان در خیابان حکیم نظامي و پارکینگ مقابل 
بیمارستان سعدي نیز در دستور کار قرار دارد. وي 
اظهار داشت: در سال جاري تملک پارکینگ تقاطع 

توحید- نظر و پارکینگ نظر میاني انجام خواهد.

منطقه 4؛ بالاترين سرانه فضای سبز

منــطقـه
مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان  در زمینه  
س��رانه فضای س��بز منطقه ۴ شهرداری 
اصفهان عنوان کرد: منطقه ۴ بالاترین سرانه فضای 

سبز را به خود اختصاص داده است.
شهیدی گفت که در اصفهان سرانه فضای سبز 2۷ 
متر مربع است که این میزان در منطقه ۴ شهرداری 

اصفهان حدود ۷0 مترمربع است.
وی در خصوص انجام پروژه های آسفالت این منطقه 
گفت: در ابتدای امسال باند جنوبی خیابان سلمان 
فارس��ی حدفاصل پل بزرگمهر تا پل غدیر آسفالت 
شد؛ البته باند ش��مالی آن سال گذش��ته آسفالت 
گردید.  مدیر منطقه ۴ ش��هرداری اصفهان تصریح 
کرد: محورهای اصلی سه شهرک فجر، آزادی و میثم 

نیز در حال آسفالت است.
وی مجموعه های باغ جوان، ب��اغ غدیر، باغ تجربه، 
 فرهنگس��رای خان��واده و ورزش��گاه کردآب��اد را از 
پتانس��یل های منطقه ۴ برای گذران اوقات فراغت 
دانش آموزان و دانشجویان برشمرد و خبر از احداث 

یک مجموعه ورزشی در منطقه جی شیر داد.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان گفت: 
در حال حاضر 60 درصد از ایس��تگاه های اتوبوس در 
شهر اصفهان فاقد سرپناه هستند. علیرضا صلواتی در 
گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه در حال حاضر سرپناه 
ایستگاه   های اتوبوس در شهر اصفهان از شرایط خوبی 
برخوردار نیست، اظهار داشت: بر اساس آخرین آمار به 
دست آمده تنها ۴0 درصد از سرپناهای ایستگاه  های 
اتوبوس اصفهان اس��تاندارد اس��ت و بقیه ایستگاه ها 
سرپناه ندارد. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
اصفهان با بیان اینکه در سال جاری 600 میلیون تومان 
اعتبار برای ساماندهی سرپناه ایستگاه  های اتوبوس در 
اصفهان تخصیص یافته است، عنوان کرد: در این راستا 
باید توجه داشت که کمبود فضا در پیاده روها و توجه 
به مسائل زیست محیطی اجازه رسیدگی مناسب به 
ایستگاه  های اتوبوس شهر اصفهان را نمی دهد. معاون 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان با بیان اینکه در 
برخی از مناطق شهر اصفهان و از جمله میدان جمهوری 

دچار مشکات زیادی در حوزه س��اماندهی استقرار 
مسافران در ایستگاه های اتوبوس هستیم، گفت: درصدد 
برنامه ریزی برای ایجاد پارک سوار اتوبوس در این محل 
هستیم. وی در خصوص ساماندهی مسافران اتوبوس در 
میدان آزادی نیز گفت که  در این محل نیز در نظر داریم 
با انعقاد قرار دادی با اداره کل ورزش و جوانان بخشی از 
ورزشگاه انقاب را برای ساماندهی ایستگاه های اتوبوس 

مورد استفاده قرار دهیم.
صلواتی با بیان اینکه طراحی س��رپناه اس��تاندارد در 
اصفهان صورت گرفته اس��ت، افزود: قرار است که این 
سرپناه به صورت پایلوت در آینده ای نزدیک در حاشیه 

رودخانه زاینده رود نصب شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان  گفت 
که در این راستا باید توجه داشته باشیم که ساماندهی 
س��رپناه های اتوبوس بر عهده س��ازمان زیباس��ازی 
ش��هرداری اس��ت و مس��وولان این بخش باید توجه 

بیشتری به رسیدگی به این موارد داشته باشند.

معاون حمل و نقل و ترافيک شهرداری اصفهان:

۶0 درصد ايستگاه  های اتوبوس  اصفهان  سرپناه ندارند

شهرداری به دنبال تصدی گری در حوزه گردشگری نیست بلکه درصدد است در حوزه 
تبلیغات، بازار یابی و بازار سازی در حوزه گردشگری ورود پیدا کند.

دکترمهدی جمالی نژاد در گفت و گو ب��ا خبرنگار فارس در اصفهان در پاس��خ به این 
سوال که با توجه به اینکه امروز صحبت های بسیاری در زمینه ضرورت توسعه صنعت 
گردشگری و توریسم در اصفهان می ش��ود، چه برنامه ای در راستای تقویت و توسعه 
گردشگری در شهر اصفهان دارید، اظهار کرد: گردشگری متولی خاص خود را دارد که 

سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری است.
وی با اش��اره به رویکرد ش��هرداری در این حوزه عن��وان کرد: ش��هرداری با رویکرد 
 گردش��گری دانش مح��ور در ح��وزه توس��عه صنعت گردش��گری در س��طح ش��هر

 فعالیت می کند.

شهردار اصفهان تصریح کرد: شهرداری درصدد اس��ت در حوزه تبلیغات، بازار یابی و 
بازار سازی در حوزه گردشگری ورود پیدا کند و نه تصدی گری در حوزه گردشگری.

وی با تاکید بر اینکه ما درصدد هستیم بستر را در سطح شهر برای همه دستگاه های 
فعال در حوزه گردش��گری آماده کنیم، ادامه داد: همچنین بستر های لازم باید برای 

بخش خصوصی فعال در حوزه گردشگری در شهر اصفهان فراهم شود.
دکترجمالی نژاد با بی��ان اینکه ما نمی خواهی��م در این حوزه ورود پی��دا کنیم و کار 

تصدی گری کنیم، تاکید کرد: بلکه به دنبال این هستیم که فضا به صورتی آماده شود 
که تمام افراد فعال در عرصه گردشگری منفعت آن را ببرند و در نتیجه این منفعت به 

شهرداری نیز می رسد.
وی افزود: ما درصدد هس��تیم در حوزه بازار یابی، بازار سازی، بازار گرمی و تبلیغات در 
عرصه گردش��گری ورود پیدا کنیم و به تمام هتل داران، اتحادیه تور گردانان، اتحادیه 

صنایع دستی و تمام اتحادیه های مرتبط با حوزه گردشگری کمک کنیم.

شهرداری به دنبال تصدی گری در حوزه گردشگری نيست
شهردار  اصفهان:

یادداشت روز
گروه شهر

ساختمان های ش��هر و مشخصات فنی و معماری 
 آنها، گذره��ا و کوچه ها، پارک ها و فضای س��بز،

پیاده روه��ا و ایس��تگاه های اتوبوس و  تاکس��ی، 
 خودروهای عمومی و شخصی و سایر کاربری های

موج��ود در زیب��ا جلوه دادن ش��هر نق��ش دارند  
وناهماهنگی بین هر یک از آنها می تواند در نازیبا 
جلوه دادن شهر موثر باشد. همه عناصر کالبدی و 
فیزیکی موجود در شهر در زیبایی آن نقش داشته 
و به صورت یک سیکل زنده با هم در ارتباط هستند 
و این عناصر حتی باید با شهروندان نیز در ارتباط 
باشند. زیباسازي شهري می تواندعاوه برارتقای 
کیفیت محیط شهري ، ارتباط شهر با شهروندان 

را تقویت کند. 
 برای زیبا سازی فضاهای ش��هری انواع هنرهاي 
تجس��مي، آثار حجمي، نقاشي دیواري، گرافیک، 
تبلیغات محیط��ي و مبلمان ش��هري به فضاهاي 
ش��هري مي آیند تا هم کیفیت محیط و فضاهاي 

عمومي ش��هر ارتقا پیدا کند و هم هویت کالبدي 
شهر و هویت اجتماعي شهروندان حفظ بشود. 

اما محیط زیبا در یک ش��هر به چه محیطی گفته 
می ش��ود و هر ی��ک ازفضاهای ش��هری باید چه 

ویژگی هایی داشته باشد ؟ 
محیط زیبا  فضایی اس��ت  که شهروندان در آن از 
نظر جسمی و روحی، احس��اس آرامش و راحتی 
می کنند. کیفیت طراحی شهری،  رنگ، روشنایی 
در ش��ب، افق دید و کیفیت و کمیت فضای سبز، 
پاکیزگی ش��هر و ترافیک عناصری هستند که در 

زیبایی شهر موثرند.
امروزه ارتقای کیفیت فضاي ش��هري و زیباسازي 
شهر که در س��ال هاي گذش��ته در انتهاي لیست 
 اقدامات مدیریت ش��هري قرار داش��ت، به یکي از

 مهم ترین درخواس��ت هاي ش��هروندان تبدیل  
 ش��ده و به ابتداي لیس��ت وظایف آمده و به یکی از 

دغدغه های مدیریت شهری تبدیل شده است. 

  زيباسازي شهري، ارتباط شهر را با شهروندان 
تقويت می  كند
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گستردگي و پيچيدگي مسائل شهري و رشد و توسعه 
روزافزون شهرها، مديريت امور شهر را به وظيفه اي دشوار 
تبديل کرده است. در دو دهه اخير، واژه فناوري اطلاعات 
يا فناوري اطلاع��ات و ارتباطات به عن��وان يک پديده 
نوظهور و قدرتمند، جايگاه جهاني خود را پيدا کرده است 
و از هم  اکنون انتظار مي رود در ساختارهاي فرهنگي، 
اقتصادي، اجتماعي و سياسي و همچنين در بنيان هاي 
سنتي اداره جوامع، تحولات اساسي رخ دهد و سيستم 

جديدي از مديريت معرفي شود.
 فناوری اطلاعات و ارتباطات و کاربردهای آن در جهان 
به اندازه ای تاثيرگذار بوده اس��ت که سران کشورهای 
جهان با برگزاری دو اجلاس مهم )در سال های 2003 
و 2005 ميلادی در ژنو و تونس( پايه های اصول جامعه 
اطلاعاتی را ش��کل دادند و با تهي��ه برنامه های اصولی 
و علمی برای جامع��ه اطلاعاتی جهانی، خ��ود را برای 

تغييرات بيشتر آماده کردند. 
به همين دلي��ل اهميت اطلاع��ات در فرآيند تصميم 
گيری، فناوری اطلاعات در جهان با سرعت چشم گيری 
در حال توسعه است و تمامی فعاليت های روزمره بشر 
را تحت تاثير قرار داده است. در حوزه شهری، شهرها و 
شهرداری های الکترونيکی يکی پس از ديگری در حال 
ظهور هستند و در آينده ای نزديک، ارائه خدمات شهری 
را کاملا دگرگون می کنن��د. تاثير به کارگيری فناوری 
اطلاعات و ارتباطات را می توان از ديدگاه های مختلف 

بررسی کرد. 
از ديدگاه مديران ش��هری، اين پدي��ده می تواند باعث 
س��رعت و س��هولت در انجام فعاليت ها، شفاف سازی 
در ارائه خدمات و اس��تفاده از نظرات شهروندان شود. 
از ديد کاربران نيز، دريافت خدم��ات در هر زمان و هر 
مکان فرصت مغتنمی اس��ت که رضايت آنها را در پی 
دارد. در صورتی که مديران شهری و شهروندان با تمام 
ابعاد به کارگيری فناوری اطلاعات و ارتباطات در قالب 

شهر، شهرداری و شهروند الکترونيکی آشنا شده و آن را 
بپذيرند، سرعت توسعه اين پديده بيشتر شده و شانس 

داشتن يک شهر خوب و پاسخگو افزايش می يابد.
در اين رابطه گفت و گويی داشته ايم با رييس کميسيون 
حمل و نقل، محيط زيست و فناوری اطلاعات شورای 
اسلامی شهر اصفهان که به نظر نگارنده بخش فناوری 
اطلاعات اين کميسيون عليرغم اينکه ظرفيت بسيار 
زيادی در حل ديگر بخش های اين کميس��يون، يعنی 
مسائل مرتبط با حوزه محيط زيست و حمل و نقل دارد، 
آنگونه که بايد و شايد مورد توجه واقع نشده است. آنچه 

در زير می آيد مشروح اين گفت و گو است.

   برگزاری نخس�تین جلسه مش�ترک برای 
بهره گیری از فناوری اطلاعات

رييس کميسيون محيط زيست، حمل و نقل و فناوری 
اطلاعات شورای اس��لامی ش��هر اصفهان تاکيد کرد: 
IT موضوع هوشمند کردن شهر، بهره گيری از خدمات 

،  ICT، ITS و ابزارهای هوشمند حمل و نقل و ترافيک، 
اطلاع رسانی به مردم و اس��تفاده از اطلاعات و داده ها 
 در مديريت ش��هر از جمله موضوعات ويژه ای است که 
می توان با استفاده از اين سيستم ها  شهر را با هزينه های 

کمتر مديريت کرد.
 غلامرضا شيران با اشاره به اولين جلسه ای که شنبه هفته 
جاری در مرکز کنترل ترافيک شهرداری اصفهان بين 
مجموعه های مرتبط اما گسسته شهر شامل فاوا، حمل 
و نقل و ترافيک، پليس راهور، اتوبوسرانی، تاکسيرانی و 
کميسيون محيط زيست، حمل و نقل و فناوری اطلاعات 
شورا تشکيل ش��د، اظهار داش��ت: هدف از اين جلسه 
تقاضای يکپارچی مجموعه های ذکر شده با يکديگر بود 
تا با کمک هم خلأهای موجود برطرف شود و از طريق 
ارتباطی که مجموعه های مذکور با ابزارهای هوشمند با 
يکديگر برقرار  و تبادل اطلاعات می کنند برای مديريت 

بهتر شهر استفاده شود.

   کنترل بهتر شهر و شهروندان بدون حضور 
نیروی فیزیکی

وی به برخی از جزئيات جلسه اشاره و گفت: در اين جلسه 
گره های پلي��س راهور را متوجه ش��ديم که اطلاعاتی 
که نياز دارد چيس��ت و چگونه می توان آن را ارائه کرد 
و همچنين گ��ره های ح��وزه حمل و نق��ل و ترافيک 
 مشخص ش��د که می توان نيازهای اطلاعاتی هر يک از

مجموعه های مرتبط را از طريق شبکه ای از تکنولوژی و 
فناوری اطلاعات و ابزارهای هوشمند تامين کرد. شيران 
خاطر نشان کرد: در اين جلسه به اين موضوع پرداخته 
شد که چگونه می توان بدون نيروی فيزيکی روانسازی 
ترافيک را انجام داد: بايد به اين س��مت حرکت کرد که 
چگونه بدون حضور نيروی فيزيکی شهروندان را کنترل 
و يا ايمنی را برای شهروندان فراهم کرد. اين عضو شورا با 
اشاره به اينکه مقرر شد هر سه ماه يکبار جلسه ای برای 
بررسی پيشرفت کار در حوزه استفاده از فناوری اطلاعات 
برای مديريت شهر برگزار شود گفت: اين جلسات موجب 
می شود تا با يکجانگری و اتحادی که ايجاد شده است، 
متوجه شويم تبادل اطلاعات از طريق ابزارهای هوشمند 
چه پيش��رفت هايی داش��ته و موانع کار کجاست تا در 

راستای رفع موانع اقدام شود.

   از موضوع استفاده از فناوری اطلاعات در اداره 
شهر غافل مانده ایم

وی ادامه داد: بايد قبول کرد که تا امروز از موضوع استفاده 
از فناوری اطلاعات در اداره شهر غافل مانده ايم و بهره 
اين غفلت را پيمانکاران عمرانی با بتن و فولاد برده اند. 
شيران با طرح اين سوال که وقتی می توان يک فعاليت 
را با برنامه ري��زی صحيح کامپيوتری انج��ام داد؛ مثل 
هوشمند کردن چراغ های راهنمايی يا هدايت عابر پياده 

از طريق هوشمندسازی معابر، چرا بايد زيرگذر و روگذر 
ساخت؟ تصريح کرد: 90 ميليارد هزينه ساخت يک پروژه 
عمرانی می شود در حالی که با يک ميليارد می توان کل 
شبکه را هوشمند کرد که فرهنگ سازی هم به دنبال 
اين هوشمندسازی ايجاد می شود، اما وقتی به صورت 
 لجام گسيخته اجازه می دهيم روان سازی شود و بعد با 
گره های ترافيکی روبه رو می شويم، اين موضوعی نيست 

که در دنيا چنين برخورد با مسائل می شود.

   استفاده از ابزارهای هوشمند به جای بولدزر 
و بیل مکانیکی!

رييس کميسيون محيط زيست، حمل و نقل و فناوری 
اطلاعات شورای اسلامی شهر اصفهان خاطر نشان کرد: 

اميدواريم با اتفاقات جديدی که در مديريت فاوا و کنترل 
ترافيک صورت گرفته است کمک ش��ود تا اين گره ها 
برطرف ش��ود. رييس کميسيون محيط زيست، حمل 
و نقل و فناوری اطلاعات شورای اسلامی شهر اصفهان 
خاطر نشان کرد: نگرش ما اين است که هوشمند عمل 
شود و هزينه مديريت گردد و کاری را که می توان با يک 
برنامه هوشمند انجام داد با سيتم بولدزر و بيل مکانيکی 
و بتن و فولاد انجام ندهيم. شيران اظهار داشت: به طور 
جد به دنبال تحقق اين موضوع هستيم و سمت و سوی 
مديريت شهری نيز به اين سمت اس��ت و اميدواريم با 
همدلی که بين شورا و شهرداری ايجاد شده است شاهد 
تغييرات خوبی در حوزه استفاده از فناوری اطلاعات در 

اداره شهر باشيم.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان:
شورا مصوبات خوبی برای درآمد پایدار 

مدیریت شهری تصویب کرده است
عضو شورای اسلامی شهر اصفهان با تاکيد بر اينکه مديريت شهری 
با توجه به ش��رح وظايفی که دارد در زمينه درآم��د پايدار عملکرد 
خوبی داشته اس��ت گفت: شورای اسلامی ش��هر با مصوباتی که در 
زمينه درآم��د پايدار تصويب ک��رده در اين زمين��ه کارهای زيادی 

انجام داده است.
عباس حاج رسوليها افزود: يک س��ری از عوارض هايی که مديريت 
شهری می گيرد درآمد پايدار است و بر خلاف ساير کلانشهرها که از 
طريق تراکم فروشی درآمدزايی می کنند در اصفهان تراکم فروشی 
وجود ندارد، اما در شهر هر زمينی يک عوارض ساخت و ساز دارد که 
تا 120 درصد برای خودش و مازاد بر آن طبق جدول عوارض گرفته 

می شود که همه اين عوارضات برای اداره شهر است. 
وی با تاکيد بر اينکه اگر دولت مديريت واحد شهری را محقق سازد 
شهر را بهتر می توان اداره کرد، تصريح کرد: متاسفانه دولت در حال 
حاضر اين انگيزه و عزم را ندارد. حاج رسوليها ادامه داد: اگر قرار باشد 
روزی دولت وظايف 23 گانه را واگذار کند، تا حدی که در توان دارد 
اعتبار مورد نياز آن را بپردازد که می تواند به صورت ارزش افزود باشد 
و باز هم می توانيم شهر را اداره کنيم و چنانچه با کمبود اعتبار مواجه 
ش��ديم می توان عوارضات ديگری را تعريف کرد. اين عضو شورای 
اسلامی شهر اصفهان همچنين در خصوص مترو با ارائه پيشنهادی 
خاطر نشان کرد: دولت در خصوص مترو به تعهدات خود عمل نکرده 
است از اين رو پيش��نهاد می کنم 10 درصد از عوارض سوخت را در 
اختيار مديريت شهری قرار دهد و ديگر هزينه ای برای مترو پرداخت 
 نکند؛ چرا که اي��ن 10 درصد عوارض س��وخت کار مترو را به پيش 
 می برد. حاج رس��وليها تصريح ک��رد: با اين کار ه��م دولت کوچک 
می شود و هم از سنگينی وظايفی که بر عهده دارد کاسته خواهد شد.

 رییس کمیسیون اقتصادی شورای اسلامی 
شهر اصفهان:

انجام امور شهروندان در سطح شهر 
باید بر محور قانون باشد

رييس کميس��يون اقتصادی، امور حقوقی و گردش��گری ش��ورای 
اسلامی شهر اصفهان گفت: ش��هردار آينده بايد به سمت پايداری 
 بيش��تر درآمد ها و ايجاد درآمد های با ثبات و پايدار در س��طح شهر

 حرکت کند.
فتح الله معين با اشاره به ساختار شهرداری ها اظهار کرد: شهرداری 
يک سازمان اجتماعی و عمومی است که وظايف زياد و متعددی را 
در سطح شهر به عهده دارد. وی با بيان اينکه شهرداری بايد سازمانی 
کوچک و چابک باشد و از گسترش س��ازمان های ريز و غير کارا در 
آن بايد جلوگيری ش��ود، اضافه کرد: شهردار آينده اصفهان بايد امر 
برون س��پاری و واگذاری بخشی از خدمات ش��هرداری را به بخش 

خصوصی با تدبير و با سرعت انجام بدهد.
رييس کميس��يون اقتصادی، امور حقوقی و گردش��گری ش��ورای 
اسلامی شهر اصفهان با تاکيد بر اينکه شهردار آينده بايد به سمت 
پايداری بيشتر درآمد ها و ايجاد درآمد های با ثبات و پايدار در سطح 
شهر حرکت کند، تصريح کرد: شهردار آينده بايد در راستای ايجاد 
قانون گرايی بيشتر در سطح ش��هر تلاش کند.وی با اشاره به اينکه 
انجام امور شهروندان در سطح شهر بايد بر محور قانون باشد، ادامه 
داد: شفاف سازی امور برای شهروندان در سطح شهر به صورت کامل 
انجام شود و مباحث مالی در سطح شهر برای شهروندان بايد شفافيت 

کامل داشته باشد.
معين با بي��ان اينکه جلوگي��ری از هزينه های بيه��وده و اضافی در 
سطح شهر بايد در دستور کار شهردار آينده قرار بگيرد، تاکيد کرد: 
صرفه جويی هزينه ها بايد در دستور کار شهردار آينده اصفهان باشد 
و اين موضوع در ايجاد درآمد هايی برای شهر نقش مهمی دارد. وی 
افزود: شهردار آينده اصفهان بايد دارای يک مديريت جهادی باشد تا 

بتواند امور را با دقت و سرعت بيشتری انجام بدهد.

اخبار کوتاه
در گفت و گو  با رییس کمیسیون حمل و نقل و فناوری اطلاعات شورا تاکید شد؛

با تکنولوژی های هوشمند، شهر را هوشمندانه مدیریت کنیم
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عضو کميسيون اقتصادی، امور حقوقی و گردشگری شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: 
در حال حاضر ما تنها در راستای توسعه بحث گردشگری در اصفهان شعار می دهيم. 
سيد کريم داوودی با بيان اينکه راهکار های اصولی بايد ارائه شود و به عنوان چراغ راه 
برای رفع مشکلات مورد توجه قرار بگيرند، اظهار کرد: هتل سازی يکی از نياز های جذب 
گردشگران در اصفهان است. وی با اشاره به اينکه در صورتی که چند هتل مناسب در 
شهر اصفهان وجود داشته باشد، می تواند به جذب گردشگر کمک کند، اضافه کرد: در 

حال حاضر ما تنها در راستای توسعه بحث گردشگری در اصفهان شعار می دهيم. عضو 
کميسيون اقتصادی، امور حقوقی و گردشگری شورای اسلامی شهر اصفهان با تاکيد 
بر اينکه متولی اصلی بحث گردشگری س��ازمان ميراث فرهنگی و گردشگری است، 
تصريح کرد: اما در حال حاضر 90 درصد ساختمان اين سازمان به ميراث فرهنگی و 
تنها 10 درصد آن به گردشگری اختصاص دارد. وی با بيان اينکه کار اساسی در زمينه 
گردشگری انجام نشده است، ادامه داد: نمی خواهيم که کار بزرگی در اين حوزه انجام 

شود و اتاق بازرگانی و شهرداری بايد چند هتل برای جذب گردشگر در اصفهان احداث 
کنند. داوودی با اشاره به اينکه هنوز هيچ اقدامی در حوزه نمايشگاه ها در اصفهان صورت 
نگرفته است، تاکيد کرد: ش��هرداری و اتاق بازرگانی بايد در کنار يکديگر در راستای 
رسيدگی به مشکل مرکز  نمايشگاه های بين المللی اصفهان فعاليت کنند. وی با تاکيد بر 
اينکه بحث فرودگاهی اصفهان وضعيت مناسبی ندارد، افزود: بايد به وضعيت فرودگاهی 
اصفهان رسيدگی شود. عضو کميسيون اقتصادی، امور حقوقی و گردشگری شورای 
اسلامی شهر اصفهان گفت: ما بايد برای اصفهان پروژه تعريف کنيم و يک قدم عملياتی 
بايد برای گردشگری اصفهان برداشته شود. وی با بيان اينکه تعريف های بسياری در 
زمينه بحث گردش��گری در اصفهان وجود دارد، اظهار کرد: ما بايد در راستای جذب 

گردشگر در اصفهان به معنای واقعی اقداماتی را در سطح شهر انجام بدهيم.

هتل سازی یکی از نیاز های جذب گردشگران در اصفهان است
عضو کمیسیون اقتصادی، امور حقوقی و گردشگری شورای اسلامی شهر اصفهان:

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان در رابطه با نقش شورا و مديريت 
شهری در تقويت واحدهای توليدی گفت: مهم ترين عاملی که می 
تواند به توليد داخلی کمک کند فرهنگ سازی استفاده از محصولات 
داخلی اس��ت.  س��ردار کريم نصر اصفهانی با تاکيد بر اينکه شورا 
می تواند در کلانشهر اصفهان اين موضوع را پيگيری کند، افزود: 
کلانشهر اصفهان بيش از دو ميليون نفر جمعيت دارد که فرهنگ 
سازی استفاده از توليدات واحدهای توليدی داخلی به خصوص از 
طريق صدا و سيمای شهر، روزنامه اصفهان زيبا، خبرگزاری ايمنا، 
تبليغات شهری و محيطی، فرهنگسراها بسيار می تواند موثر باشد و 
در واقع امکانات داخلی بايد برای تبليغ توليدات داخلی به کار گرفته 
ش��ود. وی تصريح کرد: در معرفی توليدات داخل بايد محسنات 
آن بيان ش��ود به خصوص بر اين مهم تاکيد شود که توليد داخل 
با فرهنگ و اعتقادات ما سازگارتر است. س��ردار نصر اصفهانی به 
نقش شهرداری در تقويت توليد داخل اش��اره و خاطر نشان کرد: 
 ر تامين مايحتاج مورد نياز سيس��تم ش��هرداری و س��ازمان ها و 
زيرمجموعه های مديريت شهری بايد به سمت استفاده از توليدات 
داخلی حرکت کنيم به خصوص که مقام معظم رهبری نيز اخيرا 
بر استفاده سيستم های دولتی و عمومی از توليدات داخلی تاکيد 
کردند. اين عضو شورا با تاکيد بر اينکه بايد دفاتر واحدهای توليدی 
که در داخل شهر هستند تقويت شود، اظهار داشت: مديريت شهری 

می تواند با کارگاه های توليدی که در حريم شهر فعاليت می کنند 
و زيرمجموعه های شهرداری تعامل داشته باشد.

نصر اصفهانی رونق ساخت و س��از را از عوامل موثر در حمايت از 
واحدهای توليدی عنوان کرده و گفت: رونق ساخت و ساز در اصفهان 
برای حمايت از واحدهای توليدی مستقر در اصفهان اهميت ويژه 
ای دارد؛ چرا که در س��اخت و س��از چنانچه از توليدات واحدهای 
 فولادی استان گرفته تا  قير، کاشی، سراميک، سيمان، ... کارگاه ها و 
کارخانه ها که مواد مورد نياز س��اخت و س��از را توليد می کنند، 

استفاده شود موجب تقويت اين واحدهای توليدی می شود.
عضو کميسيون اقتصاد و امور گردش��گری شورای اسلامی شهر 
اصفهان با تاکيد بر اين مهم که دولت بايد از ظرفيت مديريت شهری 
در رونق س��اخت و ساز اس��تفاده کند ،تصريح کرد: وقتی صنعت 
مسکن و س��اخت و س��از رونق پيدا کند موجب تقويت و احيای 

واحدهای توليدی و صنايع وابسته داخلی می شود.
وی يکی از موارد حمايت مديريت شهری از واحدهای توليدی را 
واگذاری زمين جنب سالن همايش های بين المللی به اتاق بازرگانی 
استان عنوان و خاطر نشان کرد: از طرفی مديريت شهری در تعامل 
با واحدهای توليدی می تواند بازارچه هايی را برای عرصه مستقيم از 
توليد به مصرف محصولات و توليدات داخلی ايجاد کند تا در نهايت 

منجر به حمايت از توليد داخلی شود.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان تاکید کرد:

مهم ترین عامل حمایت از تولید داخل، فرهنگ سازی است 
سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به تصويب لايحه دو 
فوريتی کمک و مساعدت شهرداری اصفهان به شرکت اتوبوسرانی 
در جلسه علنی اين هفته شورا گفت: اين لايحه به منظور توسعه 
و تجهيز ناوگان اتوبوسرانی ش��هر اصفهان و حومه و ارائه خدمات 
شايسته به ش��هروندان به صحن شورا ارائه ش��د که بر اساس آن 
شهرداری اصفهان قطعه زمينی به مس��احت 32 هزار مترمربع و 
با ارزش 24 ميليارد و 480 ميليون تومان به ش��رکت اتوبوسرانی 

واگذار می کند. 
ندا واش��يانی پور که در نشس��ت خبری هفتگی خ��ود در جمع 
خبرنگاران حضور يافته بود به موافقت ش��ورا با احداث ساختمان 
اتاق بازرگانی در مرکز همايش های بين المللی اشاره و افزود: لايحه 
پيش��نهادی واگذاری 15 هزار و 800 مترمربع زمين جنب مرکز 
همايش های بين المللی اصفهان جهت احداث س��اختمان اتاق 
بازرگانی، پس از بررسی در کميسيون تلفيق و کميسيون اقتصاد و 

امور گردشگری با 21 رای تصويب شد. 
وی البته از وجود چند قيد در تصويب اين لايحه خبر داده و تاکيد 
کرد: در جمع بندی نهايی مقرر شد از طريق شهرداری، نقشه ها و 
برنامه های اجرايی مرکز همايش های بين المللی اصفهان به اعضای 
شورا ارائه شود. همچنين عنوان قرارداد از سرمايه گذاری و مشارکت 
حذف شود و از طرفی در متن قرارداد ممنوعيت واگذاری بناهای 

احداثی به غير تصريح شود و طراحی و ظرفيت سالن يا سالن های 
احداثی در کاربردی هرکدام درج شود. در ضمن مشخص شود در 
صورت عدم استفاده از ساختمان های احداثی در راستای موضوعات 
مندرج در قرارداد، شهرداری اصفهان حق استرداد ساختمان ها و 

زمين واگذاری را خواهد داشت.
واشيانی پور با يادآوری اين نکته که تحويل فيزيکی اين زمين بعد از 
کميسيون بررسی طرح ها اتفاق خواهد افتاد، به سه قيد اساسی در 
اين مصوبه پرداخته و خاطر نشان کرد: بر اساس اين قيود، اولا ميزان 
سطح اشتغال با نظر شهرداری تعيين خواهد شد، همچنين اجرای 
محوطه سازی های عمومی و فضاهای سبز و نگهداری آنها به عهده 
اتاق بازرگانی است و در نهايت در صورتی که مبلغ پنج ميليارد  ريال 
پرداختی به شهرداری تکاپوی تامين هزينه های زيربنايی در تامين 
و انشعابات آب و فاضلاب برق، گاز و تلفن را نکند، پرداخت باقيمانده 
اين هزينه ها با استناد به بند 3-4 ذيل تبصره 2 از ماده 4 به عهده 
اتاق بازرگانی خواهد بود. لايحه پيشنهادی افزايش بهای بليط پارک 
وحش صفه از ديگر لوايحی بود که سخنگوی شورای اسلامی شهر 
از تصويب آن خبر داده و گفت: لايحه ارسالی برای افزايش بليت اين 
مرکز تفريحی مبلغ چهار هزار تومان پيشنهاد شده بود که پس از 
بررسی در کميسيون فرهنگی با مبلغ سه هزار تومان موافقت و اين 

لايحه مصوب شد. 

  موافقت شورای اسلامی شهر با  احداث ساختمان اتاق بازرگانی در مرکز همایش ها

کریدوری برای پارلمان اقتصادی شهر در مرکز همایش ها

31

؟؟؟؟

��ر
خب

وه 
��ر

گ

؟؟
؟؟؟

؟؟؟

؟؟؟

؟؟؟
؟؟؟

اخبار کوتاه
؟؟؟

 ؟؟؟ ؟؟؟ 
؟؟؟

؟؟؟

خبر 

؟؟؟

؟؟؟

ش��ماره 2335  یکش��نبه  16 فروردین 1394 40i s f a h a n z i b a . i r خ������ب������ر

؟؟؟

؟؟؟؟؟؟

؟؟؟

؟؟
؟؟؟

؟؟؟

س���ازم���ان ع���م���ران ش���ه���رداری اص��ف��ه��ان

آگهی مناقصه)نوبت اول( آگهی مزایده عمومی نوبت  دوم

شهرداری شاهین شهر به استناد مجوز شماره 4766/ش مورخ 
94/1/18 شورای محترم اسلامی شهر در نظر دارد دفاتر کار 
اداری در مجموعه نگارسلتان واقلع در میدان فاطمیه )س( را 
بصورت اجاره به اشلخاص حقیقی و حقوقلی از طریق آگهی 

مزایده واگذار نماید. 
 متقاضیان جهت کسلب اطاعات بیشلتر و اخذ اوراق مزایده 
می بایسلتی در سلاعات اداری به واحد حسابداری شهرداری 
مراجعه و پیشلنهاد خلود را حداکثر تا آخر وقلت اداری روز 
دوشنبه مورخ 94/4/29 به دبیرخانه شهرداری تحویل نمایند. 

شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادها مختار است. 

شهر  ش��اه��ی��ن  ش��ه��ردار   - ام��ی��ری  حسین 

سازمان عمران شهرداری اصفهان در نظر دارد عملیات ذیل را از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید 
1-پخش دستی و تراکم آسفالت در معابر فرعی منطقه پانزده شهرداری اصفهان 
2-پخش دستی و تراکم آسفالت در معابر فرعی منطقه چهار شهرداری اصفهان 

3-پخش دستی و تراکم آسفالت در معابر فرعی منطقه چهارده شهرداری اصفهان  
4-قاللب بندی و بتن ریلزی و عملیات تهیه و اجرای آرماتوربندی در zone4 )قسلمت موتورخانه و اطراف اسلتخر( پروژه 
تاسیسات زیربنایی، محوطه سازی )بخش اول( و خیابان سازی مرکز همایش های بین المللی اصفهان واقع در محدوده منطقه 

شش شهرداری اصفهان 
5-اجرای لوله سیمانی محوطه مرکز همایش های بین المللی اصفهان واقع در محدوده منطقه شش شهرداری اصفهان 

6-فاز اول عملیات تهیه و اجرای جدول، پیاده روسازی و سیستم دفع آب های سطحی در پروژه خیابان سازی های شهرک 
صنعتی نیک اندیش واقع در محدوده منطقه 4 شهرداری اصفهان  

متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند با ارایه رزومه کاری متناسب، جهت دریافت اسناد از تاریخ نشر آگهی لغایت 94/4/21 
به سازمان عمران شهرداری اصفهان واقع در خیابان 22 بهمن، مجموعه اداری امیرکبیر مراجعه و پیشنهادهای خود را تا پایان 

وقت اداری مورخ 94/4/22 به دبیرخانه سازمان تحویل نمایند. 
تلفن: 031-32670813

www.Isfahan.ir/sazmanomran :وب سایت
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اشاره: »ملوك السادات« فرزند ارشد خانواده »بهشتي« است. خانواده اي كه به هرلحاظ، خانواده 
متعادل محسوب مي شوند. اين تعادل حتي در فرزندان دختر و پسر هم رعايت شده است. دو دختر 
و دو پسر. اين تعادل خانواده بهشتي را شايد به يكي از موفق ترين خانواده هاي ايراني تبديل كرده 
و اين بهترين و موفق ترين خانواده ايراني تعريف نيست. واقعيت است كه چپ و راست به آن اذعان 
 دارند و اصلاح طلب، محافظه كار، اصولگرا و ليبرال اين خانواده را ستايش مي كنند و اين ستايش ها 

شايد بدان جهت باشد كه پدر خانواده »تعادل« را محور قرار داده و همواره به عهدش پايبند بوده 
است. ملوك السادات بهشتي اكنون دكتری زبانشناسی دارد و استاد دانشگاه است.اين گفت و 
گو از آن جهت خواندني است كه معيارهاي واقعي اسلام را عرضه مي كند. معيارهايي كه شايد با 
برخي معيارهاي »عرفي«  امروز تفاوت هايي داشته باشد و همين تفاوت هاست كه شهيد بهشتي 
را از ديگران متمايز كرده است.خواندن اين  گفت و گو را ، بيشتر به پدران و مادران توصيه مي كنيم.

 از همان مدرسه تان شروع كنيد و چگونگي انتخاب مدرسه.
خانواده ما از اولين خانواده هاي روحاني در قم بود كه دخترش��ان را به 
كودكستان فرستاد؛ از اولين كودكستان هايي كه در قم به وجود آمده 

بود...
چرا اولين؟

در فضاي آن زمان قم، كودكس��تان زياد رايج نبود. م��را به عنوان اولين 
فرزند به كودكستان فرستادند و اين طبيعتاً مسائلي را در پي داشت؛ چرا 
كه خانواده هاي روحاني چنين امري را نمي پسنديدند. پدرم همواره در 
مسائل مختلف و جديدي كه در جامعه پيش مي آمد پيشتاز بودند. وقتي 

كه محيط كودكستان را محيط سالمي ديدند مرا به آنجا فرستادند.
پس چرا خانواده هاي روحاني چنين امري را نمي پسنديدند؟

اصلًا تش��كيل چنين مراكزي جزو كارهاي تجددگرايانه بود. براي پسر 
و دختر كلاس هاي جداگانه داير كرده بودند. خب، اين از نظر خيلي از 
خانواده ها پسنديده نبود و فكر مي كردند كه دختر حتي در آن سنين 

كوچك دچار انحراف و مشكل مي شود.
استدلال پدرتان چه بود ايشان نگران تاثيرپذيري شما از 

آن فضا نبودند؟
ايشان كلًا چه در مورد مادر و چه در مورد فرزندان، معتقد به حضور افراد 
خانواده در جامعه بودند و مي گفتند: شما بايد حتماً به درون جامعه بياييد 
و با مسائل روبه رو شويد. بايد مسائل مختلف را تجربه كنيد. اينگونه نبود 

كه درون خانه بمانيم و در خانه بسته باشد تا ما محفوظ بمانيم.
 در همان زم��ان در قم اكث��ر خان��واده ها دخترانش��ان را به مدرس��ه 
نمي فرستادند. بلافاصله بعد از اينكه مدارس دولتي تشكيل شد، ايشان 
من را به آن مدرسه فرستادند باز خود اين مساله  آفرين بود و در خانواده 
هاي روحاني كه از دوستان ايشان هم بودند معتقد بودند كه دختر اصلًا 
نبايد به اين شكل وارد جامعه شود، ورود به مدارس دولتي را هم آغاز آن 

مي دانستند.
پس چگونه آموزش ببينند؟

مي گفتند در خانه آموزش ببينند. علوم قديم را هم در خانه بخوانند و 
همين برايشان كافي است ديگر نيازي نيست به مدرسه بروند. حتي من 
يادم هست كه پدرم مرا تشويق مي كردند كه در كارهاي گروهي و جمعي 

مدرسه شركت كنم. خودم هم در آن زمان خيلي تمايل نداشتم.
مدرسه مذهبي مي رفتيد؟

نه. دولتي بود. اصلًا آن زمان مدارس دولتي هم شكل نگرفته بودند چه 
برسد به مدارس مذهبي.

شما هفت سالتان كه شد، رفتيد مدرسه؟
بله. جالب اين بود كه پدرم خواهرشان كه از من پنج سال بزرگ تر بود را 
هم به مدرسه فرستادند. خب، در محيط آن زمان قم كه محيطي مذهبي 
بود خيلي مسائل به خودي خود رعايت مي شد و خيلي مشكل نداشتيم. 

يك محيط كاملاً امن. فضاي سالمي بود.
ولي روي همين فضاي امن دخترانه هم تصورهاي غلطي 

بود، درست است؟
 بله. به خاط��ر اينكه خان��واده هاي��ي دخترانش��ان را به اي��ن مدارس 
مي فرستادند كه به نوعي از روشنفكران جامعه و فرهنگيان بودند. ارتشي 
بودند. دانشگاهيان بودند، اما چون فضاي باز،  آرام و قابل اعتمادي در خانه 
حكمفرما بود از اين جهات مشكلي پيش نمي آمد. يكي از نكته هاي بارز 
كودكي من اين بود كه من هر نوع سوالي كه داشتم، مي توانستم مطرح 
كنم و پدرم با رويي گشاده با آرامش و عطوفت و با دقت گوش مي كردند 
و به دقت هم جواب مي دادند. متاسفانه هنوز هم كه هنوز است اين رسم 
در خيلي از خانواده ها حاكم نيست. يعني بلافاصله كه مساله جديدي 
در ذهن فرزند شكل مي گيرد، با پرخاشگري با او برخورد مي كنند. در 
مورد مسائل ارتباط جمعي، فرض كنيد در سال هاي ۴۱ و ۴۲ راديو اولين 
وسيله ارتباط جمعي بود كه به خانه ما آمد و ايش��ان خريدند و در اتاق 

گذاشتند و در استفاده هم آزاد بوديم.
همان زمان هم در خيلي از خانه ها راديو نبود؟

اصلا تحريم كرده بودند. يعني جزو آثار كفرآميز مي دانستند.
پس چه شد كه به خانه شما راه پيدا كرد؟

ببينيد آن زمان راديو بود، الان اينترنت و ماهواره است. هر وسيله  ارتباط 
 جمعي اعم از راديو، تلويزيون، تلفن حتي موبايل تا برس��يم به اينترنت

 مي تواند در راه انحرافي استفاده شود. ولي مي توان از آن استفاده صحيح 
و درست هم كرد. ايشان معتقد بودند كه ما وسيله را مي گيريم و سپس به 
بچه ها ياد مي دهيم كه چگونه از آن استفاده صحيح كنند. اينگونه نباشد 
كه اين ها از اين وسايل محروم باشند و وقتي به خانه همسايه، فاميل و 
آشنايان مي روند، حس��رت آن را بخورند كه اين ها از چه موهبت هايي 

برخوردارند!
پس استدلال آنهايي كه اين وسايل را تحريم كرده بودند 

چه بود؟
خب، آهنگ ها و برنامه هاي نادرس��تي كه از راديو پخش مي شد باعث 

اين تفاسير شده بود.
در مقابل اين استدلال، پدر چه استدلالي داشتند؟

ايش��ان راديو را گرفته بودند براي اخبار و اينك��ه از آخرين اخبار مطلع 
شوند. هيچ  وقت هم به ما نمي گفتند بياييد به اخبار گوش بدهيد. ولي 
به طور خودبه خودي ما مطلع مي شديم. به هرحال در آن سال ها �۴۱ و 
 ۴۳� تحولات انقلاب در داخل و خارج فراوان بود و ايشان آنها را پيگيري 
مي كردند. مادرم تلاش مي كردند كه از اين وسيله استفاده صحيح بشود 

و مفسده آميز نباشد.
اينگونه نبود كه راديو دور از دسترس ش�ما مثلًا روي طاقچه 

باشد؟
نه. اصلاً.

 اينگونه نبود ك�ه راديو در موقع اخبار روش�ن و بعد از آن 
خاموش شود؟

نه.حتي ما بعد از اينكه به تهران آمديم و تلويزيون هم در دس��ترس ما 
قرار گرفت، آن موقع هم همين طور بود. خيلي جالب بود غيرمستقيم 
مي گفتند: فلان سريال خوب است. تماشايش ارزش دارد. نمي گفتند 
بنشين حتما اين س��ريال را ببين. مي گفتند بياييد با همديگر ببينيم؛ 
نظارت غيرمستقيم داش��تند. حتي كتاب هاي مختلفي كه در دوران 
نوجواني و جواني در اختيار ما قرار مي گرفت بس��يار متنوع بود. اينطور  
نبود كه مشخص كنند كدام كتاب را بخوانيد يا نخوانيد. همه نوع كتابي به 
خانه ما مي آمد. درست است كه ايشان تلاش مي كردند كتاب هاي خيلي 
سبك، مبتذل و پيش  پا افتاده نباشند ولي نظارت غيرمستقيم بود. خود 
من در دوران دبيرستان تلاش مي كردم كتاب هايي بخوانم كه اطلاعاتم را 
زياد كند. حرف اين نبود كه يك رمان سرگرم كننده بخوانم، حتي در مورد 
كتاب هاي روشنفكري كه در بازار بود ايشان با لحن ملايمي مي گفتند 
سعي كنيد كتاب هايي كه ياس آور است و جوان و نوجوان را از زندگي 

به طور كل مايوس مي كند، كمتر بخوانيد حتي نمي گفتند نخوانيد.
بعد از كودكستان مدرسه را هم در قم ادامه داديد؟

تا سال س��وم در قم بودم. بعد كه مسائل س��ال ۴۲ پيش آمد، به خاطر 
فعاليت هاي مبارزاتي، ايشان را به تهران تبعيد كردند در اميريه خانه اي را 
اجاره كرديم خب يك تفاوت فاحش ميان قم و تهران بود. در قم ما امنيت 
داشتيم. به  لحاظ اينكه چادر س��ر مي كرديم مشكلي نداشتيم. آمديم 
تهران متوجه شديم كه همان مدرسه دولتي در اميريه كه فرزندان ارتشي 
ها و روشنفكران درجه يك در آن بودند، ناظمي مخالف حجاب دارد. با 

حجاب مخالفت شديد مي كرد من و يك نفر ديگر با چادر به مدرسه مي 
 رفتيم. خودش تازه كشف حجاب كرده بود شيك بود و مدرن و ظاهر ما را 
نمي پسنديد. خيلي به ما سخت گيري مي كرد هميشه با خط كش بالاي 

سر ما بود مي گفت: اين اداها چيست شما درمي آوريد؟
نحوه عمل به تكاليف مذهبي چگونه بود چه قبل از تكليف و 
چه بعد از تكليف؛ مثلاً در مواردي كه با كمي سختي هموار است 

براي يك دختري با سن و سال كم يا نمازهاي صبح؟
 نكته مهمي كه در خان��واده  ما بود، اين بود كه پ��در هيچ  وقت با تحكم

 نمي گفتند كه ش��ما بايد نماز بخوانيد، بايد روزه بگيري��د و بايد چادر 
مشكي سر كنيد.

اگر نمي خوانديد چه مي كردند؟
ايشان يك روش جالبي داشتند؛ يعني اگر پدر و مادرها اين روش را در 
پيش مي گرفتند اصلاً مشكلي در خانواده نداشتند. مشكل از خود پدر و 
مادرهاست. ايشان به عنوان پدر خانواده صبح ها جايي نماز مي خواندند 
كه به گوش همه برسد. آهنگ صداي ايشان آنقدر جذاب بود كه بچه ها 
خود به خود بيدار مي شدند و نماز مي خواندند. برادرهاي من از سنين 
كم به نمازخواندن مقيد بودند و اين مقيدبودن چقدر اثر در زندگي آنان 
داشته است. بي جهت نيست كه مي گويند نماز ستون دين است وقتي به 
نماز كه مبناي ارتباط شما با خداست پايبند باشيد كه حداقل سه وعده 
در روز اين ارتباط با خدا برقرار مي شود و با خدا گفت و گو كنيد، خودش 
كافي است، اصلا مصونيت ايجاد مي كند. هيچ وقت يادم نمي رود از زمان 
كودكي كه سفره افطار را پهن مي كردند و ايشان قبل از اينكه افطار كند، 
نماز مي خواندند و آن حالت جذابي كه در موقع دعا داشتند، چقدر در 
روحيه ما تاثيرگذار بود. بنابراين اصلا احتياجي نبود كه بگويند شما بلند 

شو و بيا نمازت را بخوان.
اتفاق افتاد كه شما نمازي را نخوانيد و ايشان واكنش نشان 

دهند؟
من به خاطر نمي آورم. چون خودم هم خيلي مقيد بودم.

تا كي در مدرسه اميريه تحصيل كرديد؟
يك سال و نيم بيشتر نشد، چون ما به آلمان رفتيم.

چرا؟
چون بر پدر مشخص شده بود كه ساواك نمي گذارد فعاليت كند. با گروه 
هاي مبارز ارتباط برقرار كرده بودند و جلسات خانگي داشتند. ساواك از 
اين جلسات خبردار شده بود و اين جلسات را تعطيل كرد هر چند كه آن 
جلسات، جلسات تفسير قرآن بود. در نتيجه قرار شد ايشان بروند آلمان و 
امامت مسجد هامبورگ را برعهده بگيرند و در مجموع مسلمانان آلمان 
را هدايت كنند كه مركزش، مركز اسلامي هامبورگ بود. كلاس چهارم 
را كه تمام كردم ما رفتيم آلمان. در آن زمان يك دختر ۱۰ ساله بودم كه 

به آلمان رفتم.
محيط كه تفاوتي نمي كرد!

خيلي تفاوت داشت.
بهتر بود يا بدتر؟

ما محيط مان همواره بدتر ش��د از ق��م رفتيم ته��ران و از تهران رفتيم 
هامبورگ. من مقيد به حجاب بودم. مي خواستم هم روسري بر سر كنم 
و هم مدرسه بروم. پدرم هم روحاني بودند. لباسشان كاملا مشخص بود. 
در آنجا شبيه كشيش ها به نظر مي رسيدند. در يك مدرسه دخترانه ثبت 
 نام كردم. فاصله سه، چهار كيلومتري را هم هميشه پياده مي رفتم. فكر 

مي كردم اگر سوار مترو شوم، نوجوانان آنجا اذيتم  كنند.
امنيت آنجا بيشتر بود يا اينجا؟

آن زمان مشكلي نداشتيم. ممكن بود به من كه روسري سر مي كردم و 
سعي مي كردم لباسي كاملا پوشيده به تن كنم، بگويند مادربزرگ، اما 
اذيت و آزاري به دنبال نداشت. به خصوص بعدا كه دوران دبستان تمام 
شد وارد دبيرستان شدم؛ آنجا ديگر مدرسه مختلط بود پسر و دختر بودند. 
هر چند دختر و پسر همسن بودند ولي عملا پسرها كوچك تر از ما نشان 
مي دادند. اخلاق و رفتار و رشدشان كمتر بود. بعد كه شاگرد خوبي شدم و 
فهميدند درسخوانم، حريمي را رعايت مي كردند. بعضا مي پرسيدند چرا 

شما در سفرهاي اردويي ما كه مختلط هم بود نمي آييد؟
چرا نمي رفتيد؟

من خودم دوست نداشتم. چون مي دانس��تم روابط به چه شكل است. 
خيلي آزاد بود. حتي آن زمان سال هاي ۱۹۶۹ و ۱۹۷۰ آنجا روابط خيلي 
آزاد بود بچه اي در يك خانواده اي رشد كرده كه اين روابط براي او كاملا 
طبيعي بود. براي ما عجيب و غير قابل پذيرش بود كه دختر و پسر با هم 
مي روند كنار دريا. يادم هست يك روز معلمم به من گفت اين بار كه ما 

اردو نرفتيم و فقط يك پارتي در مدرسه گرفتيم چرا دوباره تو نيامدي؟
آن را هم نرفتيد؟

نه. گفتم براي چه باي��د وقتم را تلف كنم؟ گفت: اص��لا تو بگو چرا نمي 
آيي؟ اصلا چرا روسري سرت مي كني؟ خلاصه گير داده بود. گفتم: من 
مسلمانم. گفت: اين حرف ها چيه كه تو مي زني؟ يك دختر ديگري در 

كلاس ما بود كه او هم ايراني بود، گفت: مريم هم مي گويد من مسلمانم.
 هيچ مشكلي هم با او نداريم. حجاب ندارد و در همه مراسم  ما هم شركت 
مي كند. مريم هم از يك خانواده ارتشي بود، متاسفانه ايشان هم همراهي 

كرده بود.
با همديگر رفت و آمد نداشتيد؟ او هم ايراني بود.

چرا. اوايل دوست بوديم. حتي به خانه آنها هم مي رفتم. رفت و آمد هم 
داشتيم.

 خان�واده از اي�ن جهت ك�ه چ�را به خان�ه يك ارتش�ي 
مي رويد كه به ظاهر مسلمان است ايرادي نمي گرفتند؟

نه. از اين جهت پدرم ايراد نمي گرفتند.
هيچ نگراني نداشتند كه اين روابط تاثير منفي روي روحيه 

شما بگذارد؟
اتفاقا فكر مي كردند اثر مثبت روي او خواهد داشت.

آخر اثر دوس�ت حتي در برخي 
مواق�ع از تاثير پ�در و مادر هم 

بيشتر است.
نه. من خانه خيل��ي از اف��رادي كه دختر 
همس��ن من داش��تند مي رفتم. از تجار 
ايراني بودن��د. از دانش��گاهيان و تحصيل 
كردگان. يك مشكل همين بود كه من را 
با مريم مقايسه مي كردند و مي گفتند: اگر 
مسلماني است كه او هم مسلمان است. تو 
چه مسلماني هستي كه با او فرق مي كني؟ 
بعدها سال دوم دبيرس��تان بودم بحثي را 
معلم ديني ما در كلاس ديني مطرح كرد...

معلم ديني مسيحي تان؟
بله. در كلاس آنها هم ش��ركت مي كردم. 
حتي تورات و انجيل را هم مي خواندم. هيچ 

مشكلي هم براي من ايجاد نكرد.
با اين ح�ال تاثي�ر منفي بر ش�ما 

نگذاشت؟
اتفاقا برايم جالب بود كه ديدگاه هاي ايشان 
را بدانم كه چقدر با اسلام ما فرق مي كند. 
خيلي جذاب ب��ود. موقعي بود ك��ه از اول 
 تورات و انجيل تا آخ��ر آن را خواندم. بعد 
مي ديدم ك��ه رفتاره��اي اي��ن ها حتي 
مطاب��ق آن كت��اب ها هم نيس��ت حالت 
 خاصي ك��ه هرطور مي خواهن��د زندگي

 مي كنند آزادي مطلق بود ديگر.
البته به نس��بت الان تمهيداتي داشتند؛ 
يعني هرچه جامعه اروپايي جلوتر مي رود 

اين بي بندو باري بيشتر مي شود و هيچ نوع پايبندي اخلاقي هم وجود 
ندارد. بحثي كه معلم ديني ما در كلاس كرد، مقايسه اسلام و مسيحيت 
بود، ايشان از من پرسيد: ما چطور مي توانيم اسلام را بشناسيم؟ تو كه 
اينقدر پايبندي؟ گفتم: شما اصلا بياييد اسلام را براي بچه ها مطرح كنيد 
تا بدانند اصلا چيست! قبول كرد. من هم كتاب هايي از مسجد هامبورگ 
بردم و ايشان آنها را مطرح كرد. بچه ها خيلي علاقه مند شدند، گفتند 
ما مي خواهيم برويم مسجد را ببينيم. برنامه اي گذاشته شد در مسجد 
هامبورگ. مسجدي كه حالا حسابي تجهيز شده بود. با امكانات و وسايل 
مختلف. بخش سمعي بصري داشت. كتابخانه بزرگي داشت و به جايي 
رسيده بود كه كتاب ها و نشريه خاص كودكان و نوجوانان را تدوين مي 
كردند. بچه ها آمدند و از مس��جد بازديد كردند و در آخر هم يك جلسه 
 پرسش و پاسخ با پدر برگزار شد كه چون خودشان به زبان آلماني پاسخ 
مي دادند تاثير فراواني داشت. حتي براي خانواده هاي ايراني مقيم آلمان 
هم جلسات خاص ايشان برگزار ش��د. نه صرف اينكه به سوالات پاسخ 
دهند، بحث مي كردند. زمان مي گذاشتند تا نوجواني كه در اعتقاداتش 
 ترديد دارد بيايد و مسائلش را مطرح كند. نظراتش را بگويد. اين يكي از 
ويژگي هاي شهيد بهشتي بود تا آخر عمر كه نوجوان و جوان ما بتواند 
حرفش را بزند. هر مساله اي كه به ذهنش مي رسد را بگويد. چه اشكالي 

دارد؟ حتي اگر به نظر كفرآميز بيايد...
تا چه زمانی آلمان بوديد؟

تا سال ۴۸ آنجا بوديم سپس آمديم ايران.
تحصيلات تان تمام شد؟

نه، دوران دبيرستان بودم. پدر معتقد بودند كه آنجا سامان گرفته و بايد به 
ايران بيايند. آمديم ايران و در ايران به مدرسه رفاه رفتم. مدرسه اي اسلامي 
بود ولي محيط خيلي بسته اي نداشت. خود دبيرستان رفاه زير نظر شهيد 
باهنر و شهيد بهشتي بود و تلاش مي كردند اصول اصلي اسلامي را در 
اين مدرسه رعايت كنند. تا سال آخر كه مدرسه رفاه را بستند. دوراني كه 
ما دبيرستان رفاه بوديم دوران روشنفكري براي ما بود. چون كتاب هاي 
خيلي زيادي را خوانده بوديم. چه چپ و چه راس��ت. چه اسلامي و چه 
غيراسلامي. تفاسير زيادي را خوانده بوديم. حتي يادم هست از مدرسه كه 

به خانه مي آمدم در سرويس مدرسه با بچه ها تفسير قرآن مي خوانديم.
خودجوش بود يا تحت تاثير القائات مدرسه بود؟

نه خودجوش بود، ما از كمترين فرصت براي مطالعه استفاده مي كرديم. 

كاري كه بچه ه��اي الان نمي كنند. چون ما در خان��ه كتابخانه بزرگي 
 داش��تيم خود به خود به كتاب علاقه مند ش��ده بوديم. م��ن هر موقع 
 مي خواستم به دوستانم هديه بدهم، كتاب مي دادم. خانه اقوام هم كه

 مي رفتيم، دنبال يك كتاب بودم كه با فرد همس��نم بخوانم. اين تبادل 
كتاب اگر در جامعه ما وجود داشته باش��د ... ولي شما ببينيد چه كتاب 
هايي در دست بچه هاست،رمان هاي بي محتوا. شما آماري كه مسوولان 
مي دهند، مي بينيد كه مي گويند مطالعه جوانان بالا رفته است؛ ولي چه 

چيزي مي خوانند؟
بعد از اينكه مدرسه رفاه تعطيل شد، ديگر مدرسه نرفتيد؟

چرا، مدرسه ديگري رفتم كه به ظاهر اسلامي تر از رفاه بود. سال ۵۲-۵۳ 
بود كه رفتم مدرسه فخريه. مدير مدرسه را 
عوض كردند كه با س��اواك همكاري كند. 
تلاش مي كردند ت��ا معلمانش را هم تغيير 
دهند و اين اتفاق در تمام مدارس اسلامي 
آن زمان افتاد. سال عجيبي بود. ديدند كه 
فايده ندارد، دستور دادند كه نبايد حجاب 
داش��ته باش��يد. به درون مدارس از جمله 
مدرسه ما ريختند و چادر بچه ها را كشيدند 
و پاره كردند. مخالفت ها با چنين مدارسي 
علني شد. اينكه تعدادي بچه با چادر تحصيل 
كنند و ادامه تحصيل دهند براي ايشان قابل 
تحمل نبود. تا آن زمان هم به ياد ندارم كه 
كسي با چادر وارد دانشگاه شده باشد. با لباس 
عادي مي آمدند. كت و دامن بود و روسري. 
هيچ وقت از ياد نمي برم اولين دختري كه در 
رشته پزشكي با چادر وارد دانشگاه اهواز شد، 
چه ذوق و ش��وقي ميان بچه هاي مذهبي 
پديد آمده بود. رشد بچه ها در نسل  ما خيلي 

بيشتر بود.
رشد از چه لحاظ؟

رش��د فكري، آگاهي ش��ان هم بيشتر بود. 
سعي مي كردند مفيد باشند.

با اين حساب، شما دانشگاه رفتيد؟
به اين مس��ائل ربطي نداش��ت. پدر كاملا 
موافق بودند كه من وارد دانشگاه شوم. حتي 
به مدرسه هشترودي رفتم كه اسلامي هم 
نبود. سعي كردم در حد آنها درس بخوانم كه 
وارد دانشگاه شوم. سال ديپلم من مصادف با 
ازدواجم شد و چون همسرم مشغول به تحصيل در خارج بودند، به جاي 

كنكور امتحان اعزام دادم و قبول شدم.
خب، حالا به درون خانواده شما مي رويم. الگويي كه شما در 
خانواه براس�اس آن رفتار مي كنيد چيست؟ به هر حال شما 
هم فرزنداني داريد كه جوان و نوجوان هس�تند و اقتضائات 
خاص خود را دارند. مي خواهم بدانم تعامل شما با فرزندانتان 

چگونه است؟
هم من و هم همس��رم تلاش كرده ايم كه با فرزندانمان روابط دوستانه 
 داشته باش��يم. از همان زماني كه كوچك بودند. حالا كه بچه ها بزرگ 
شده اند، بعضي وقت ها آنقدر با پدرشان صميمانه برخورد مي كنند كه 
گويي با برادر بزرگشان صحبت مي كنند. يك اصل درون خانواده كافي 
است؛  اين كه فرزند ما تمامي حرف هاي آشكار و نهفته اش را بتواند با ما 

در ميان بگذارد. اين مساله خيلي مهم است.
حرف هايشان را مي زنند يا اصولا مي توانند بزنند؟

بله، به راحتي حرف هايش��ان را مطرح مي كنند. دخت��ر اولم زماني كه 
 كوچك بود وقتي از مدرس��ه مي آمد، تمام اتفاقات ريز و درش��تش را 
مي گفت. تا آخرش را مي بايست تعريف مي كرد. خيلي كم اتفاق افتاده 
كه مساله اي را از ما مخفي كند كه آن هم به خاطر مشغله زياد ماست. 
از مسائل عاطفي شان، روابط اجتماعي شان، دوستانش��ان و ... همه را 
مي گويند. شايد در مواردي هم مجبور شده ايم با هم مشورت كنيم تا 

مشكلي را حل كنيم.
آزادي عملشان چقدر است؟ در روابطشان با دوستانشان، در 

جامعه، كلا چقدر آزادي عمل دارند؟
چون دختران ما مدرسه فرزانگان رفته اند با بچه هاي مختلفي برخورد 
كرده اند. از همه نوع خانواده اي در مدارس تيزهوشان هست كه طيف 
اكثريت را خانواده هاي فرهنگي دانشگاهي تشكيل مي دهند. نمي گويم 
همه خانواده ها مذهبي هستند، ولي فرهنگي هستند. بچه هاي ما طوري 
تربيت شده اند كه خيلي راحت از حجابشان دفاع مي كنند. ما هيچ وقت 

به هيچ كدام از فرزندانمان نگفتيم چادر سر كنند.
 الان در ميان خانواده هاي مذهبي، تفسيري هست كه مي گويند بچه ها 
را قبل از سن تكليف با اجبار به انجام فرايض مذهبي كنيم. اين اثر منفي 
دارد. من ديده ام به پسر خانواده كه هنوز به سن تكليف نرسيده اجبار مي 
كنند كه نماز بخواند. اين اشتباه محض است و باعث مي شود وقتي به سن 

تكليف رسيد از همه تكاليف، عبادات، حجاب و نماز بيزار شود. ما يك بار 
هم به بچه هايمان اجبار نكرديم كه حجاب داشته باشند.

به نظر شما باوركردني است؟
نه، هيچ كس باور نمي كند. همه مي گويند: اين خانواده پدرشان روحاني 
است. اصلا اين حالت نبوده است. نه كس��ي خودم را اجبار كرد و نه من 
كسي را مجبور مي كنم. در انتخاب لباس هايشان هم آزادند. هر رنگي را 
كه دوست داشته باشند، انتخاب مي كنند. پدرم هم همين طور بودند. 
هيچ وقت به من نگفتند فلان لباس را بپوش يا فلان رنگ را به تن كن. 
چون خودم هم خيلي به رنگ هاي روشن و ش��اد علاقه داشتم ايشان 
هيچ وقت مانع نمي شدند. آن زمان يادم هست يك بار رفتم مهماني، آن 
خانواده خيلي متعصب بودند. كلي ايراد گرفتند كه شما چرا لباس سفيد 
پوشيده ايد؟ چرا كفشتان سفيد است؟ ولي پدرم هيچ چيزي نگفت. الان 
هم در خانواده مان همين طور هستند. البته بچه هاي ما خيلي مقيدتر 

از ما هستند.
فرض كنيد يكي از بچه هاي شما كار اشتباهي كند، شما چه 

برخوردي مي كنيد؟
اول از همه گفت و گو اس��ت. بحث م��ي كنيم. هر موقع ب��ه هر دليلي 

عصبانيت خودم را نشان داده ام اثر منفي داشته است.
 خيلي از مسوولان ما به لحاظ تراكم برنامه ها و مسووليت هايي
  ك�ه دارن�د، ديگ�ر فرصت�ي ندارن�د ك�ه بخواهند ب�ه آن 
»گفت و گو«يي كه شما اشاره كرديد بپردازند. پدر شما با آن 
مسووليت هاي سنگيني كه داشتند چگونه حرف هاي شما را 

مي شنيدند و خود شما هم همين طور؟
من خودم كه شاغل هستم و به عنوان عضو هيات علمي دانشگاه  در معاون 
مركز پژوهشي كار مي كنم سعي مي كنم بيشتر از ساعت چهار در اداره 
نمانم. اين را براي خودم تكليف قرار داده ام. خودم هم وقتي وارد كار شدم 
كه همه بچه ها مدرسه مي رفتند برنامه ام را به گونه اي تنظيم كردم كه 
 با آمدن بچه ها از مدرسه من هم در خانه باش��م. عملا به خاطر بچه ها 
خودمان را از روابط دوس��تانه و فاميلي بيش از ان��دازه محروم كرده ايم 
تلاش مي كنيم در طول هفته مهماني و گردش نرويم و وقتمان را خارج 

از خانه صرف نكنيم.
يعني بچه ها تفريح خارج از خانه ندارند؟

در طول هفته را گفتم. هم��ه برنامه ها را براي آخر هفت��ه مي گذاريم، 
ديد و بازديدها و گردش ها را فقط در آخر هفت��ه و تعطيلات مي رويم 
اما ارتباط پدرشان با بچه ها متفاوت است. مشكلات شان را با پدرشان 
در ميان مي گذارند و بر سر مسائل مختلف بحث و گفت و گو مي كنند. 
ايش��ان يك ارتباط كاري هم با بچه ها برقرار كرده اس��ت. مثلا يكي از 
دخترهايم مسووليت ويرايش كتاب هاي پدرش را عهده دار است. پدر 
خودم هم قبل از انقلاب با گرفتاري هاي زيادشان هفته اي يك روز در 
خانه جلساتي را داشتند و هر كدام از اقوام و آشنايان كه تمايل داشتند 
 در اين جلسات ش��ركت مي كردند و روي يك موضوع مطرح روز بحث

 مي كردند. ما هم ش��ركت مي كرديم. حتي در خارج كشور پدر معتقد 
بودند كه ما حتما در آن جلسات ش��ركت كنيم، چرا همين كه الگوي 
حجاب اسلامي در جامعه آن زمان اروپا مطرح شود، بسيار مفيد است. 
آن زمان هم مس��لمانان عرب بودند كه فعاليت زيادي داشتند به طور 
كامل در زمان دانش��جويي من هم اصلا خانم ها را در مسائل اجتماعي 
دخالت نمي دادند و معتقد بودند كه خانم ها فقط بايد در خانه باشند و 
بچه داري كنند و آقايان هم در جلسات شركت كنند. ايشان آمدند و همه 
اين سدها را شكستند. اما خب، نسل ما آمد و بر اساس طرزتفكر امثال پدر 
تلاش كردند با مطالعه به حجاب روي آورند و آن را انتخاب و از آن دفاع 
 كنند. معتقد بودند با حجاب هر نوع فعاليتي مي ت��وان كرد و با همين 

مي توان به همه تكاليف اجتماعي پرداخت.
 تفريحات آخر هفته شما چيس�ت؛ بچه هايتان اصلا ترجيح 

مي دهند كه با شما بروند تفريح يا با دوستانشان؟
در درجه اول ترجيح مي دهند با ما به سفر و تفريح بروند ولي با دوستان 
دانشگاهي و مدرسه اي شان هم در ارتباطند. مثلا دختر دانشجويم كه از 
آزادي عمل بيشتري برخوردار است در همايش ها و سمينارهاي مختلف 

و حتي اردوهاي دانشگاه شركت مي كند. مدتي پيش هم رفت كوه.
مانع نشديد، نگران نشديد از اينكه آنجا چگونه باشند؟

نه. ولي جالب بود خود ايشان تعريف مي كرد كه همه خيلي متلك گفتند 
كه چرا با چادر كوه آمده اي و اين جا چادرت را بردار. ولي مي گفت: من 
خودم دوست داشتم و حتي از رودخانه هم با چادر رد شدم. وقتي چنين 
اعتقادي هست ديگر مش��كلي به وجود نمي آيد در همه فعاليت هاي 

اجتماعي هم شركت مي كند.
رابطه تان با سينما چطور است؟

در اين باره هر موقع فرصت داش��ته باش��م با بچه ها مي روم س��ينما. 
 مخصوصا دهه فجر، در  جش��نواره، خيل��ي فيلم ها را م��ي رويم. براي

 خيلي ها جالب بود كه ما جزو اولين كس��اني بوديم كه فيلم مارمولك 
را ديديم.

و اين قضاوت چه بود؟
كمي مشكل است. گفتنش طول مي كشد.

خلاصه و مختصر!
خب، كارگردان و تهيه كننده فيلم از چهره هاي شناخته شده اي هستند. 
كارگردان فيلم كه خودش يك منتقد اجتماعي است. خيلي تفاوت مي 
كند با يك كارگردان كه يك فيلم گيشه اي و پرفروش مي سازد. اين نظر 
خودم است، فيلم مارمولك خيلي خوب شروع شد. فيلم با تحول در يك 

انسان شروع مي شود. 
كمي ش��بيه به ش��خصيت ژان والژان در بينواي��ان با اي��ن تفاوت كه 
ويكتورهوگو او را در برابر يك كشيش قرار مي دهد؛ ولي لباس كشيش 
را نمي پوش��اند، آن پس��ر كوچكي كه در مقاطع مختلف روبه روي اين 
مرد قرار مي گيرد تا به نوعي وجدانش باش��د و در برابر هر انحرافي، اين 
وجدان به او تذكر م��ي دهد. در انتها هم نتيجه خيل��ي خوبي دارد اين 
فرد لباس روحاني��ت را بيرون مي آورد و مي گويد: حيف اس��ت كه من 
بخواهم با اين لباس، به فريب مردم ادامه دهم. اشكال عمده اي كه اين 
فيلم داشت و همه جار و جنجال ها را در پي خود داشت، متاسفانه بين 
ابتدا و انتها بيش از حد از هر وس��يله اي براي جذب مخاطب اس��تفاده 
 كرده است و مي خواهد پرفروش باش��د. اگر آقاي كمال تبريزي تلاش

 مي كرد مثل بقيه فيلم هايش، به حرف هاي عامه مردم كاري نداشته 
باشد و گيشه اي برخورد نمي كرد، فكر مي كنم اين فيلم مي توانست جزو  

بهترين و موفق ترين فيلم هاي سال هاي اخير باشد.
حرف آخر؟

به پدر و مادرها مي گويم كه در برخوردهايشان با نوجوان و جوان خانواده 
خودشان را به جاي او قرار دهند، در سنين آنها. برگردند به دوران جواني 
خودشان ببينند آن زمان چقدر عصيانگر بودند، چقدر سوال مي كردند. 
چقدر كنجكاو بودند. خودشان را جاي او بگذارند و بعد برخورد صحيح و 
درست را انتخاب كنند. با س��ختي بيش از حد و برخوردهاي تند باعث 
نش��وند جوان ها از خانواده رانده شوند و بعد به گروه هايي پناه ببرند كه 

سرنوشتشان معلوم نيست. 
تا مي توانند به جوان خانواده محبت كنند و يك رابطه عاطفي و صميمي 
بين خود و جوانش��ان برقرار كنند. يك رابطه دوس��تانه. تحكم كردن و 
دستوري برخورد كردن باعث مي ش��ود جوان ما از خانواده رانده شود، 

ارتباطش با پدر و مادر قطع شود. اميد كه اينگونه نباشيم.

تا مي توانند به 
جوان خانواده 

محبت كنند 
و يك رابطه 

عاطفي و 
صميمي 

بين خود و 
جوانشان 

برقرار كنند. 
يك رابطه 
دوستانه. 

گفت و گو ازعليرضا صلواتی

گفت و گو با فرزند ارشد خانواده بهشتی

پدرم می گفت شما باید حتما به درون جامعه بیایید
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حزب جمهوری اسلامی پس از پیروزی انقلاب، در ۲۹ اسفند ۱۳۵۷ 
اعلام موجودیت کرد و در خرداد ماه ۱۳۶۶ با اشاره امام خمینی)ره(، 
به سبب اختلاف های داخل حزبی تعطیل شد. با حجت الاسلام مهدی 
اژه ای، از تشکیل حزب جمهوری اسلامی تا تعطیلی مهم ترین تشکل 
مس��لمانان انقلابی هوادار روحانیت در برابر دیگر تشکل های سیاسی 
چون؛ نهضت آزادی ایران، حزب توده و گروه های چپگرا یا ملی گرا در 

دهه  نخست جمهوری اسلامی سخن گفتیم.
حجت الاس��لام مهدی اژه ای، در خانواده ای مذهبی–سیاسی به دنیا 
آمد. پدرش مرحوم »آیت الله علی محمد اژه ای« از بزرگان اصفهان بود و 
نقشی اساسی در تربیت فرزندان خلف خود داشت؛ فرزندانی که هر کدام 

در جهت حاکمیت اصلی انقلاب اسلامی تاثیرگذار شدند.
اژه ای شفاف سخن می گوید و شاید همین صراحت و شفافیت کلامش 
بود که دو دوره به عنوان نماینده مردم در مجلس ش��ورای اس��لامی 

انتخاب شد.
او  که خود دبیر حزب جمهوری اس��لامی در اصفهان بوده، هم اکنون 

مدیرعامل دارالقرآن الکریم و استاد دانشگاه است.
در آغازین روزهای ماه مبارک رمضان به دیدار حجت الاس��لام اژه ای 
می رویم. استاد تاریخ اسلام و ریشه های انقلاب اسلامی در دانشگاه های 
اصفهان به سوالات تاریخی ما پاسخ می دهد؛ سوالاتی که حالا برای او 

یادآور روزهای سخت تیرماه۱۳۶۰ است.
*****

از سابقه تشکیل حزب جمهوری اسلامی بگویید.
طراح و بنیانگذار حزب در درجه اول، شهید مظلوم آیت الله دکتر بهشتی 

بودند، لذا سابقه باید از نظر ایشان مطرح بشود.
در خاطرات شهید بهشتی آمده است: » علل شکست نهضت ملی شدن 
نفت را  بررسی می کردم؛ اینکه چه شد نهضتی با آن وسعت و شرایط 
شکست خورد.  به عللی رس��یدم که یکی از آن نبود تشکل نیروهای 
انقلابی و اسلامی بوده است. گروه های دیگر متشکل بودند؛ آنها توانستند 

که آن انقلاب مردمی را منحرف کنند و عاقبت به انحراف بکشانند.
مثلا حزب توده با تشکیلات مفصلی که داشت خیلی سنگ اندازی و 
بحران سازی می کرده است و عاقبت هم موفق می شود ضربه بزند. در 
هر صورت جبهه ملی یک تشکل هایی خواه ناخواه داشتند. البته فداییان 
اسلام هم تشکل مذهبی آن زمان بوده است، اما یک تشکل فراگیر که 
همه مردم توی آن جمع بشوند، نبوده اس��ت. لذا می فرمایند:» من از 
همان موقع به فکر یک تشکلی اس��لامی بودم .« نهضت آزادی بعضی 
از افرادش مسلمان بودند، از روحانیون هم بودند، ولی هدف این حزب 
مساله و حاکمیت اسلام نبود. جمعیت های دیگر هم یا سوسیالیست 

بودند یا لیبرال .
شاخه ها زیاد بود؟

بله؛ آن احزابی که بودند هیچ کدام با صبغه حاکمیت اسلام نبود. یک 
جمعیت موتلفه بود که آن هم سبک خاصی داشت. لذا از ابتدا به فکر 
 یک تش��کل اس��لامی برای اس��لام بودند. مرحله بعد در اجرا؛ ایشان 
می گویند» بعد از نهضت امام )ره( و بعد از اینکه ایشان در سال 4۹  از 
آلمان برگشتند دوباره به فکر تش��کیل یک تشکل اسلامی افتادم که 
آرمان هایمان را خیلی مشخص و صریح بیاوریم و اعلام کنیم )ممکن 
است اینها جایی ثبت نشده باشد؛ چون مستقیم از خود ایشان شنیدم( 
گفتند به دنبال دوستانی بودیم که بیاییم جمعیت و حزب اسلامی به 
صورت رسمی اعلام کنیم. می دانستیم که اگر ما اعلام کنیم تمام افراد 
اصلی دستگیر و به احتمال زیاد اعدام می شوند. باید گروه دومی بعد از 
ما باشند و بیایند همین مرامنامه و اساسنامه را اعلام کنند، بگویند ما 
 دنبال اینها هستیم. ایش��ان به دنبال پایه گذاری یک  حزب اسلامی و 
ش��هادت طلبانه بودند که با اصل ش��هادت بتوانند آن شور شهادت و 

شهادت طلبی را در مردم احیا کنند.
دقیقا لفظ شهادت طلبی را عنوان کردند؟

بله؛ از کلماتی بود که می دانستیم اگر ما اعلام کنیم نفرات اول را اعدام 
می کنند ما شهید می شویم؛ گروه دومی باشند که راه ما را ادامه بدهند 

و شهید بشوند و بعد گروه سوم.
هدف شان چه بود؟

می گفتند با موج این شهادت ها، جامعه به یک بیداری می رسد. موج 
شهادت طلبی و بیداری هدف تشکیل این حزب بود.

از خود آقای بهشتی شنیدم که آرمان حاکمیت اسلام با فرهنگ شهادت 
و پیشتازی در شهادت جاذبه پیدا می کند. می گفتند زمان طولانی این 

طرح در ذهنم بود که کار ما نتیجه بدهد .
چه شد همان قبل از انقلاب حزب را اعلام نکردند؟

شروع نهضت امام )ره( و سرعت بیداری توسط امام )ره( مطرح شده بود. 
شهید بهشتی معتقد بود با موج بیداری مردم، تشکیل حزب ضروری 
نبود؛ چون نتیجه حاصل شده بود. مردم به یک بیداری رسیده بودند و 

روحیه شهادت طلبی احیا شده بود.
می گفتند؛ در واقع آنچه که ما می خواستیم، ایجاد شده بود و ما تکلیف 

دیگری پیدا کرده بودیم که همپای نهضت امام )ره( حرکت کنیم.
این صحبت در چه سالی است؟

قبل از انقلاب بود. مناسبت هایی که با ایشان جلسه داشتیم. کار امام )ره( 
شروع شده بود و سرعت هم پیدا کرده بود.

ایشان گفتند، وقتی من پاریس خدمت امام )ره( رفتم، این قضیه را هم 
 مطرح کردم که ما در فکر چنین تش��کل و حزبی با دوستان هستیم. 
 امام )ره( پاسخ داده بود:» الان وقتش نیست«، لذا دلیل دومش را هم 
 می گفتند؛ بعد از مش��ورت با امام )ره( دیدم ایش��ان، زمان را مناسب 

نمی بینند ؛  چرا که نزدیکی های پیروزی انقلاب بودیم.
پیشنهاد تشکیل حزب بعد  از انقلاب هم با آقای بهشتی بود؟

بعد از اینکه امام )ره( به ایران آمدند و انقلاب پیروز شد، بعد از ۲۲ بهمن 
وقتی آقایان در مدرسه رفاه خدمت امام )ره( می رسند، امام )ره( از آقای 
بهشتی و هاشمی رفسنجانی سوال می کنند که آن حزبی که در نظر 
داشتید چه کار کردید. می گویند چند روزی گرفتار مسائل مدرسه رفاه 
بودیم؛ س��ه یا پنج روز بعد بود که می گویند اقدامی نکردید و حزب را 

اعلام کنید .
در واقع حزب، با پشتیبانی امام )ره( تشکیل می شود؟ 

خود امام )ره( هم پش��تیبانی می کنند. آقایان اساسنامه و مرامنامه را 
مطرح می کنند. البته ظاهرا آقای بهشتی در نظر داشتند ابتدا هیات 
موسس حزب اعلام بشود. بعد از اعلام هیات موسس یک سری فعالیت 

بکند و مرامنامه را پخش کند و وقتی که عدد حزب به یک عددی رسید 
انتخابات برگزار کنند و شورای مرکزی حزب، انتخاباتی برگزارشود و روند 
کار حزب این چنین بشود. آقاي بهشتي و امثال ایشان از نظر فکري با 
افکار امام )ره( موافق بودند، به طوري که اگر در نهضت امام )ره( مراجع 
 هم به صحنه نمي آمدند، اینها به حد خودش��ان وارد صحنه مبارزات 
 مي شدند. خودش��ان فکر مبارزاتي داشتند که خود به خود در مکتب 

امام )ره( شکل گرفته بود.

مگر نظر دیگری هم بود؟
آقای بهشتی نظرشان نبود یک حزب فراگیرباش��د  و همه مردم وارد 

بشوند، بلکه خواصی که علاقه مندند بیایند و این مرام را دنبال کنند.

منظور از خواص چه گروهی بودند؟ خواص در هر قشری؟
خواصی که با این ایده موافق هستند. بازاری، روحانی و دانشگاهی. ولی 

ابتدا عدد زیاد به عنوان یک حزب فراگیر در ذهن ایشان نبود.
لذا می گفتند ما چنین جمعیتی هس��تیم و افکاری داریم . افکار ما را 
پخش کنید. عضویت با اعضای خاص باش��د و دیگران هم پشتیبانی 
کنند. معمولا اغلب احزاب همین مدلی هستند. جمعیت کمی هستند 

و دیگران هوادار آنها هستند.

اشاره نکردید، نظر دیگری هم بود؟
 ام��ام)ره( فرمودند؛ نه. اع��لام کنید همه بیایند عضو ش��وند. من هم 
پشتیبانی می کنم. نظر امام )ره( تشکیل یک حزب فراگیر بود که اینها 
هم با عجله در حقیقت اساس��نامه و مرام نامه را چ��اپ کردند و حزب 

جمهوری اسلامی اعلام شد.

در شاخه ها و احزاب موجود وحدتی نبود که تصمیم به حزب 
جدید گرفته شد؟

احزاب در زمان رژیم گذشته سرکوب دائم بودند. مرعوب بودند. برخی 
مثل احزاب کمونیستی که برای اسلام نبود و عده ای از سران حزب توده 
در مسکو فراری بودند. چند تایی هم در ایران زندانی و برخی هم ساواکی 
شده و جزء افراد شکنجه گر و حزب رستاخیز شاه بودند. لذا آن حزب به 

این سرنوشت دچار شده بود.
 یک شاخه های نظامی داش��ت، مثل چریک های فدایی، اینها هم راه 
ترور را پیش گرفته بودند. اساسا اینها اهداف کمونیستی کار می کردند 
و اسلام را دشمن شماره یک می دانستند. حتی مبارزه با اسلام را مقدم 
بر مبارزه با شاه می دانستند. لذا یک دسته احزاب بودند که تکلیف شان 
روش��ن بود. وحدت که هیچ؛ در مبنا بر پایه نابودی اسلام بودند. دوم 
احزاب سوسیالیستی بودند که در ظاهر می گفتند ما ضد اسلام نیستیم 
ولی برای اسلام هم هیچ جایگاهی در سیاست کشورداری قائل نبودند. 
مثل لائیک و سکولار. یک گروه مذهبی هم به نام نهضت آزادی بود که 
افرادش مذهبی بودند، ولی در اساسنامه، نامی از اسلام و حاکمیت اسلام 

نبود. نوعی دموکراسی شبه غربی را اینها دنبالش بودند.

چرا شبه غربی؟
 برای اینکه اینها هم تعریفی از آزادی و دموکراسی دارند که با آنچه که 
غربی ها دارند تفاوت هایی دارد. یعنی در عین حال برای خواسته های 
خود، می گویند ما نهضت آزادی و آزادی خواهی��م، ولی از گروه های 

تروریست و قلدر دفاع می کردند؛ مثل مجاهدین خلق.
درحقیقت حزب اسلامی خالص که با این اهداف باشد، یا وجود نداشت 
و یا اگر بود خیلی ضعیف و متلاشی شده .  مثل جمعیت موتلفه که اغلب 

افرادش در زندان بودند.
 در جمعیت ه��ا و احزاب هی��چ وحدتی نب��ود و چیزی که ب��ود این 
جمعیت ها در مقابل سرعت پیروزی انقلاب و کار امام )ره( به نوعی دچار 

شوک سیاسی شده بودند.

پس در آن برهه، اعلام مخالفت برای ش�ان س�ود که هیچ؛ 
ضرر هم داشت؟

بله. به صلاح خود نمی دانستند که مخالفت های واقعی شان را در برهه 
انقلاب اعلام کنند؛  چون با همان رژیم با هم از بین می رفتند، بنابراین 
یا سکوت کردند و یا اعلام همراهی که  البته اعلام همراهی شان واقعی 

نبود، بلکه بیشتر برای ناگزیری بود.

مثالی می زنید؟
کریم س��نجابی، رییس جمعیت جبهه مل��ی بود. ی��ک روزی اعلام 
راهپیمایی کرد. علما اعلام کردند ما این روز راهپیمایی نداریم، متوجه 
شد کسی نمی آید. بنابراین، گفت من به احترام علما راهپیمایی را لغو 
می کنم؛ چون جایگاهی نداشت و کسی گوش به حرف شان نمی داد. در 
نتیجه اگر مقابله ای در کنار نبود، علتش این بود که جایگاهی نداشتند.

دوم اینکه جبهه ملی سران جبهه با ش��اه صحبت کرده بودند. بختیار 
رفته بود با شاه صحبت کرده بود و نخس��ت وزیر شد. بدنه جبهه  ملی 
هم کار بختیار را تایید می کرد و همه ش��ان هم ق��ول داده بودند که 
 در جبهه بختیار وارد بش��وند و همکاری کنند، ل��ذا جبهه ملي تقریبا 
 نیمي شان در دولت بختیار پست گرفتند و اسم آنها هم موجود است. 

بقیه هم منتظر بودند ش��رایط مهیا ش��ود و آنها هم در دولت بختیار 
 بروند. بقیه ش��ان مي خواس��تند خودش��ان را حفظ کنن��د و جامعه 
نمي پذیرفت. هم��ان طور که جامع��ه نپذیرفت وقت��ي بختیار رفت 
 و با او همانط��ور برخورد را کرد که با ش��اه کرد. نهض��ت آزادی هم به 

گونه ای دیگر بود.
مردم تفاوتي نمي گذاشتند. در نتیجه احزابي که بخواهند  واقعا کنار 
مردم باشند وجود نداشت. این حرکت هم شکل گرفت و امام )ره( بارها 
در سخنراني ها مي گفتند که مردم به صحنه آمدند و شما را از زندان ها 

آزاد کردند، این اشاره به این قضیه بود.
ولي تا انقلاب پیروز شد، بیش از ۷۰- ۸۰ حزب اعلام موجودیت کردند 
که برخي یک سابقه اي داشتند و برخي جدید بودند و به سرعت شروع به 
عضوگیري کردند. یعني مجاهدین خلق از زندان ها آمدند. مرکزیت آن 
هم یک عدد محدود 4۰ - ۵۰   نفري بود. به سرعت شروع به عضو گیري 

کردند. لذا ظاهرا آن زمان امام )ره( را در پاریس مي دیدند.
یک ملتي یکپارچه به پا خواسته و هیچ حزب و گروهي هم نقش نداشته 
است . یک خیزش و بیداري عمومي که مرجعیت رابطه مستقیم با مردم 

بوده است و این وسط هیچ حزب و گروهي نقش نداشته است.
این تحلیل از بنده است؛ شاید اینکه امام )ره( گفتند نه وقتش نیست، 
شاید آن را آغاز یک جنگ هاي حزبي و احزاب مي دانستند، ولي وقتي 
وارد ایران شدند و دیدند که احزاب اعلام موجودیت وعضو گیري را شروع 
کردند، تشخیص ضرورت دادند که حزبي تشکیل بشود و این جوان ها 

را از حلقوم گروهک ها بیرون بکشند.
چون حزب دموکرات در کردستان، کومله در کردستان، در خوزستان 
احزاب چپ و راست و جوانان بي دفاع بود و هیچ چیز در کشور سامان 
نگرفته بود ؛ نه دولت، نه بسیج، نه قانون اساسي نبود و با سرعت به آقایان 
گفتند حزب را اعلام کنید؛ آن هم فراگیر. نظر امام )ره( فراگیري بود و 
نظر شهید بهشتي یک جمعیت متشکل و متمرکز هدفمند که طبق 

آرمان حرکت کنند.

چه ضرورتی داشت که امام )ره( حزب فراگیر را مطرح کنند؟
امام )ره( می خواس��ت جوان ها به دام گروه ها نیفتند. حتي امام )ره( 
اجازه صرف وجوهات شرعي را هم در حزب دادند که تشخیص شان این 
بود که سران حزب روحاني اند و مي خواهند کار اسلامي انجام بدهند. 
لذا  اجازه وجوهات هم دادند. خود آقاي بهشتي قبل از انقلاب وجوهات 
نمي گرفتند، ولي بعد از انقلاب در حزب مواردي بود که توصیه شده بود 
این میزان خرج آموزش هاي فرهنگي وعقیدتي حزب شود، نه کارهاي 
سیاسي و انتخاباتي.  اینها از امام )ره( اجازه داشتند و رسید هم مي دادند.

وضعیت در استان ها به چه صورت بود؟  
ائمه جمعه هم در استان ها پشتیبان حزب بودند و کمک هاي زیادي 
هم مي کردند. به هر صورت این حزب فراگیر شکل گرفت. کار امام )ره( 
بسیار موثر واقع شد و عمده جوانان مذهبي و انقلابي ما سازمان یافته  
شدند، امام )ره( هم همه راه ها را پیش رفتند که آقایان فتنه نکنند و به 
جنگ نپردازند. بني صدر همه این حرف ها را زیر پا گذاشت و امام )ره( به 

این نتیجه رسیدند که از فرماندهي کل قوا عزلش کنند.

کسی مخالفت نکرد؟
یک س��ري از آقایان ضرورت کار حزبي را قبول نداشتند و مي گفتند 
ما کار اس��لامي مي کنیم، ولي ضرورت ندارد داخل حزب باش��د. ولي 
امام )ره( این پنج نفر از آقایان؛ بهشتي، خامنه اي، هاشمي رفسنجانی، 
باهنر و موسوي اردبیلي را تایید مي کردند و دیگران را هم به حمایت 
اینها سفارش مي کردند؛ چون به کارشان ایمان داشتند و مي دانستند 

کارشان اسلامي است.

پس اعلام حزب، تقریبا با پیروزي انقلاب عجین است؟
بله؛ مي توانیم بگوییم اولین مولود انقلاب بعد از پیروزي انقلاب ، حزب 
جمهوري اسلامي است. داخل حزب همه جوان هاي مختلف و مردم 
انقلابي جمع شدند. سازماندهي که شروع شد در حزب به روي اساسنامه 

و مرامنامه خیلي کار شد و شاخه هاي مختلف حزب شکل گرفت.
مثلا شاخه دانشگاهي، ش��اخه کارگری، شاخه مهندس��ین. عده اي 
از مهندس��ین بودند که در حزب شاخه اي داش��تند. معلمین، شاخه  
خواهران، اینها تش��کیلات خاصي بودند که کار مي کردند. مجموعه 

شوراي مرکزي مجموعه اي از اینها بود.

دلیل مهاجرت شهید بهشتي از قم به تهران چه بود؟
آقاي بهشتي سابق در نهضت ملي شدن نفت جزء فعالان بود. در اصفهان 
میتینگي نزدیک تلگراف خانه بود که سخنران آن تجمع، آقاي بهشتي 
بودند. از آن تجمع نواروعکسي موجود نیست، ولي درخاطرات ایشان 

هست. در ملي شدن نفت چنین سابقه اي داشتند.
بعد از کودتاي ۲۸ مرداد چون صبغه اصلي ش��ان حوزوي بود، از نظر 
حوزوي در صحنه سیاسي شرکت مي کردند نه اینکه سیاسي باشند 
بخواهند نمایش مذهبي داشتند باش��ند. درنتیجه بعد از کودتاي ۲۸ 
مرداد در قم که سال ۲۳ و ۲4 با آقایاني که در قم با هم همفکر شده  بودند 
مثل آقاي مطهري، مفتح و برخي از آقایان. اینها در درس امام)ره( و علامه 

طباطبایي شرکت مي کردند. درس و بحث شان به جاي خود بوده، یک 
سري جلساتي هم داشتند وفعالیت هاي فرهنگي را اینها دنبال مي کنند. 
جمعي از آقایان هم؛ مثل آقاي مکارم  شیرازی و حسیني نوري و اینها 
نشریه مکتب اسلام را شروع مي کنند. گروه آقاي بهشتي نیز مرکزي 

براي خودشان داشتند و فصل نامه مکتب تشیع را چاپ می کردند.
آقاي بهشتي در سال های ۱۳۳۹ مقاله اي در مکتب تشیع دارند تحت 
عنوان بانک بدون ربا که طراح این صندوق هاي قرض الحسنه است.  از 
لحاظ بحث و اساسنامه اصلي؛ یکي از مهم ترین شان آقاي بهشتي بودند. 
آن زمان پیشنهاد مي کنند که اقتصاد باید با مباني اسلامي مطرح شود. 

همچنین راجع به حکومت اسلامي نیز مقالاتي داشتند.
آقاي بهشتي و امثال ایشان از نظر فکري با افکار امام )ره( موافق بودند به 
طوري که اگر در نهضت امام )ره(، مراجع هم به صحنه نمي آمدند اینها 
به حد خودشان وارد صحنه مبارزات مي شدند. خودشان فکر مبارزاتي 
داشتند که خود به خود در مکتب امام )ره( شکل گرفته بود.لذا با تمام 
وجود و با محوریت امام )ره( به صحنه آمدند. کار امام )ره( به تبعید از 
ایران و به ترکیه کشیده شد. در اینجا  یک رکودي در مبارزات احساس 
مي شد؛ چون عده اي دستگیر شده بودند و عده اي هم وقتي امام )ره( 
تبعید شده بودند از مبارزه تند و تیز عقب نشیني کرده بودند.فکر کرده 

بودند کار تمام شده و نمي دانس��تند و حیرت داشتند که چه بکنند . 
بعضي توان  و ادامه راه امام )ره( را نداش��تند و برخي هم نمي دانستند 
نتیجه چه مي شود و فکر مي کردند اوضاع بدتر مي شود و شرایط حوزه 

و موقعیت علما به هم مي خورد.
بنابراین ع��ده اي به نوع��ي از صحنه کوت��اه آمدند. آقاي بهش��تي و 
همفکرانشان، برایشان فرقي نمي کرد که امام )ره( در ایران باشد یا در 
تبعید و زندان باشد. مي گفتند این راهي است که باید ادامه پیدا کند. 
لذا این مبارزات را در قم داشتند. ازخود آقاي بهشتي شنیدم که وقتي 
شرایط سنگین شد و خیلي از علما زندان و تبعید شدند و حوزه قم در 
فشار واقع شد، نامه اي از نجف براي مراجع قم آمد که اگر شرایط شما 
سخت است هجرت کنید و به نجف بیایید تا ما از نجف هماهنگ با رژیم 
شاه مبارزاتي را داشته باشیم. این نامه دست ساواک افتاده بود. مسوولان 
ساواک به دیدن علما مي آیند و پیغام مي دهند که چنین تلگرافي آمده. 
لذا ایشان مي گفتند ساواک در یک جمعي، چند نفر از آقایان را خواسته 
بود که اگر تصمیم دارید ایران را ترک کنید ما موافقیم، تمام وسایل را 
آماده مي کنیم که بروید ولي سرو صدا و تبلیغ نباید بکنید. این اعلامیه را 
هم نباید پخش کنید.آقاي بهشتي گفتند در جلسه اي که ما با دوستان 
بودیم پیشنهاد شد که مي مانیم و مبارزه را همین جا ادامه مي دهیم. 
این مهاجرات را به نفع مبارزه نمي دانیم. این خواسته رژیم است که قم 

خالي بشود.

ش��هید علی اکبر اژه ای در س��ال 1331 در یک خانواده روحانی در تداوم انقلاب به تشکیلات منظم و منسجم است
مجتهدین عالیقدر اصفهان بود.اصفهان به دنیا آمد. پ��در او حضرت آیت الله عل��ی محمد اژه ای از 
علی اکبر، پس از س��پری کردن تحصیلات س��یکل اول دبیرس��تانی 
به تحصیل علوم دینی در مدارس علمیه ص��در، بازار صدر، خواجه 
ملاعبدالله پرداخ��ت و همزمان دیپلم دبیرس��تان را نیز گرفت. در 
پایان تحصیلات دبیرستانی با حضرت آیت الله گلپایگانی برای ادامه 
تحصیل در حوزه علمیه یا دانشگاه مشورت نمود؛ نظر ایشان مبنی بر 
تحصیل در علوم جدید بود و آیت الله گلپایگانی با استخاره با قرآن 
به حوزه بیایید.«فرمودند »شما اول باید تحصیلات دانشگاهی را تمام کنید و سپس 
 در رشته روانشناسی و فلسفه موفق به اخذ لیسانس گردید. سپس 
به حوزه آمد و مقدمات و سطح را زیر نظر اساتیدی چون سید علی اکبر 
مومنی و محمد باقر امانی گذراند. در فلس��فه نی��ز همراه برادرش 
مهدی از شاگردان شهید مظلوم بهشتی بود. شهید بهشتی تدریس 
فلس��فه به صورت خصوصی را به مهدی و علی اکب��ر قبول می کنند. 
نوشته سید محمد باقر صدر را می خواندند.دو برادر به تهران می رفتند و در نزد دکتر بهشتی کتاب »فلسفتنا« 
شهید اژه ای، مبارزات سیاس��ی مذهبی را در س��ال 44 با ورود به 
کانون تربیتی جهان اسلام که یک پایگاه فعال و مرکز سیاسی � مذهبی 
بود شروع کرد. با کمک دیگر برادران جزواتی پر محتوا به نام فرصت 
سختی ها و مشقات فراوانی را متحمل شد.در غروب را منتش��ر کرد و در راه روشنگری نس��ل جوان و دانشجو 
در واقع بعد از تعطیلی حسینیه ارش��اد و چند کانون فرهنگی دیگر 
»کانون علمی تربیتی جهان اسلام« در خیابان آمادگاه فعالیت خود را 

افزایش داد و در چند بخش اقدام به تحرکات فرهنگی نمود.
جزوات»فرص��ت در غ��روب« در واق��ع حاص��ل س��خنرانی ه��ای 
اندیش��مندان در این کانون اس��ت که گاهی با یک نوش��تار و یا یک 
تحلیل تکمیل ش��ده  و ب��ه صورت مکت��وب در اختی��ار جوانان قرار 
می گرفته اس��ت. ش��ماره های اول این  جزوات ابتدا به همت جواد 
اژه ای ص��ورت می گرفت و پس از آن که وی ب��رای ادامه تحصیل به 
خارج از کشور رفت، مس��وولیت چند ش��ماره بعد بر عهده علی اکبر 
شهید بهشتی نیز استفاده می کردند.بود. ایشان در زمینه تصحیح و تکمیل جزوات از نظر علمی آیت الله 
وي از جمله کس��اني بود که بس��یار زود ب��ا مطالعه کتاب ش��ناخ����ت 
مجاهدین خل��ق ،انحرافات سیاس��ي آنه��ا را دریافت و در جلس��ات 
خصوصي ،  آن مسائل را مطرح مي کرد و در آن ج����و بسیار حساس به 
پرورش به نقد و تحری������ر پرداخته شد.روشنگري آنها پرداخت و کتاب شناخت سازمان در جلسه بحث استاد 
 پس از کودتاي مارکسیست ها و شهادت شهید واقفي و صمدیه لباف، 
ارتباط فکري با گروه توحیدي صف داشت.وي به همکاري نزدیک با س��ازم�ان مهدیون پرداخت.از این پس نیز 
این روحاني رزمنده بارها و بارها م��ورد آزار و اذیت مزدوران ساواك 
قرار گرفت و همواره منزل او که پایگاهي براي جوانان رزمنده بود 
بود، ساواك موفق به کشف رابطه ایشان نگردید.زیر نظر و جشتج��وي ساواك بود و چون آشنا به تاکتیک هاي مبارزه 
یکی از اقدامات دیگری که مورد توجه ش��هید عل��ی اکبر اژه ای بود 
ایجاد رابطه و تعامل با تبعیدی ها بود. آیت الله ناصر مکارم شیرازی 
از مبارزین حوزه علمیه قم به منطقه محروم انارك تبعید ش��ده بود. 
شهید علی اکبر اژه ای  برای دیدار با تبعیدی ها و تعامل و کسب نظر 
از ایش��ان به منطقه انارك می روند و در آنجا با اشخاص دیگر نیز به 
گفتگو می نشیند. دیدار با آیت الله مشکینی در گلپایگان و دیدار با 

آیت الله مدنی در جهرم نیز، از این دست سفرهاست.
ش��هید مجاهد در کن��ار فعالیت سیاس��ی اش ب��ه همراه ب��رادران 

 
حجت الاسلام شهید هاش��می نژاد، اس��تاد پرورش، شهید منتظری 

سفری به لیبی کرد و تجربیات گرانبهایی را کسب نمود.
وي در ادامه تلاش هایش پس از انتقال به تهران با دفتر سیاس��ي 
حزب جمهوري اس��لامي تهران همکاري خ��ود را آغازنم��ود. اژه ای، 
معتقد به تحزب، داشتن تشکیلاتی منظم و حیاتی بودن این امر بود 
و می گفت:» انقلاب زمانی می تواند تداوم داش��ته باشد که دارای 
تشکیلات منس��جم باشد«، با مطالعات سیاس��ی عمیقی که داشت به 
روش��نگری و افش��اگری چهره های ضد انقلابی و ضد اسلام از جمله 

گروه های منافقین و توده ای، لیبرال ها و ملی گراها پرداخت.
 در زمینه فعالیت های فرهنگی و سازندگی نسل جوان با حضور خود 
تقدیم اسلام نمود.در مدارس این رسالت را بدوش کشید و شاگردان پاك باخته ای را 
سرانجام در ش��امگاه یکش��نبه، 7 تیر در حالي که در جلسه هفتگي 
بررسي مسائل سیاس��ي ، مذهبي، اجتماع�������ي و … حزب جمهوري 
اس��لامي ش��رکت کرده بود و از بیانات اس��تاد عزیزش شهید دکتر 
بهشتي استفاده مي کرد ، توس���ط جنایت مزدوران و منافقین وابسته 
به آمریکا همراه با اس��تاد عزیزش و دوس��تانش همچون؛ مهندس 
معتمدي ، ش��هی���د حجت الاسلام منتظري و ش��هید رحمان استکي و 

 
67 تن دیگر از عزیزترین خدمتگزاران اس��لام به خ��اك و خ������ون 
کشیده شد و رسالت ما را در تداوم انقلاب سنگین تر و زمینه را براي 
س��قوط تمامي این جنایتکاران ددمنش فراه����م کرد. روحش شاد، 
یادش گرامي و راهش پر دوام و پر رهرو باد .                                                                                  
از آثار ش��هید اژه ای  می ت��وان به سلس��له انتش��ارات فرصت در 
غروب ، سلسله انتشارات مخصوص دانش پژوهان ،  صبر ،  دومین 
رمضان راجع به جنگ اعراب و اس��رائیل،  جزوه ش��ب ق��در ،  فقر از 
دیدگاه اس��لام ،  آرامش در بیکرانگی ،  ایمان از دیدگاه قرآن،  جزوه 
روانشناسی و فلسفه،  نقد و بررس��ی جنبش مسلمانان مبارز، تقوي 

 
) استاد شهید مطه�����ري (، نقش عیني وحي )استاد پرورش (، توکل 
)استاد شهید دکتر بهش��تي (، نقش ش��خصیت ها در تاریخ ) استاد 
جعفري (، شب قدر )شهید اژه اي ( و ده ها نوار سخنرانی  اشاره کرد.
  علی اکبر اژه ای با اتصال به آیت الله دکتر بهشتی، توانست از لحاظ 
نظری خود را تقویت کند. کتاب های کوچک اما پر تیراژ او محصولات 
همان تقویت نظری بود؛ کتاب هایی که توانست  در برهه ای از زمان 

در دسترسی مردم به متون اسلامی نقش مهمی ایفا کند.
او اعتق��اد داش��ت؛ انقلاب زمان��ی می تواند تداوم داش��ته باش��د 
که دارای تش��کیلات منس��جم باش��د و همین اعتق��اد او را به مثابه 

استادش»آیت الله محمد حسینی بهشتی«، بهشتی ساخت.
 

نحبه و منهم من ینتظر   « » و من المومنی��ن رجال صد قوا ماعاهد الله علی��ه فمنهم من قضي 

گفت و گو با حجت الاسلام مهدی اژه ای، دبیر حزب جمهوری اسلامی در اصفهان

آقای بهشتی اجازه نمی داد فکر امام)ره( شهید بشود/ به ولایت فقیه لباس عملی پوشاند
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طباطبايي شركت مي كردند. درس و بحث شان به جاي خود بوده، يك 
سري جلساتي هم داشتند وفعاليت هاي فرهنگي را اينها دنبال مي كنند. 
جمعي از آقايان هم؛ مثل آقاي مكارم  شيرازی و حسيني نوري و اينها 
نشريه مكتب اسلام را شروع مي كنند. گروه آقاي بهشتي نيز مركزي 

براي خودشان داشتند و فصل نامه مكتب تشيع را چاپ می كردند.
آقاي بهشتي در سال های ۱۳۳۹ مقاله اي در مكتب تشيع دارند تحت 
عنوان بانك بدون ربا كه طراح اين صندوق هاي قرض الحسنه است.  از 
لحاظ بحث و اساسنامه اصلي؛ يكي از مهم ترين شان آقاي بهشتي بودند. 
آن زمان پيشنهاد مي كنند كه اقتصاد بايد با مباني اسلامي مطرح شود. 

همچنين راجع به حكومت اسلامي نيز مقالاتي داشتند.
آقاي بهشتي و امثال ايشان از نظر فكري با افكار امام )ره( موافق بودند به 
طوري كه اگر در نهضت امام )ره(، مراجع هم به صحنه نمي آمدند اينها 
به حد خودشان وارد صحنه مبارزات مي شدند. خودشان فكر مبارزاتي 
داشتند كه خود به خود در مكتب امام )ره( شكل گرفته بود.لذا با تمام 
وجود و با محوريت امام )ره( به صحنه آمدند. كار امام )ره( به تبعيد از 
ايران و به تركيه كشيده شد. در اينجا  يك ركودي در مبارزات احساس 
مي شد؛ چون عده اي دستگير شده بودند و عده اي هم وقتي امام )ره( 
تبعيد شده بودند از مبارزه تند و تيز عقب نشيني كرده بودند.فكر كرده 

بودند كار تمام شده و نمي دانس��تند و حيرت داشتند كه چه بكنند . 
بعضي توان  و ادامه راه امام )ره( را نداش��تند و برخي هم نمي دانستند 
نتيجه چه مي شود و فكر مي كردند اوضاع بدتر مي شود و شرايط حوزه 

و موقعيت علما به هم مي خورد.
بنابراين ع��ده اي به نوع��ي از صحنه كوت��اه آمدند. آقاي بهش��تي و 
همفكرانشان، برايشان فرقي نمي كرد كه امام )ره( در ايران باشد يا در 
تبعيد و زندان باشد. مي گفتند اين راهي است كه بايد ادامه پيدا كند. 
لذا اين مبارزات را در قم داشتند. ازخود آقاي بهشتي شنيدم كه وقتي 
شرايط سنگين شد و خيلي از علما زندان و تبعيد شدند و حوزه قم در 
فشار واقع شد، نامه اي از نجف براي مراجع قم آمد كه اگر شرايط شما 
سخت است هجرت كنيد و به نجف بياييد تا ما از نجف هماهنگ با رژيم 
شاه مبارزاتي را داشته باشيم. اين نامه دست ساواك افتاده بود. مسوولان 
ساواك به ديدن علما مي آيند و پيغام مي دهند كه چنين تلگرافي آمده. 
لذا ايشان مي گفتند ساواك در يك جمعي، چند نفر از آقايان را خواسته 
بود كه اگر تصميم داريد ايران را ترك كنيد ما موافقيم، تمام وسايل را 
آماده مي كنيم كه برويد ولي سرو صدا و تبليغ نبايد بكنيد. اين اعلاميه را 
هم نبايد پخش كنيد.آقاي بهشتي گفتند در جلسه اي كه ما با دوستان 
بوديم پيشنهاد شد كه مي مانيم و مبارزه را همين جا ادامه مي دهيم. 
اين مهاجرات را به نفع مبارزه نمي دانيم. اين خواسته رژيم است كه قم 

خالي بشود.

اعلامیه را پخش کردند؟
چون آقايان گفتن��د و تهديد كردند كه اعلامي��ه را پخش نكنيد، قرار 
شده بود جواب آن را چاپ كنند. جوابيه را هم نوشتند كه ما تا  آخرين 
نفس ايستاده ايم. اينها متوجه مي شوند. از جمله افرادي كه در اين كار 
 خيلي موثر بوده، آقاي بهشتي است. لذا س��اواك قم، نامه اي به تهران 
مي فرستد كه ايشان از قم به تهران تبعيد شود. البته در مكتوبات نديده ام 
ولي صحبت اين بود كه اگر خميني پير را تبعيد كرده ايد، خميني جوان 
هست و از آقاي بهشتي فردي كه سازمان دهي مي كند نام برده بودند.

رفتن ايشان به تهران اختياري نبود.

برگرديم به حزب جمهوري و دفتر. قبل از حادثه هفتم تیر 
در شش�مین روز اين ماه، حادثه ترور آيت الله خامنه اي را 
داشتیم. سوالي که پیش مي آيد اين است که چرا با بحث ترور 
جلسه حزب منتفی نمي شود؟ آيا احتمال هر نوع حادثه اي 

برای حزب نبود؟
همان طور كه در اس��ناد هم موجود اس��ت، قبل از انقلاب هم ما ترور 
داشتيم. انقلاب كه پيروز مي شود جو انقلاب  به گونه اي بوده است كه  
نفرات اصلي گروه های تروريس��تی زندان بودند و به دنبال پيدا كردن 

پايگاهي در بين مردم براي خود بودند. لذا اقدامات تروريستي را اغلب 
با نام خود انجام نمي دادند و با نام هاي ديگر بوده است. مثلا مجاهدين 
خلق در همان فروردين ۵۸  شهر گنبد را مي گيرند  كه رجوي در آن 

عمليات بوده است.
 درنتيجه كارهاي تروريستي چيزي نبوده كه يك دفعه رخ بدهد. از روز 
اول سازماندهي با ساواك، موساد، سيا يا هر جاي ديگري امر ترور برقرار 
بوده است. ضمن اينكه در آن برهه التقاط جريانات به نحوی بود كه شما 

نمي دانستي كه به  كدام گروه بايد اعتماد كني.

چرا؟
همه اينها مبارز بودند. عده اي زندان بودند و سابقه داشتند. اين جريان 
بعد از انقلاب آقای بهشتی روش شان اين نبود كه آمر باشند، امر كنند 
و ديگران مطيع باش��ند. با اصل مش��ورت و همكاری كار می كردند و 
 معتقد بودند كه در كارها يك حضوری داشته باشند. لذا چون گروه ها 
می ديدند افرادشان در ليست حزب هس��تند، حزب را قبول داشتند. 

حزب جمهوری با همه احزاب برادر بود.
تبديل به يك گروهي به ن��ام فرقان مي ش��ود و ترورهايي مثل آقاي 
مطهري، مفتح با نام فرقان انجام مي شود.گروه هاي مجاهدين خلق 
اعلام همراهي مي كنن��د و ام��ام )ره( را به عنوان پدر ي��اد مي كنند. 
خودشان را همراه نشان مي دهند تا بتوانند تشكيلات خود را جمع و جور 

كنند. اگر توانستند سوار اين موج بشوند و درعين حال از مشكلات تلاطم 
اول انقلاب حفظ بش��وند و درفرصت مقتضي خود را نشان دهند. لذا 
وقتي اينها نتوانستند مانع تصويب قانون اساسي بشوند،  نمی خواستند 
ولايت فقيه در قانون اساسي باشد، نمي خواستند كشور شكل بگيرد، 
در انتخابات رياست جمهوري فرد مطلوب اين گروه راي آورد و با يك 
جوسازي اجازه ندادند كانديداي حزب مطرح شود. مجلس را نتوانستند 
به دست بياورند. لذا اينگونه شروع كردند و قائله كردستان، خوزستان 
 و سيستان و بلوچستان ش��كل گرفت. كارهاي مختلفي كردند؛ ترور،

آتش زدن گندم ها، انفجار در لوله نفت، ايستگاه اتوبوس و قطار و... انجام 
دادند. در دولت بني صدر خود را وارد دستگاه رياست جمهوري كردند 
و در نهايت  فكر كرده بودند با قدرت بني صدر و ارتش و آنهايي كه در 

اختيارشان وارد شده، اينها موفق مي شوند به هدف خود برسند.
 بعدا در اثر اعمال بني صدر كه در جنگ و جبه��ه و موضع گيري ها و 
فتنه هايی كه در ۱۴ اسفند درس��ت كرد، وضعيتي پيش آمده بود كه 
ديگر ماهيت بني صدر قابل تحمل نبود.  امام )ره( هم همه راه ها را پيش 
 رفتند كه آقايان فتنه نكنند و به جنگ بپردازن��د. بني صدر همه اين 
حرف ه��ا را زير پا گذاش��ت و ام��ام )ره( به اين نتيجه رس��يدند كه از 
فرماندهي كل قوا عزلش كنند. بني هم دستور داد كه اينها بايد از بين 
بروند. درسخنراني ۱۴ اسفند گفته بود مردم بروند كنار تا من دستور 

بدهم اينها سفره شان جمع بشود.
يعني ترور مي كردند. بعد هم ليست ۲۲ نفر از روحانيون را داده بودند 
كه اين افراد اعدام مي شوند. س��عي مي كردند گير نيفتند و سياسي 
خودشان را جا بزنند و نظامی نباشد. اما وقتی قضيه بنی صدر مشخص 
شد، رسما اعلام نظامی كردند. به صحنه آمدند و عمليات انفجار و ترور 

را انجام دادند.

با تمام اين اوصاف، جلسه هفتگی حزب بايد برگزار می شد؟
در واقع ترور آقای خامنه ای  در مسجد ابوذر، به نوعی اعضای حزب را 
مشغول می كند و از كار حزب غافل می شوند. از طرفی بنی صدر هم 
نبوده، بايد جانشين تعيين می شد و حزب به يك وحدتی می رسيد. 

چون عاقبت همه گروه ها، حزب را قبول داشتند.

چرا؟
علتش هم اين بود كه آقا ی بهشتی نظر گروه ها را رعايت می كرد؛ يعنی 
در ليس��ت مجلس اول ۱۰ – ۱۵  گروه ائتلافی بود كه نظرات آنها هم 

ملاحظه شد.                                                                                
به اين صورت نبوده كه تابع محض حزب باشند. آقای بهشتی روش شان 
اين نبود كه آمر باشند، امر كنند و ديگران مطيع باشند. با اصل مشورت 
و همكاری كار می كردند و معتقد بودند كه در كارها يك حضوری داشته 
باشند. لذا چون گروه ها می ديدند افرادشان در ليست حزب هستند ، 

حزب را قبول داشتند. حزب جمهوری با همه احزاب برادر بود.
پس تشکیل جلسه به خاطر شرايط موجود، امری ضروری 

بوده است؟
بله، چون می خواستند تعيين كانديدا برای رياست جمهوری كنند؛ 
تشكيل جلسه ضروری بوده است. ضمن اينكه جلسه به صورت هفتگی 
برگزار می شد، تهديدی احساس نمی كردند و فكر اين عنصر نفوذی 

را نمی كردند.
شنیده ايم اخوی شما، ش�هید علی اکبر اژه ای از تیزبینی 
سیاسی خوبی برخوردار بودند، ش�کی برای شان به وجود 

نیامده بود؟
بله . آنها اين تشكيك را نمی پذيرفتند.

چرا؟
فكر می كردند چون اخوی اصفهان است، از اوضاع خبر ندارد. علی اكبر 

شم خاصی داشت. وقتی می ديد جزئی ترين اخبار حزب به بيرون رخنه 
كرده، سريع پيگيری می كرد. مقاله ای در نشريه مجاهدين، اتاق آقای 
بادامچيان را كامل تشريح كرده بود. جزئيات همه چاپ شده است . اكبر 

هم می گفت يك كسی در داخل ما هست.
يك بار هم عكسی ازحزب چاپ كرده بودند. يك وانتی دم در حزب بود 
كه گويا بار چوب داشت. البته بعدا معلوم شد كه عكس مونتاژ است، ولی 
در سر در حزب عكس گرفته شده بود كه اينطور نوشته بودند كه اينها 
برای كتك زدن مردم چوب می برند. در هر صورت عكس��ی از سر در 

داشته كه توانسته بود مونتاژ كند.
ايشان شك كرده بود، ولی نه به عنوان شخص. می گفت حتما نفوذی 

هست.

چرا شهید بهشتی ؟ 
قبل از شهيد بهشتی، شهيد مطهری و دكتر مفتح هم ترور شده بودند. 
قبل از اين حادثه، دوسه بار برای آقای بهشتی نقشه ترور داشتند، ولی 
موفق نشدند. يك بار كه با ماشين می آمدند به راننده گفته بودند كه 
امروز از مسير ديگری برو. زير يك پل كه مسير ايشان به طرف منزلش 
بود بمبی گذاش��ته بودند كه كنترل از راه دوربود،  به صورت اتفاقی به 
راننده می گويند آن از مسير ديگری برود.كلاهی، دير يا زود لو می رفت. 
بنابراين جلسه حزب بهترين از نظر آنها بود؛ چرا كه در اين جلسه هم 

نمايندگان مجلس بودند، هم قوه قضائيه و هم دولت و هم اعضای حزب. 
ديگر تنها آقای بهشتی نيست كه از بين می رود. اينها در مرحله بعد در 
نظر داشتند كه به خيابان ها بريزند و امام )ره( را هم ترور كنند. كار نوعی 

سرنگونی نظام بود كه دنباله دار بود.
عنايات خدا، تدابير امام )ره( و حضور مردم در صحنه باعث شد كه اينها تا 
اين مرحله موفق شدند و كارشان ابتر ماند. ترور هفت تير، هشت شهريور 
و بقيه ترورها يك ه��دف را دنبال می كرد و آن س��رنگونی جمهوری 

اسلامی بود.

ارتباط شهید بهشتی با بنی صدر چطور  بود؟ درگیری خاصی 
بین شان بود؟

آقای بهشتی در جريانات طرف بنی صدر نبودند. بنی صدر در ايران نبود. 
در هيچ تشكل اسلامی، نه در داخل بود و نه در خارج. بعد با يك روشی 
در نزديكی انتخابات مجلس خبرگان قانون اساسی آمده بود خودش را 
طرفدار علما وروحانيت می دانست. حتی در يزد سخنرانی كرده بود و 
گفته بود اگر پنج تا مثل آقای بهشتی، خامنه ای، باهنر بود روحانيت 

چطور می شد.
در شب های ماه مبارك رمضان در مهديه سخنرانی می كرد، ولی وقتی 
برای مجلس خبرگان قانون اساسی انتخاب شد، آنجا تفكرات ليبرالی 
را نشان داد و وارد مخالفت با اصل ولايت فقيه شد. در مجلس ادعا كرد 

 كه فقه و فقاه��ت ۷۰ رش��ته دارد كه يك 
رشته اش پيش شماست و مابقی آن پيش 
من اس��ت. می گفت همه فق��ه را من دارم. 
علما به شهيد بهش��تی می گويند كه آقای 
بهشتی جوابش را ش��ما بدهيد. ايشان در 
مناظره خيلی قوی بود. می گويند مجلس 
جای اين بحث ها نيست. در يك بحث چند 
دقيقه ای همه متوجه می شوند كه بنی صدر 
 پايه ای ندارد. مناظره معروفی است كه حتی 
آيت الله مكارم شيرازی هم در خاطرات شان 

از اين مناظره ياد كردند.
شهيد بهش��تی كس��ی بود بود كه بر مرام، 
مكتب، ايمان و باور اعتقاد داش��ت و عامل 
 هم بود. ايمان و عمل به جای خود؛ از همه 
مهم تر، طرح هم داش��ت و اي��ن امر برای 
اجرا خيلی مهم اس��ت. همه مسائل امروز 
همين اس��ت. همه از درد می گويند، ولی 
خبری از درمان نيست. طرحی وجود ندارد. 
آقای بهش��تی اجازه نمی داد فكر امام)ره( 
شهيد بش��ود. به ولايت فقيه لباس عملی 

می پوشانيد.
بنی ص��در هم ي��ك كتاب به ن��ام »كيش 
شخصيت« داشت  كه به پديده چهره سازی 
و خودشيفتگی نخبگان در جوامع می پردازد. 
در اين كتاب راجع به اف��راد، صفاتی گفته 
كه خودش مظهر و مصداق آن بوده اس��ت. 
طبيع��ی بود كه نم��ی توانس��ت در مقابل 
خودش افراد صاحب فكر را تحمل كند. مايه 

زيادی نداشت.
شهيد بهشتی بزرگ ترين متفكر اقتصادی حوزوی و دانشگاهی است  
 در صورتی كه اصلا بنی صدر رش��ته اش اقتصاد نب��ود، اما خودش را 

نجات بخش اقتصاد كشور می دانست.
لذا اين دشمنی ها، دشمنی حزبی و سياس��ی و شخصی نبود؛ همان 
جبهه حق و باطل بود. چون ايشان تمام قد در جبهه حق بود و به هيچ 

وجه حاضر نبود باجی به جبهه باطل بدهد. به خاطر كوچك ترين حفظ 
موقعيت و حاضر نبود حتی از جزئيات بگذرد.

ويژگی بارز شخصیت شهید بهشتی چه بود؟
كسی بود بود كه بر مرام، مكتب، ايمان و باور اعتقاد داشت و عامل هم 
بود. ايمان و عمل به جای خود؛ از همه مهم تر، طرح هم داشت و اين امر 
 برای اجرا خيلی مهم است. همه مسائل امروز همين است. همه از درد 
می گويند، ولی خبری از درمان نيست. طرحی وجود ندارد. آقای بهشتی 
 اجازه نمی داد فكر امام)ره( شهيد بش��ود. به ولايت فقيه لباس عملی 
می پوشانيد. يك جلسه ای آقای بهشتی با آقايان تهران داشتند. خيلی ها 

گفته بودند شما انحصار طلبيد،  همه كارها را به دست گرفته ايد.
ايشان گفته بودند من يك نفرم. امام )ره( به من می گويند بياييد اين كار 
را قبول كنيد. فردی هستم اگر كاری از عهده ام برآيد، قبول می كنم. 
آقايان گفته بودند حقيقتش ما مدير نداريم. شما بياييد مدير جلسه ما 
بشويد تا جلسات ما هم فايده ای داشته باشد. آقای بهشتی می خندند 
و می گويند شما تا الان در خصوص انحصار طلبی من می گفتيد حالا 
 پيش��نهاد مديريت می دهيد! لياقت و كارايی ايشان باعث می شد كه 
عده ای فكر كنند ايشان شخصا مانع سپردن كار به ديگران است. متفكر 
بود؛ يعنی واقعا به فكر ديگران احترام می گذاشت. واقعا اگر می ديد كه 
با صاحب فكر صد درصد مخالف است، اما فكربه درد می خورد، باكی 

نداشت و استفاده می كرد. احترام به فكر ديگران می گذاشت.
اين مسائل اختصاصاتی بود كه حتی مخالفان آقای بهشتی هم انكار 

نكردند. به خاطر لياقت ها مورد حسادت بود.

چه شد که حزب به افول گرايید؟
خواه ناخواه هر تشكيلاتی وقتی ستونش را از دست بدهد، طبيعی است 
دچار تزلزل بشود. بعد از شهادت امام حسين)ع( رخوتی در تشيع ايجاد 

شد. اين طبيعت كار است.
حزب هم مبتكر، ستون و مديرش را از دست داد. در واقع آقايان ديگر به 
اعتبار آقای بهشتی به كارهای خود می رسيدند. ايشان برای حزب وقت 
می گذاشت و رسيدگی می كرد. بعد از آقای بهشتی، دبير كل جديد آقای 
باهنر بودند؛ ايشان هم  فردی موثربودند. لذا مشكلات عديده ای پيش 
آمد. زمان شان هم كوتاه بود؛ يعنی از زمان هفت تير تا هشتم شهريور 
حدود دوماه بيشتر فاصله نبود كه دبير كل دوم شهيد شد. آقای خامنه ای 
دبير شد، ايشان هم مجروح بودند. بعضی از عوامل موثر هم شهيد شده 
بودند. بعضی هم مثل  مرحوم آقای پرورش به مجلس رفتند و ديگر چهره 
خاص و مطرحی در حزب نبود. اين لطماتی كه وارد شد، به طور طبيعی 

كاهش فعاليت و كنترل را در پی داشت.

نظر امام )ره( چه بود؟
ام��ام )ره( تا وقتی آقای خامن��ه ای دبير 
بودند موافق بودند. حتی انتخاباتی برگزار 
شد، افرادی در شورای مركزی تهران وارد 
شدند؛ اين يك عامل بود. از طرفی، ركود 
به معنی اين بود كه اين نفرات خود به خود 

جای شان پر شدنی نبود.
قسمت دوم ، نهادهای شكل گرفته بود از 
حزب بود. سپاه ، بسيج ، جهاد ، بنياد شهيد 
و مسكن شكل گرفته بود كه با هدف حزبی 
هم هيچ منافاتی نداش��ت. يك سری از 
وظايف هم خود به خود از حزب جدا شده 
بود و فقط كارهای تبليغاتی، سياس��ی و 

انتخاباتی مانده بود.
 عامل سوم؛ حزب بنی صدر، منافقين و 
نهضت آزادی از صحنه سياسی، اختلاف 
س��ليقه های درونی اين جناح هم شكل 
گرفت محور هم نداش��ت، لذا جريانی به 
 نام خط سه كه امروز اصلاح طلب خوانده 
می ش��ود ، ش��كل گرفت و اينها اساسا 

تفاوتی با مواضع حزب داشتند.
عامل ديگر هم در شهرستان هايی مثل 
اصفهان و برخی ش��هرها، اختلاف بين 
حزب و دس��تگاه نماز جمعه بود كه دائم 
مس��اله آفرينی می كرد. با اين مجموعه، 
امام)ره( در ابتدا نظرش��ان اي��ن بود كه 
دفاتر شهرستان ها تعطيل بشود كه اين 
اختلافات شهرها و ائمه جمعه ومشكلاتی 
كه بين افراد حزب و غير حزبی بود از بين 
برود. در بعضی جاها ه��م كه اصلا حزب 
قوی نبود. امام )ره( نمی خواس��تند جريانات زمان جنگ واقع شود و 

نظرشان بر وحدت بود.

علت تعطیلی حزب در تهران چه بود؟
در شورای مركزی حزب دو نظر بود؛ يكی اينكه حزب كاملا تعطيل شود 
ولی عده ای موافق تعطيلی نبودند. عده ای معتقد بودند كه حزب را در 
دست بگيرند؛ مثل جمعيت موتلفه. می گفتند استخوان بندی حزب 
ما هستيم. چنين اختلافی در حزب به وجود آمده بود و امام )ره( صلاح 
به تعطيلی حزب دي��د و حزب تهران را هم تعطي��ل اعلام كردند. اين 
تدبير امام )ره( بود؛ چون اگر منحل می كردند احزاب منحل می شد و 
هيچكدام از افراد معتقد به حزب ،حق هيچ سمتی نداشتند و مشكل پيدا 

می كردند. در واقع هم علل داخلی داشت و هم علل خارجی.

تاثیر انفجار دفتر حزب جمهوری در داخل و خارج چه بود؟
تاثيرات داخلی چند چيز بود كه بايد در بيانات امام )ره( جست و جو كرد.

حزب باعث بيداری مردم ش��د. بع��د از انقلاب منافقي��ن، بنی صدر و 
 جريانات مختلف يك تبليغات بسيار شديدی كرده بودند و چهره های

 خادم  را در ذهن مردم را ب��د معرفی كرده بودند.ي��ك حالت تفرقه و 
دو دستگی مطرح بود و مردم هم چندان اقبالی نسبت به اينها نداشتند. 
اين حادثه باعث شد كه مردم بيدار شوند و متوجه اين گروه های مدعی 
مثل نهضت آزادی،  منافقين و گروهك ها شدند. بيداری عمومی حاصل 

شد و بعد از آن باعث شد كه با كمك مردم سفره اينها جمع بشود.
ديگر اينكه،  انسجامی بين نيروهای مذهبی برای مدتی پيش آمد كه 
هنوز بقايای آن هست كه شهيد بهشتی به عنوان فداييان راه اسلام، يك 
نوع وحدت نسبی و همدلی خاصی را ايجاد كرد. با برچيده شدن سفره 
بنی صدر، جبهه ها انسجامی پيدا كرد و تقريبا شهادت ايشان شوری به 
جبهه ها داد.  تغييراتی هم در سيستم مديريتی كشور حاصل كرد. در 
 نهايت پيروزی های جنگ هم شروع شد. از آثار شهادت آقای بهشتی  
می توان به جمع شدن س��فره ليبرال ها و منافقين از صحنه اجرايی و 

فكری كشور نيز اشاره كرد.
در جبهه خارجی نيز دشمنان متوجه شدند با مسائل داخلی نمی توانند 
نظام را  سرنگون كنند، چون اين بالا ترين كار ممكن بود كه می توانستند 
انجام دهند. اينها متوجه شدند جمهوری اسلامی با اينها سرنگون شدنی 
نيست و اين توطئه ها جواب نمی دهد، بنابراين توطئه های بعدی هم 
به بركت همين قضيه خنثی شده و خون شهدای حزب به شهدای قبل 
از انقلاب و جنگ وصل شد و يك سپر محكمی تا به حال درست كرده 
است.  رسوايی استكبار جهانی، يكی ديگر از دستاوردهای خارجی است. 
استكبار كه ادعای دموكراسی و حقوق بشر داشت، وقتی علنا به منافقين 
و بنی صدر پناه داد، حداقل برای خارجی های منصف ماهيتش مشخص 
شد و برای مردم داخل كه غرب دوستدار مردم ايران نيست و به دروغ 
می گويد كه من موافقم دموكراسی ام و در عمل حامی تروريست است.

تنها کشور مستقل جهان ایران 
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مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان اصفهان 
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ضمن تاکید بر اینک��ه میزان بارش در ش��هر 
اصفهان کمتر از میزان میانگین بارش اس��تان 
اس��ت، گفت: اتم��ام آب ه��ای زیرزمینی در 
صورت ادامه یافتن مرگ خاموش شهرها را با 

خود به همراه خواهد داشت.
مس��عود میرمحمدصادقی روز  گذش��ته در نشست 
خبری با خبرنگاران که در س��الن اجتماعات شرکت 
آب منطق��ه ای اس��تان اصفهان برگزار ش��د، گفت: 
خشک شدن حوضه آبریز زاینده رود تنها یک معضل 
اس��تانی نیس��ت؛ چرا که این حوض��ه در 15 درصد 
از تولی��د ناخالص ملی کش��ور، تولی��د 70 درصدی 
فولاد، 26 درص��دی محصولات پالایش��گاهی، 12 
 درصدی سیمان و 9 درصد برق مورد نیاز کشور نقش 

ویژه ای دارد.
مدیرعام��ل ش��رکت آب منطقه ای اس��تان اصفهان 
در ادامه گفت: در واقع آب بای��د از ذخایر دینامیک؛ 
یعنی منابع آب زیرزمینی که ب��ا بارش ها افزایش یا 
کاهش می یابند برداشت شود، اما متاسفانه از ذخایر 

استاتیک یا سرمایه ای برداشت های زیادی داشته  ایم.
وی با بیان اینکه در س��ال های اخیر به دلیل کاهش 
روان آب ه��ا، برداش��ت از آبخوان ها افزای��ش یافته 
است، خاطر نشان کرد: س��الانه حدود شش میلیارد 
مترمکعب در سطح کش��ور و در استان بیش از 290 
میلی��ون مترمکعب از ذخای��ر آب ه��ای زیرزمینی 

برداشت می شود.
میرمحمدصادقی در ادامه افزود: طرح ش��ش س��اله 
تعادل بخشی ذخایر آب های زیرزمینی کشور توسط 
وزارت نیرو به تصویب رسیده است که امسال براساس 
برنامه، بای��د 485 میلیون مترمکعب در کل کش��ور 

منابع زیرزمینی ذخیره سازی شود.
میرمحمدصادقی ضمن اش��اره به اینکه برداشت از 
آبخوان ها به وسیله چاه های غیرمجاز و برداشت بیش 
از حد از چاه های مجاز انجام می ش��ود، افزود: در این 
طرح چاه های غیرمجاز مصلوب المنفعه می ش��وند، 
اما قرار اس��ت برای چاه های مجاز نیز با نصب کنتور، 

میزان اضافه برداشت آب کنترل شود.
 به گونه ای که هر چاه آبی که بیش از س��اعت مقرر 

آب برداش��ت کند، برق چ��اه به طور خ��ودکار قطع 
خواهد شد.

    ذخیره 48 میلیون مترمکعب آب با اجرای 
طرح تعادل بخشی 

مدیرعام��ل ش��رکت آب منطقه ای اس��تان اصفهان 
با بیان اینکه این ط��رح برای چهار ه��زار حلقه چاه 
در سطح کشور عملی می ش��ود، افزود: سهم استان 
اصفهان در این بین 400 حلقه چاه تعیین ش��ده، اما 
اس��تانداری اصفهان اصرار دارد که این رقم به 700 
حلقه برسد و حتی حاضر به پرداخت هزینه های آن 

نیز خواهد بود.
میرمحمدصادقی ب��ا یادآوری اینکه ب��ا طرح تعادل 
بخش��ی ذخایر آب های زیرزمینی در درازمدت 48 
میلیون مترمکعب آب ذخیره خواهد شد، تصریح کرد: 
در نظر داریم برای دس��تگاه های حفاری نیز دستگاه 
رصد ماهواره ای نصب کنیم تا از مکان حفر چاه های 

غیرمجاز اطلاع پیدا کنیم.
وی با اش��اره ب��ه اینکه نص��ب این گون��ه کنتورها با 

هم��کاری ادارات برق شهرس��تان ها و س��ازمان آب 
منطقه ای انجام می ش��ود، اظهار ک��رد: تابلوی برق 
مربوط به آن حدود پنج میلی��ون تومان هزینه دارد 
که می توان با دادن وام به کش��اورزان این مشکل را 

نیز رفع کرد.

   س�ازمان آب منطق�ه ای به تنهای�ی توان 
توقف فعالیت چاه های غیر مجاز را ندارد

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اس��تان اصفهان با 
بیان اینکه تمامی چاه های بس��تر و مس��یر رودخانه 
زاینده رود غیرمجاز محسوب  می شوند، اظهار داشت: 
سازمان آب منطقه ای به تنهایی توان توقف فعالیت 
تمامی چاه های غیر مج��از را ن��دارد و باید از طریق 
نهادهای قضایی این امر پیگیری ش��ود که به همین 
منظور با دادستانی اس��تان و شهرستان های مختلف 

به تعامل رسیده ایم.
وی با بیان اینکه در دشت های میمه، اردستان، مورچه 
خورت و دامنه این طرح به ص��ورت پایلوت در حال 
اجراست، اضافه کرد: بهره برداران و کشاورزان نیز در 

اجرای این طرح مشارکت داده می شوند.
میرمحمدصادقی در ادام��ه صحبت های خود خاطر 
نش��ان کرد: میزان متوسط بارش س��ال گذشته در 
ایس��تگاه چلگرد ه��زار و 584 میلی متر ثبت ش��ده 
اس��ت، اما در طول 44 سال گذش��ته متوسط میزان 
بارش حوضه آبریز زاینده رود در ایس��تگاه یاد شده 
یک هزار و 422 میلی متر بوده اس��ت، به بیان دیگر 
در سال میانگین بارش سال گذشته بیش از 44 سال 

قبل است.
وی با بیان اینکه سال گذش��ته میزان بارش حوضه 
آبریز زاینده رود از دیگر نواحی کش��ور بیش��تر بوده 
اس��ت، گفت: با تعامل های ص��ورت گرفته در وزارت 
نیرو، ذخیره س��ازی آب برای کش��ت پاییزه شرق در 
سال جاری  همانند آبان ماه س��ال گذشته نیز انجام 

می شود.
میرمحمدصادقی ضمن تاکید بر اینکه میزان بارش 
در شهر اصفهان کمتر از میزان میانگین بارش استان 
اس��ت، گفت: اتمام آب های زیرزمین��ی در صورت 

ادامه یافتن مرگ خاموش شهرها را با خود به همراه 
خواهد داشت.

   اصفهان وارد بحران آبی شده است 
مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای اس��تان اصفهان 
گفت: میانگین سرانه مصرف سالانه آب برای هر فرد 
در جهان هفت هزار و 400 مترمکعب است که این 
رقم در ایران دو هزار و 100 مترمکعب و در حوضه 
آبریز زاینده رود به 900 مترمکعب رسیده است، به 
 طوری که می ت��وان گفت اصفه��ان وارد بحران آب

 شده است.
مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای استان اصفهان با 
بیان اینک��ه وزارت نیرو و س��ازمان حفاظت محیط 
زیس��ت برای اجرای این طرح به تفاهم رسیده اند، 
گفت: ط��رح انتق��ال آب، یک طرح درون اس��تانی 
است و مراحل حفر و تکمیل این پروژه نیز در حال 

اجراست.
وی در مورد آخرین وضعیت تون��ل گلاب 2 گفت: 
این س��امانه نوعی پدافند غیرعامل برای آب رسانی 
به اصفهان تلقی می ش��ود که وزارت نیرو با توجه به 
برخی اعتراض در اس��تان های دیگر و در راس��تای 
 روشن ش��دن ابعاد مختلف آن، این طرح را متوقف

 کرده بود.میرمحمدصادقی در پاسخ به پرسشی در 
خصوص برنامه وزارت نیرو برای انتقال آب از خلیج 
فارس به فلات مرکزی، گفت: تا جایی که  بنده خبر 
دارم این طرح در حال مطالعه است و شیرین سازی 
و انتقال آب از دریا به فلات مرکزی برای شرب انجام 
می شود که در این راس��تا وزارت نیرو با یک مشاور 
در حال رایزنی اس��ت.علی بصیری پور، معاون بهره 
برداری آب منطقه ای استان اصفهان در این نشست 
در پاس��خ به پرسش��ی مبنی بر  مصرف پساب های 
تولیدی در اس��تان، گفت: در بخش شهری سالانه 
حدود 150میلیون مترمکع��ب و در بخش صنعت 
نیز 50 میلیون مترمکعب پساب تولید می شود که 
با توجه به ضعف سیستم تصفیه خانه ها، پساب های 
 تصفیه ش��ده با کیفیت پایین به مزارع کش��اورزی

 داده می شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان:
فاضلاب  خام دلیل بروز بیماری 

شیگلوزیس است 
رییس دانشگاه علوم پزش��کی اصفهان گفت: تخلیه تانکرهای 
فاضلاب  خام در مزارع سبزی ها دلیل بروز بیماری شیگلوزیس 

در اصفهان است.
غلامرضا اصغری اظهار داشت: ش��یوع بیماری شیگلوزیس در 
اصفهان همانطور ک��ه پیش تر نیز ح��دس زده بودیم به دلیل 

استفاده از سبزی های آلوده بوده است.
وی با بیان اینکه نمونه این س��بزی ها به آزمایش��گاه ارسال و 
نتایج آن به وزارت بهداشت ارجاع داده شد، افزود: بروز و شیوع 
این بیماری به دلیل استفاده از س��بزی های آلوده مورد تایید 

قرار گرفت.
رییس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در پاسخ به این سوال که 
جهاد کشاورزی اعلام کرده بروز بیماری شیگلوزیس ارتباطی 
با آلودگی سبزی ها نداشته است و به دلیل ایجاد شک و شبهه 
در خصوص سلامت سبزی ها از این دانشگاه شکایت می کنیم، 
بیان داشت: ما در دانش��گاه علوم پزشکی برای این ادعای خود 

مدارک آزمایشگاهی معتبر داریم.
وی یادآور ش��د: تخلیه فاضلاب های خام در مزارع سبزی های 
اصفهان دلیل بروز بیماری شیگلوزیس اس��ت که از این اقدام 

جلوگیری می شود.
اصغری اضافه کرد: با همکاری فرمانداری اصفهان توانستیم از 

تخلیه فاضلاب خام در مزارع سبزی جلوگیری کنیم.
وی اعلام کرد: برخی مناطق همجوار زمین های کش��اورزی و 
مزارع سبزی در استان اصفهان سیستم و شبکه دفع فاضلاب 
ندارد و به همین دلیل ش��اهد تخلیه فاضلاب خ��ام در مزارع 
اس��تان به وس��یله تانکر بودیم که با تمام خاطی��ان این اقدام 

برخورد قانونی صورت گرفت.

مدیر کل گمرک استان اصفهان
بیش از 394 هزار تن کالا از گمرک 

اصفهان صادر شده است 
مدیر کل گمرک استان اصفهان گفت: در سه ماه نخست امسال 
بیش از 271 میلیون دلار کالا ب��ه وزن بیش از 394 هزار تن از 

استان اصفهان به خارج از کشور صادر شده است.
اسدالله احمدی ونهری افزود: عمده کالاهای استان اصفهان به 
عراق، افغانستان، پاکستان، ترکمنستان و امارات متحده عربی 

صادر شده است.
وی اظهار کرد: بیشترین گروه کالاهای صادراتی در این مدت 
مواد پتروشیمی، آهن و فولاد، فرش، محصولات سرامیکی، شیر 
و لبنیات اس��ت که با 84 درصد از وزن و ارزش بیشترین سهم 

صادرات اصفهان را به خود اختصاص داده است. 
وی همچنین عمده ترین کالاهای وارداتی به استان اصفهان در 
این مدت را ماش��ین آلات مکانیکی، ماشین آلات برقی آهن و 
فولاد، محصولات س��نگی و محصولات شیمیایی عنوان کرد و 
گفت: عمده این کالاها از کشورهای آلمان، ایتالیا، کره، چین و 

امارات متحده عربی وارد شده است. 
مدیرگل گمرک استان اصفهان افزود: گمرک استان اصفهان در 
سه ماهه نخست سال جاری بالغ بر 223 میلیارد ریال درآمد به 
خزانه واریز کرده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 52 درصد 

افزایش یافته است. 
وی در باره پرون��ده های قاچاق کالا نیز گفت: در س��ال جاری 
249 فقره پرونده مظنون به قاچاق به ارزش بیش از 61 میلیارد 
ریال در واحد حقوقی قضایی گمرک اصفهان تشکیل شده و در 

دست بررسی است.

رییس پلیس آگاهی اصفهان:
دستگیری قاچاقچیان منابع طبیعی با 
۱۰۰ تن چوب و ذغال بلوط در اصفهان

رییس پلیس آگاهی استان اصفهان گفت: با تلاش کارآگاهان 
اداره مب��ارزه با قاچ��اق کالا و ارز پلیس آگاهی اس��تان دو نفر 
که به ص��ورت غیر مج��از اقدام به قط��ع درختان بل��وط کرده 
 و پ��س از تبدیل به ذغ��ال آنه��ا را به ف��روش می رس��اندند، 

دستگیر شدند.
سرهنگ ستار خسروی با اعلام دس��تگیری قاچاقچیان منابع 
طبیعی با 100 تن چ��وب و ذغال بلوط اظهار داش��ت: در پی 
کس��ب خبری مبنی بر اینکه افرادی فرصت طلب در محدوده 
پل قره اس��تان چهارمحال و بختیاری اقدام ب��ه قطع درختان 
بلوط کرده و چوب ها را به شهرس��تان خمینی ش��هر منتقل و 
پس از تبدیل چوب ها به زغال آنه��ا را در بازار داخلی به فروش 
 می رس��اندند ، موض��وع در دس��تور کار کارآگاهان ای��ن اداره

 قرار گرفت.
وی افزود: کارآگاهان پس از انجام تحقیقات وسیع و اطمینان 
از درس��تی موض��وع باهماهنگی مق��ام قضایی و ب��ا همکاری 
کارشناسان اداره منابع طبیعی استان اصفهان و عوامل پلیس 
آگاهی شهرستان خمینی شهر در یک عملیات غافلگیرانه از انبار 

نگهداری چوب ها بازرسی به عمل آوردند.
رییس پلیس آگاهی اس��تان اصفهان بیان کرد: در نتیجه این 
عملیات بیش از 90 تن چوب بلوط و بیش از س��ه تن کیلوگرم 

زغال بلوط به ارزش تقریبی یک میلیارد ریال کشف شد.
وی تصریح کرد: در این زمینه دو نفر متهم اهل و ساکن کوشک 
دستگیر و با تش��کیل پرونده برای ادامه رس��یدگی به مراحل 

قانونی تحویل مراجع قضایی شدند.

اخبار کوتاه
مدیرعامل آب منطقه ای اصفهان در نشست خبری مطرح کرد:

اصفهان وارد بحران آبی شده است
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اینکه دو هزار و512 نفراز معتادان بهبود یافته در 
س��ال گذش��ته خدمات آماده س��ازی شغلی 
دریافت کردند، گفت: در این مدت یک هزار و 
178 نف��ر تس��هیلات اش��تغالزایی ب��ه مبلغ 

110میلیارد ریال دریافت کرده اند.
سعید صادقی اظهار داشت: در استان اصفهان حدود 
96 هزار نفر معتاد وجود دارد و اگر هر فرد معتاد دارای 
خانواده ای چهار نفر باشد 384 هزار نفر در استان به 
طور مس��تقیم با پدیده اعتیاد و مصرف مواد مخدر و 

روانگردان درگیر هستند.
وی اظهار ک��رد: راهکارهای مبارزه با اعتیاد ش��امل 
 س��ه بخش مقابله با عرضه، کاهش تقاض��ا و درمان و 

حمایت های اجتماعی از معتادان است.
رییس کمیته فرهنگی و پیشگیری شورای هماهنگی 
مبارزه با م��واد مخدراس��تان اصفهان اف��زود: دفتر 
پیشگیری و امور اعتیاد اداره کل بهزیستی استان به 
منظور مبارزه با این آسیب و معضل اجتماعی در چهار 
حیطه، پیش��گیری اولیه از اعتیاد، درمان و بازتوانی 

اعتیاد، کاهش آس��یب های ناش��ی از اعتیاد فعالیت 
می کند. وی درباره پیشگیری اولیه از اعتیاد گفت: در 
این سطح از پیشگیری، استراتژی گوناگونی از جمله 
انتشار اطلاعات به کار می رود که با افزایش اطلاعات 
مردم نسبت به عوارض و پیامدهای مصرف مواد مخدر 
و روانگردان آشنا می شوند و خطر بروز وشیوع مواد در 

جامعه را کاهش می دهد.
صادقی افزود: دراین راس��تا در سال گذشته اقداماتی 
از جمله چاپ 11 عنوان بروشور )چهار هزار نسخه(، 
پیش��گیری اولیه از اعتیاد برای کانون های هدف به 
تفکیک)والدین، محله ها، محیط های کاری، مدارس، 
دانشگاه ها و...(، بسته آموزشی مصون سازی کودکان 
پیش دبستانی در برابر اعتیاد )دوهزار نسخه (همچنین 
برگزاری نمایشگاه های پیش��گیری از اعتیاد صورت 
پذیرفته است. مدیر کل بهزیس��تی استان اصفهان، 

روش های آموزش مهارت های زندگی و پیش��گیری 
از س��وء مصرف مواد، فعالیت های جایگزین ش��امل 
مسابقات فرهنگی، ورزش��ی، فعالیت های تفریحی، 
شناخت مشکل و ارجاع و برنامه اجتماع محور دیگر 
موارد را از جمله اقدامات بهزیس��تی ب��رای افزایش و 
تقویت عوامل محافظت کننده در برابر اعتیاد و کاهش 
عوامل خطر برشمرد. صادقی یادآوری کرد: هم اکنون 
65 محله )49 محله ش��هری و 16 محله روستایی(، 
181مهد کودک، سه محیط دانشگاهی و 10 محیط 
کار زیرپوشش طرح اجتماع محور برنامه پیشگیری از 
اعتیاد بهزیستی قرار دارند. مدیرکل بهزیستی اصفهان 
اف��زود: همچنین به صورت پایل��وت برنامه همکاری 
خانه و مدرس��ه، همکاری خانواده و مدرس��ه در کنار 
هم برای پیشگیری از اعتیاد در مقطع دبستان و پیش 
دبس��تان از مهر ماه 1394 خبر داد. وی درباره درمان 

و بازتوانی اعتیاد )پیشگیری ثانویه( نیز گفت: در این 
سطح از پیشگیری تلاش می شود تا هرچه سریع تر 
بیماری اعتیاد تشخیص داده شود و از پیشرفت بیماری 
جلوگیری شود و فرد وارد فرآیند درمان شود. رییس 
کمیته فرهنگی و پیشگیری شورای هماهنگی مبارزه 
با مواد مخدر استان اصفهان افزود: از فعالیت های این 
بخش مراکز درمان و بازتوانی سرپایی و مراکز اقامتی 
میان مدت است که مراکز درمان تحت نظارت سازمان 
بهزیستی خدمات درمانی از طریق تیم درمان شامل 
روانپزشک، پزشک، روانشناس، مدد کار اجتماعی و 

پرستار را به مراجعان ارائه می دهند.
صادقی خاطرنش��ان کرد: هم اکنون 67 مرکز درمان 
و بازتوانی اعتیاد سرپایی، 49 مرکز اقامتی میان مدت 
)کمپ( و یک مرکز اجتماع درمان مدار تحت نظارت 
اداره کل بهزیستی اس��تان اصفهان در حال فعالیت 

و ارائه خدمات هس��تند. مدیر کل بهزیس��تی استان 
اصفهان درباره پیش��گیری ثالثیه در اعتیاد )کاهش 
 آسیب( نیز گفت: در این س��طح از پیشگیری تلاش 
می شود تا مهارت های از دس��ت رفته فرد تا آنجا که 
ممکن اس��ت به وی باز گردانده ش��ود و وی به سطح 
قابل قبول��ی در عملکرده��ای ف��ردی- خانوادگی و 

اجتماعی برسد.
وی تعداد مراکز گذری در سطح استان را شش مرکز و 

سر پناه شبانه معتادان را یک مرکز عنوان کرد.
صادقی درباره برنامه حمایت های اجتماعی از معتادان 
بهبود یافته نیز گفت: دو ه��زار و512 نفر از معتادان 
بهبود یافته در س��ال گذش��ته در زمینه آماده سازی 
ش��غلی خدمات دریافت کردند. وی ای��ن خدمات را 
شامل مشاوره شغلی، آموزش مهارت های زندگی در 
 محیط کار و معرفی به اداره کل آموزش فنی و حرفه ای

و نی��ز معرفی جهت دریافت تس��هیلات ب��رای خود 
اش��تغالی عنوان کرد و گفت: در این مدت یک هزار و 
178 نفر تسهیلات اشتغالزایی به مبلغ 110میلیارد 

ریال دریافت کرده اند.

مدیرکل  بهزیستی استان  اصفهان خبر داد؛ 

ارائه ۱۱۰میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی به معتادان بهبود یافته 

استاندار اصفهان با تاکید بر اینکه اس��تانداری اصفهان حمایت لازم را از مدیریت 
شهری خواهد داشت گفت: اعتقاد داریم اگر ش��هری زیبا و موفق داشته باشیم و 

بتوانیم رضایت مردم را جلب کنیم دولت نیز از این رضایت بهره مند خواهد شد.
رس��ول زرگرپور روز گذش��ته در دیدار با ش��هردار اصفهان با بیان اینکه فعالیت 
شهرداری زیر ذره بین است، افزود: ش��هردار جدید یک فرد سیاسی نیست، بلکه 
فردی اجرایی است. اس��تاندار اصفهان یادآوری کرد: بعضی از افراد در دوره قبل 
درست یا نادرست در سطح مدیریتی شهرداری فعالیت می کردند که شهردار جدید 
نباید هزینه اس��تفاده از آنها را پرداخت کند. زرگرپور با تاکید بر اینکه استانداری 
اصفهان حمایت لازم را از مدیریت شهری خواهد داش��ت گفت: اعتقاد داریم اگر 
شهری زیبا و موفق داشته باش��یم و بتوانیم رضایت مردم را جلب کنیم دولت نیز 

از این رضایت بهره مند خواهد شد.وی همچنین با تشریح روند استیضاح شهردار 
سابق اصفهان به جلسات مختلف با اعضای شورای ش��هر و شهردار سابق اشاره و 
اظهار کرد: یک ماه پیش از عید 94 برخی از اعضای شورای شهر بر روی استیضاح 
شهردار پافشاری کردند که با توجه به ایام نوروز و ورود مسافران روند استیضاح به 

بعد از عید موکول شد.
استاندار اصفهان با بیان اینکه به این جمع بندی رسیدم که مدیریت شهری به یک 

مدیریت فرسایشی تبدیل ش��ده بود، اضافه کرد: این شرایط به نفع مردم، توسعه 
شهری و شهردار نبود و راهی جز استیضاح باقی نماند. 

زرگرپور با اشاره به اینکه به اعضای شورای شهر توصیه شد که شهردار در حد شهر 
بین المللی اصفهان باید انتخاب شود، تاکید کرد: اصفهان شهری است که ایده، فکر 
و خلاقیت از آن صادر می شود و مدیریت این شهر نیز باید کاردان، متخصص و در 

سطح ملی شناخته شده باشد.

ش��هردار اصفهان نیز در این دیدار گفت: مترو اولویت اول و از دغدغه های اصلی 
مدیریت شهری خواهد بود.

دکتر مهدی جمالی نژاد با بیان اینکه تعامل با مدیریت استان و دستگاه های اجرایی 
را در دستور کار خود قرار داده اس��ت، افزود: اعتقاد زیادی به ش��ورا دارم و سعی 

خواهم کرد که هماهنگ با شورا حرکت کنم.
وی خاطرنشان کرد: مدیران از طیف های مختلف و با توجه به خط مشی و روحیات 

آنها برای ایجاد بهترین تیم در مدیریت شهری انتخاب خواهند شد.
ش��هردار اصفه��ان تاکید ک��رد: س��عی خواهم ک��رد ب��ا مدیری��ت جه��ادی و برنامه 
 ری��زی صحیح در جه��ت آبادانی بیش��تر ش��هر گام ب��ردارم و به موارد سیاس��ی

 ورود پیدا نکنم.

 استانداری حمایت لازم را از شهرداری خواهد داشت
استاندار اصفهان در دیدار با شهردار اصفهان مطرح کرد؛

مدیرکل تع��اون،کار و رفاه اجتماعی اس��تان 
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اصفهان گفت: در حال حاضر در استان اصفهان 
 حدود هشت هزار تعاونی به ثبت رسیده وجود 
دارد که 40 ت��ا 45 درصد آنها فعال هس��تند.

غلامعلی قادری با بیان اینک��ه اداره تعاون در 
حوزه ای مختل��ف اقتصادی فعالی��ت می کند، اظهار 
داشت: این حوزه ها ش��امل توسعه، تشکیل، نظارت، 
آموزش و انواع حمایت ها و مش��وق هایی که در قانون 
پیش بینی ش��ده، می ش��ود. وی خاطر نش��ان کرد: 
مجموعه اقداماتی که درباره حمایت از تعاونی ها صورت 
گرفته، خوب بوده است. اما این را هم قبول داریم که 
هنوز انتظارات ای��ن بخش را آن طور که باید پاس��خ 
نداده ایم. مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی اس��تان 

افزود: در سال 93 بالغ بر 17 میلیارد تومان از سه طریق 
کارگروه اش��تغال، بانک توس��عه تعاون و استفاده از 
صندوق توس��عه ملی به تعاونی ها با عنوان تسهیلات 
تزریق شد که البته نیاز تعاونی ها بیشتر از این است.

قادری با بیان اینکه تمام اشکلات و مشکلات بخش 
تعاون را طی نامه ای به اطلاع استاندار رساندیم، گفت: 
استاندار نیز دستور داد تا سند توسعه تعاون در دستور 
کار شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی قرار 
گیرد. مدیرکل تع��اون،کار و رفاه اجتماعی اس��تان 

اصفهان بیان کرد:  در این س��ند تمامی وظیفه های 
سازمان ها نسبت به توسعه تعاون و همچنین چگونگی 
حمایت دستگاه های بالادستی از توسعه تعاون پیش 
بینی ش��ده اس��ت. وی افزود: با هم��کاری بین اتاق 
بازرگانی، اداره تعاون استان اصفهان و حوزه معاونت 
برنامه ریزی اس��تانداری و با توجه ب��ه مجموعه کار 
کارشناسی انجام شده، این سند در هفته تعاون سال 
جاری در ش��هریور ماه به بهره برداری برسد. قادری با 
اش��اره به لزوم فرهنگ تعاون در بین مردم به منظور 

توسعه تعاون، اظهار داش��ت: یکی از موضوعات سند 
توسعه تعاون همین ترویج فرهنگ تعاون در بین مردم 
اس��ت که تمامی زیرس��اخت ها و روش ه��ا در حوزه 
فرهنگسازی در آن پیش بینی شده است.  وی گفت: در 
حال حاضر در استان اصفهان چیزی حدود هشت هزار 
تعاونی به ثبت رسیده وجود دارد که می توان گفت 40 

تا 45 درصد آنها فعالی هستند. 
مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان با 
بیان اینکه سال گذشته کمیته ای را موسوم به کمیته 

تعیین تکلیف تعاونی های غیر فعال تش��کیل دادیم، 
افزود: تا امروز توسط این کمیته توانسته ایم حدود 50 
تعاونی غیر فعال را با دو رویکرد تعیین تکلیف کنیم، 
یکی اینکه برخی تعاونی های غیر فعال الزاما به منابعی 
برای دوباره فعال شدن نیاز دارند، دوم اینکه حتی در 
صورت تزریق منابع، آن تعاونی غیر فعال دیگر شرایط 
لازم را برای ادامه کار ندارد که منجر به انحلال تعاونی 
می شود. وی با اشاره به اینکه تعاونی ها یک شخصیت 
حقوقی مس��تقل هس��تند، بیان کرد: برای نظارت و 
کنترل بر تعاونی ها پیش بینی ش��ده ابتدا هر تعاونی 
در هیات مدیره بازرس داشته باشد، همچنین بعد از 
بازرسان، اتحادیه تعاونی ها باید بر هر تعاونی نظارت 

داشته باشد.

مدیرکل تعاون،کار  و  رفاه اجتماعی استان اصفهان: 

نیمی از تعاونی های اصفهان غیرفعال هستند

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان 
با اعلام اینکه میزان تخلفات س��ه ماه نخس��ت سال 
جاری نسبت به مدت مشابه با 20 تا 30 درصد کاهش 
روبه رو بوده گفت: این نش��ان از وجود آرامش و ثبات 

در بازارهاست.
 اس��رافیل احمدیه با اش��اره به فعالیت های سازمان 
صنعت، معدن و تجارت در راستای کنترل بازار مواد 
خوراکی اظهار کرد: خوش��بختانه وضعیت بازار آرام 

اس��ت و مردم می توانند به راحتی مایحت��اج خود را 
تامین کنند. وی ادامه داد: با تدابیری که اندیش��یده 
شد، قیمت کالاهای اساسی مورد نیاز مردم برای ماه 
مبارک رمضان تا حدود زیادی کنترل ش��د و همین 
موضوع به ثبات قیمت ه��ا در بازار کمک کرد. رییس 

سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان گفت: 
مدتی قیمت تخم مرغ و گوش��ت قرمز ت��ا حدودی 
افزایش یافت، اما خوشبختانه با انجام اقدامات کنترلی 
و بازرس��ی های مداوم قیمت این دو کالای اساس��ی 
کاهش یافته و تا حدودی ثابت شد. احمدیه عنوان کرد: 

امسال ساماندهی بازار مواد خوراکی بر عهده سازمان 
جهاد کشاورزی قرار گرفت و سازمان صنعت، معدن و 
تجارت با انجام اقدامات نظارتی بر قیمت ها و مبارزه با 
تخلفات احتمالی تمرکز کرد. وی بیان کرد: این نشان از 
وجود آرامش و ثبات در بازارهاست و در صورت مشاهده 

با هرگونه تخلفی به سرعت برخورد می شود.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان 
اضافه کرد: مردم در صورت مشاهده تخلف می توانند با 
شماره 124 ارتباط برقرار کرده و شکایات خود را مطرح 
کنند تا در اسرع وقت به آنها رسیدگی شود، علاوه بر 
آن همشهریان می توانند با مراجعه حضوری به سازمان 
صنعت، معدن و تجارت نسبت به ارائه گزارش تخلفات 

احتمالی و اعلام شکایت اقدام کنند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان خبر داد؛

کاهش 3۰ درصدی تخلفات در 3 ماه نخست سال جاری



وزیر راه و شهرس��ازی با بیان آنکه اهداف پیش بینی شده در طرح جامع مسکن در 
فواصل دو یا سه سال یک بار باید بازنگری شوند تا کارایی روش ها و اهداف این طرح 
مورد ارزیابی قرار گیرد، گفت: در ای��ن بازنگری ها نقاط قوت را تقویت و نقاط ضعف 

را برطرف خواهیم کرد.
عباس آخوندی با اش��اره ب��ه اهداف ط��رح جامع مس��کن، گفت: این ط��رح برای 
 خانه دار کردن قش��رهای مختلف جامعه ب��ا زندگی تمام خانواره��ای ایران ارتباط

 دارد. 

وزیر راه و شهرسازی اظهار داش��ت: طرح های جامع در بخش های مختلف از جمله 
مسکن، انرژی، حمل و نقل و... باید در فواصل زمانی به روز رسانی و بازنگری شود؛ چرا 

که طرح های آن ایستایی نیستند. 
آخوندی با بیان اینکه در قالب این طرح ها اهداف تعیین می شوند، گفت: این اهداف 
باید در مدت زمان دو یا سه سال یکبار بازنگری ش��وند تا کارایی روش ها، اهداف و 
ارقام پیش بینی شده موجود در طرح مورد ارزیابی قرار گیرد تا نقاط قوت آن تقویت 

و ضعف آن برطرف شود.

معاون فن��ی مدیرعامل پس��ت گفت: مودیان مالیات��ی تا پایان تیرماه س��ال جاری 
می توانند با مراجعه به دفاتر پستی سراسر کش��ور اظهارنامه مالیاتی خود را تکمیل 
کنند. اسماعیل بوداغی اظهار کرد: براساس همکاری مشترک پست و سازمان امور 
مالیاتی کشور، همچون سال های گذشته مودیان امور مالیاتی می توانند با مراجعه 

به دفاتر پستی سراسر کشور و سامانه مالیاتی مراحل پرونده خود را تکمیل کنند.
وی هدف از ایجاد تعامل میان س��ازمان امور مالیاتی کشور با پست را سرویس دهی 
بهینه، دقیق و سریع برشمرد و افزود: با اجرای این طرح  تعاملات حضوری با مودیان 

مالیاتی حذف و تعاملات الکترونیکی جایگزین خواهد شد.
بوداغی با اشاره به اینکه همکاری دو طرف وارد فاز جدیدی شده است، تصریح کرد: با 

این کار گامی بلند در راستای تحقق دولت الکترونیک برداشته می شود.
وی افزود: با توجه به تجربیات همکاری موفق گذشته دو سازمان در این زمینه، طی 
سال جاری سازمان امور مالیاتی کشور تصمیم به اجرای اولین مرحله از ساماندهی 
امور ارائه خدمات الکترونیک به مودیان خود کرد که در این چارچوب مقرر ش��د با 

همکاری دفاتر و مراکز پستی خدمات الکترونیکی به مودیان ارائه کند.

وزیر راه و شهرسازی:

با بازنگری مستمر، نقاط ضعف طرح جامع مسکن را برطرف می کنیم
معاون فنی پست اعلام کرد:

اظهارنامه های مالیاتی را در دفاتر پستی تکمیل کنید
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کشور ما ایران یکی از پرمصرف ترین کشورها 

دی
حم

از ا
 به لح��اظ مصرف چ��ای در جهان محس��وب مهن

می ش��ود. چای یکی از مهم تری��ن کالاهای 
مصرفی در بین خانوارهای ایرانی است.

بنابرآمار ارائه شده هرس��اله حدود 105 هزار 
تن در کشور مصرف می شود و هر فرد ایرانی به طور 
متوسط سالانه یک ونیم کیلو چای استفاده می کند. 
خارجی ها چای فله خریداری شده از ایران را در بسته 

بندی زیبا به خودمان می فروشند.
رییس سازمان چاي کش��ور گفت: از آنجا که کشور 
 ما نیاز فراوانی به چ��ای دارد، خود ما باید با کش��ت

 برنامه ریزی شده چای در کشور نیاز داخلی خود را 
تامین کنیم. علی محرر تصریح ک��رد: بهترین انواع 
چای وارداتی همان چ��اي تولید داخل��ي خودمان 

 اس��ت که به صورت فل��ه به کش��ورهای دیگر صادر 
 م��ی ش��ود و آنه��ا چ��ای تولی��د خودم��ان را در 
بسته بندی های زیبا و بسیار گران به  ما می فروشند 

و ما گمان می کنیم چای خارجی مصرف می کنیم.
وی چای ایرانی را بهترین نوع چای در جهان دانست 
و بیان داشت: در سال های گذشته به علت صادرات 
بی رویه و بی برنامه چای و کمتر ش��دن کش��ت این 
محصول در کش��ور مجبور به واردات چای خارجی 
ش��دیم که به طور قطع از لحاظ کیفیت به پای چای 
ایرانی نمی رسد؛ و از طرفی باعث خروج بی رویه ارز از 

کشورمان  می شود.
 رییس سازمان چای کشور ادامه داد: وقتی مشتری 
مصرف چای در داخل کشور وجود دارد، دلیلی ندارد 
ما چای تولیدی با کیفیت خود را به کشورهای خارجی 

بفروش��یم و در عوض چای خارجی وارد کنیم، بلکه 
باید میزان تولید را بالا ببریم و از صادرات برنامه ریزی 

نشده نیز جلوگیری کنیم. 

  چ�ای ایرانی؛تنها چای بدون رنگ و س�م 
در جهان

محرر خاطر نشان کرد: چای ایرانی تنها چای بدون 
س��م و رنگ در جهان است و س��الم ترین نوع چای 
محسوب می ش��ود.وی تاکید کرد: درست است که 
ایران هر س��اله درآمد خوبی از محل فروش چای به 
دیگر کشورها نصیب خود می کند؛ اما وقتی در داخل 
کشور کمبود چای احساس شود مجبور به وارد کردن 
آن هس��تیم و ارز دریافتی خود را ازدست می دهیم، 
بنابراین باید به فکر تولید چای به اندازه بیشتر باشیم 

و دولت باید از چای کاران حمایت کند تا نیاز به چای 
خارجی در کشور رفع شود. رییس اتحادیه خواروبار و 
خشکبار اصفهان نیز در خصوص وجود چای خارجی 
در بازار علیرغم کیفیت بالای چای ایرانی گفت: جای 
تاسف است که چای شمال باکیفیت و سالم خودمان 
را به کشورهای بیگانه می فروشیم و به جای آن چای 
تقلبی خارجی می خریم و خود را از نعمت داش��تن 
چای خوب ایرانی محروم می کنیم. س��ید مصطفی 
بحق اذعان داش��ت: در حال حاضر عمده نیاز چای 
کش��ور از طریق واردات تامین می شود و چای بهاره 
درجه یک ش��مال کشور به کش��ورهای دیگر صادر 

می شود. 
وی ادامه داد: چای ایرانی از لحاظ کیفیت در سال های 
گذشته افت داشته است و جز چای درجه یک شمال 
بقیه انواع چای واقعا قابل مصرف نیستند و به مصارف 
کود گلخانه ای می رسند و به همین دلیل مجبور به 

واردات چای هستیم.

   دولت دس�ت چ�ای کاران را ب�ه حمایت 
بفشارد

رییس اتحادیه خواروبار و خش��کبار اصفهان عنوان 
کرد: اگر دولت بیش��تر از پیش هوای چای کاران را 
داشته باش��د تا به تولید چای مرغوب به اندازه کافی 
 بپردازند و از س��ویی دیگر جلوی قاچ��اق و واردات

 بی رویه چای را بگیرد، بازار چای ایران به تعادل
 می رسد و می توانیم از طریق صادرات مازاد نیاز خود، 

ارز خوبی را نصیب کشورمان کنیم.
بحق تاکید کرد: اگر وضعیت تولید و صادارت و واردات 
چای به همین منوال پیش برود، طی سال های آینده 
با مشکلات عدیده ای برای تامین چای مورد نیاز در 
داخل کش��ور مواجه خواهیم بود؛ زیرا کش��ور ما از 

پرمصرف ترین کشورها به لحاظ مصرف چای است.

هرایرانی سالانه یک ونیم کیلو چای مصرف می کندگروه اقتصاد

واردات بی رویه چای چرخ تولید چای مرغوب در کشور را لنگ کرد

دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یک روزه کش��ور گفت: در 
سه ماهه نخست امسال تولید کنندگان جوجه یک روزه،  مرغ 
گوشتی و تخم مرغ 500 میلیارد تومان زیان دادند و دولت نیز 
بیش از 500 میلیارد تومان بابت خرید گوش��ت مرغ ضرر کرد. 
حسن مهربانی یگانه افزود: بر اساس گزارش های موجود در سه 
ماه نخست امس��ال حدود 350 میلیون قطعه جوجه یک روزه 
تولید شد که با احتساب میانگین قیمت فروش هر قطعه 1074 

تومان تا امروز تولید کنندگان حدود 50 میلیارد تومان زیان دادند. 
وی درباره وضع صنعت تخم مرغ گفت: ماهانه 75 هزار تن تخم 
مرغ درکشور تولید می شود که با در نظر گرفتن میانگین قیمت 
هر کیلو سه هزار تومان با توجه به قیمت بازار، تولیدکنندگان در 
هر کیلو 800 تا هزار تومان ضرر می کنند که بر اساس بر آوردهای 
انجام شده در سه ماه نخست امسال حدود 220 میلیارد تومان 

زیان برای صنعت تولید تخم مرغ کشور بر آورد شده است.

مجمع عمومی موسسه اسلامی بین المللی تامین مالی تجاری با 
افزایش سهام ایران در این موسسه موافقت کرد که بدین ترتیب 
ایران با پرداخت 85 میلیون دلار به سومین سهامدار بزرگ این 

موسسه تبدیل می شود.
 در حالی که ای��ران خود را برای کاه��ش احتمالی تحریم ها بر 
تجارت خارجی اش آماده می کند، این کشور قصد دارد سهام خود 
در موسسه اسلامی بین المللی تامین مالی تجاری را افزایش دهد 

و به سومین سهامدار بزرگ این موسسه تبدیل شود.
موسسه اسلامی بین المللی تامین مالی تجاری، فعالیت های 
مالی اس��لامی در تجارت را ترویج می کند و از اصول اس��لامی 
نظیر ممنوعیت پرداخت بهره پیروی می کند. این موسس��ه با 
56 سهامدار از جمله حدود 31 کش��ور عضو، در زمینه تامین 
مالی مستقیم و همکاری با دیگر تامین کنندگان مالی به منظور 

حمایت از تجارت بر اساس شریعت اسلامی فعالیت دارد.

ایران سومین سهامدار یک موسسه بین المللی تامین مالی اسلامی شد مرغ ها ۱۰۰۰ میلیارد تومان خسارت زدند
با پرداخت ۸۵ میلیون دلار؛ طی سه ماه اخیر به دولت و مرغداران؛

خمس را باید به چه کسی پرداخت کنیم؟ 

حضرت آیت الله خامن�ه ای:  بای�د خمس را ب�ه ولی امر 
مسلمین یا وکیل او بدهد و اگر به فتوای مرجع تقلید خود 

نیز عمل کند، موجب برائت ذمّه می شود. 

مبانی اخلاقی حاکم بر نظام مالی 
اسلامی در عرصه اقتصاد مقاومتی

 در عرصه اقتصاد مقاومتی و تحقق فراگیر آن، حاکمیت نظام مطلوب 
مالی از لوازم بنیادی است و عمل به مقررات اسلامی این نظام، مبانی 
اخلاقی ای��ده آلی را می طلبد ک��ه دارای رویکردهای ذیل اس��ت:   
۱- قواعدی که جهت دهنده تدابی��ر و رفتارهای صحیح و مطلوب 
اس��لامی در عرصه روابط مالی و اقتصادی اس��ت.   2- قواعدی که 
موجب می شود فعالان اقتصادی در مسیر حرکت کمالی و سعادت 
دنیوی و اخروی قرار گیرند.  3- مبانی و پایه های اصولی که حقوق و 
 تعهدات هر یک از شرکت کنندگان در نظام مالی اسلامی را در عرصه  
 فعالیت های اقتصادی و حرکت و تحقق اقتصاد مقاومتی روش��ن

 می کند. 4- مبانی و اصولی که بر اس��اس آنها می توان شیوه های 
مطلوب س��امان دهی نظام مالی اس��لامی را به خوبی آشکار کرد. 
5- مبانی و اصولی که به گس��ترش هنجارهای اسلامی در عرصه 

اقتصادی و تحقق و پایداری اقتصاد مقاومتی می انجامد.

رییس سازمان بازرسی کل کشور:
اموال بابک زنجانی تحویل وزارت 

نفت شد
رییس سازمان بازرسی کل کشور گفت: اموال بابک زنجانی کفاف همه 
بدهی وی را نمی دهد، اما این اموال در ستاد هماهنگی مبارزه با فساد 
اقتصادی مطرح و کل آن شناسایی شده است و با کارشناسی به وزارت 

نفت تحویل داده شد.
 ناصر سراج افزود: پرونده بابک زنجانی در دادسراست و تا آنجا که اطلاع 
دارم کیفرخواست صادر ش��ده و به دادگاه رفته است. وی به تعیین 
تکلیف املاک بابک زنجانی نیز اشاره کرد و افزود: خیلی از املاک این 
پرونده به نام دیگران است و باید به نام ذی نفع اول برگردد و طلبکاران 

نیز طلبشان را دریافت کنند.
رییس سازمان بازرسی کل کشور همچنین در مورد پرونده موسوم به 
سه هزار میلیاردی گفت: در مجموع به وضع 32 نفر از متهمان پرونده 
رسیدگی و منجر به صدور حکم قطعی ش��د که برای چهار نفر اول 

پرونده حکم اعدام صادر شده است.

 ایران سومین وارد کننده 
سنگ آهن هند شناخته شد

صادرات سنگ آهن هند به ایران در سه ماهه نخست 2015 به 1۹8 
هزار و 15۹ تن رسید و ایران س��ومین واردکننده سنگ آهن از این 
کشور شناخته شد. بر اساس جدیدترین آمارهای تجاری منتشر شده 
از سوی وزارت بازرگانی هند، صادرات سنگ آهن این کشور در طول 
ماه مارس امسال به میزان قابل توجهی کاهش یافت.  قیمت سنگ 
آهن صادراتی نیز نسبت به مارس سال گذشته کاهش داشت. صادرات 
سنگ آهن هند در طول مارس 2015، به 804 هزار و 233 تن رسید 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 56.7 درصد کاهش داشت. 
هند در مارس سال گذشته 1.857 میلیون تن سنگ آهن صادر کرد. 
همچنین قیمت سنگ آهن صادراتی هند در مارس امسال نسبت به 

مدت مشابه سال قبل 25.8 درصد کاهش یافت. 

احکام
گروه اقتصاد

معاون وزیر تعاون:

معاون وزیر تعاون با اشاره به اینکه 50 راهبرد برای توسعه و تحول 
بخش تعاون تدوین شده است گفت:دولت به دنبال کاهش بخشی 
از مالیات بر ارزش افزوده تعاونی هاست. سید حمید کلانتری با 
بیان اینکه تعاونی ها با داشتن نقش موثر در ایجاد اشتغال پایدار 
و توس��عه اقتصادی می توانند در تمامی عرصه ها به شکوفایی 
اقتصاد ملی کمک کنند گفت: 400 تعاونی دانش بنیان در کشور 
فعال است که اعضای آن افراد دانش��گاهی و نخبگان هستند.

کلانتری بر لزوم تقویت مدیریت تعاونی ها و منسجم شدن اعضای 
تعاونی ها برای رسیدن به اهداف تولید تعاونی ها درسایه توجه 
به آموزش تاکید کرد و افزود: همکاری، همدلی و داشتن اعتماد 
به توانایی های خود می تواند به شکوفایی تعاونی های در عرصه 
تولید و اشتغال پایدار کمک کند.  وی گفت: سال گذشته تعاونی 
های تولیدی یک میلیارد و 100 میلیون دلار کالا صادر کردند. 
بخش تعاون در دنیا به عنوان رکن اصلی اقتصاد فعالیت می کند.

سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اعلام اینکه طبق 
گزارش دولت تا دو، سه هفته پیش یارانه 400 هزار نفر قطع شده 
است، گفت: به احتمال ۹0 درصد دولت هدفمندی یارانه ها را در 
برنامه ششم توسعه می گنجاند. غلامرضا کاتب در پاسخ به این 
پرس��ش که با توجه به اینکه طبق قانون دولت باید هدفمندی 
یارانه ها را تا پایان برنامه پنجم توس��عه اجرا کند و از آنجایی که 
امسال سال پایانی این برنامه اس��ت، آیا بناست هدفمندی در 

برنامه ششم نیز تکرار شود؟ اظهار داشت: به احتمال ۹0 درصد 
هدفمندی یارانه ها در برنامه شش��م نیز گنجانده خواهد شد. 
وی با اش��اره به عملکرد هدفمندی یارانه ها از سال 8۹ تاکنون، 
گفت: در این مدت حدود60 هزار میلیارد تومان از منابع عمومی 
دولت برای پرداخت های نقدی برداشت شده است. کاتب افزود: 
همچنین 135 هزار میلیارد تومان از محل مابه التفاوت قیمت 

حامل های انرژی برای دولت درآمد به دست آمده است.

قطع یارانه 4۰۰ هزار نفر و تمدید هدفمندی از سال ۹5مالیات ارزش افزوده تعاونی ها کاهش می یابد
سخنگوی کمیسیون برنامه و  بودجه مجلس:

اقتصاد مقاومتی
سید مهدی سلطانی

اخبار کوتاه

معاون مالیات بر ارزش افزوده سازمان امور 
مالیاتی کشور خبرداد؛

میانگین مالیات بر ارزش افزوده 
ابرازی طلافروشان ۹۰۰ هزار تومان 

معاون مالیات بر ارزش افزوده سازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: به طور میانگی��ن مالیات بر ارزش اف��زوده ابرازی 
طلافروشان در آخرین دوره )زمستان سال ۹3( به طور 

میانگین ۹00 هزار تومان بوده است.
علیرضا طاری بخش درباره استقبال طلافروشان از اجرای 
مالیات بر ارزش افزوده و آخرین میانگین ابرازی مالیات 
توسط این صنف، افزود: هرچند آخرین میانگین ابرازی 
توسط طلافروشان ۹00 هزار تومان بوده، اما این میزان در 
دوره های قبل کمتر بوده و بر همین اساس مالیات ابرازی 

با واقعیت منطبق نیست. 
وی تاکید کرد: از آنجا که این میزان کافی نیست سازمان 
امور مالیاتی براساس حسابرسی ها مالیات واقعی را وصول 

خواهد کرد. 
معاون مالیات بر ارزش افزوده س��ازمان ام��ور مالیاتی از 
دریافت مالیات از موسسات مالی غیرمجاز خبر داد و گفت: 
براساس قانون خدمات بانک ها و موسسات مالی و اعتباری 
مجاز از مالیات معاف اس��ت، ولی اگر موسسات از بانک 

مرکزی دارای مجوز نباشند مشمول مالیات می شوند. 
وی ادامه داد: همچنین براساس قانون تنها از هزینه های 
س��ود پرداخت کارمزد از بانک ها و موسسات مالی مجاز 
مالیات دریافت می شود، اما از آنجا که هزینه های سود 
و کارمزد در موسسات غیرمجاز قابل قبول نیست مالیات 

بیشتری از این موسسات دریافت خواهد شد.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: اموال بابک زنجانی کفاف همه بدهی وی را 
نمی دهد، اما این اموال در س��تاد هماهنگی مبارزه با فساد اقتصادی مطرح و کل آن 

شناسایی شده است و با کارشناسی به وزارت نفت تحویل داده شد.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: اموال بابک زنجانی کفاف همه بدهی وی را 
نمی دهد، اما این اموال در س��تاد هماهنگی مبارزه با فساد اقتصادی مطرح و کل آن 

شناسایی شده است و با کارشناسی به وزارت نفت تحویل داده شد.
ناصر س��راج افزود: پرونده باب��ک زنجانی در دادسراس��ت و تا آنجا ک��ه اطلاع دارم 

کیفرخواست صادر شده و به دادگاه رفته است.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور به تعیین تکلیف املاک بابک زنجانی نیز اشاره کرد 
و افزود: خیلی از املاک این پرونده به نام دیگران است و باید به نام ذی نفع اول برگردد 

و طلبکاران نیز طلبشان را دریافت کنند.
وی همچنین در مورد پرونده موسوم به سه هزار میلیاردی گفت: در مجموع به وضع 
32 نفر از متهمان پرونده رسیدگی و منجر به صدور حکم قطعی شد که برای چهار 

نفر اول پرونده حکم اعدام صادر شده است.

معاون فن��ی مدیرعامل پس��ت گفت: مودیان مالیات��ی تا پایان تیرماه س��ال جاری 
می توانند با مراجعه به دفاتر پستی سراسر کش��ور اظهارنامه مالیاتی خود را تکمیل 
کنند. اسماعیل بوداغی اظهار کرد: براساس همکاری مشترک پست و سازمان امور 
مالیاتی کشور، همچون سال های گذشته مودیان امور مالیاتی می توانند با مراجعه 

به دفاتر پستی سراسر کشور و سامانه مالیاتی مراحل پرونده خود را تکمیل کنند.
وی هدف از ایجاد تعامل میان س��ازمان امور مالیاتی کشور با پست را سرویس دهی 
بهینه، دقیق و سریع برشمرد و افزود: با اجرای این طرح  تعاملات حضوری با مودیان 

مالیاتی حذف و تعاملات الکترونیکی جایگزین خواهد شد.
بوداغی با اشاره به اینکه همکاری دو طرف وارد فاز جدیدی شده است، تصریح کرد: با 

این کار گامی بلند در راستای تحقق دولت الکترونیک برداشته می شود.
وی افزود: با توجه به تجربیات همکاری موفق گذشته دو سازمان در این زمینه، طی 
سال جاری سازمان امور مالیاتی کشور تصمیم به اجرای اولین مرحله از ساماندهی 
امور ارایه خدمات الکترونیک به مودیان خود کرد که در این چارچوب مقرر ش��د با 

همکاری دفاتر و مراکز پستی خدمات الکترونیکی به مودیان ارایه کند.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

اموال بابک زنجانی تحویل وزارت نفت شد
معاون فنی پست اعلام کرد:

اظهارنامه های مالیاتی را در دفاتر پستی تکمیل کنید
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کشور ما ایران یکی از پرمصرف ترین کشورها 

دی
حم

از ا
به لحاظ مصرف چای در جهان محسوب می مهن

ش��ود . چ��ای یک��ی از مهمتری��ن کالاهای 
مصرفی در بین خانوارهای ایرانی است .

بنابرآمار ارائه شده هرساله حدود 105 هزار 
تن در کشور مصرف می شود و هرفردایرانی به طور 

متوسط سالانه 1ونیم کیلو چای استفاده می کند.
خارجی ها چای فله خریداری ش��ده از ایران را در 

بسته بندی زیبا به خودمان می فروشند
رئیس سازمان چاي کشور گفت: از آنجا که کشور ما 
نیاز فراوانی به چای دارد، خود ما باید با کشت برنامه 
ریزی شده چای در کشور نیاز داخلی خود را تامین 
کنیم. علی محرر تصریح ک��رد: بهترین انواع چای 
وارداتی همان چاي تولید داخلي خودمان است که 

به صورت فله به کش��ورهای دیگر صادر می شود و 
آنها چای تولیدخودمان را در بسته بندی های زیبا 
و بسیار گران به  ما می فروشند و ما گمان می کنیم 

چای خارجی مصرف می کنیم.
وی چای ایرانی را بهترین نوع چای در جهان دانست 
و بیان داشت: در سالهای گذشته به علت صادرات 
بی رویه و بی برنامه چای و کمتر ش��دن کشت این 
محصول در کشور مجبور به واردات چای خارجی 
شدیم که به طور قطع از لحاظ کیفیت به پای چای 
ایرانی نمی رسد؛ و از طرفی باعث خروج بی رویه ارز 

از کشورمان  می شود.
رئیس سازمان چای کشور ادامه داد: وقتی مشتری 
مصرف چای در داخل کش��ور وج��ود دارد ،دلیلی 
ندارد ما چای تولیدی با کیفیت خود را به کشورهای 

خارجی بفروش��یم و در عوض چ��ای خارجی وارد 
کنی��م ،بلکه بای��د میزان تولی��د را ب��الا ببریم و از 

صادرات برنامه ریزی نشده نیز جلوگیری کنیم. 
چای ایرانی؛تنها چای بدون رنگ و سم در جهان

محرر خاطر نشان کرد: چای ایرانی تنها چای بدون 
سم و رنگ در جهان است و س��المترین نوع چای 

محسوب می شود .
وی تاکید کرد: درست است که ایران هرساله درآمد 
خوبی از محل فروش چای به دیگر کشورها نصیب 
خود می کند؛اما وقتی درداخل کشور کمبود چای 
احساس شود مجبور به وارد کردن آن هستیم و ارز 
دریافتی خود راازدس��ت می دهیم،بنابراین باید به 
فکر تولید چای به اندازه بیشتر باشیم و دولت باید 
از چایکاران حمایت کند تا نیاز به چای خارجی در 

کشور رفع شود. رئیس اتحادیه خواروبارو خشکبار 
اصفهان نیز در خصوص وجود چای خارجی در بازار 
علیرغم کیفیت بالای چای ایرانی گفت: جای تاسف 
است که چای ش��مال باکیفیت و سالم خودمان را 
به کشورهای بیگانه می فروش��یم و بجای ان چای 
تقلبی خارجی میخریم و خود را از نعمت داش��تن 

چای خوب ایرانی محروم می کنیم.
س��ید مصطفی بحق اذعان داش��ت:در حال حاضر 
عمده نیاز چ��ای کش��ور از طری��ق واردات تامین 
می ش��ود و چای بهاره درجه یک ش��مال کشور به 

کشورهای دیگر صادر می شود.
وی ادام��ه داد: چای ایران��ی از لح��اظ کیفیت در 
سالهای گذشته افت داشته است و جز چای درجه 
یک شمال بقیه انواع چای واقعا قابل مصرف نیستند 
و به مصارف ک��ود گلخانه ای میرس��ند و به همین 

دلیل مجبور به واردات چای هستیم.

   دول�ت دس�ت چای�کارن را ب�ه حمایت 
بفشارد

رئیس اتحادیه خواروبارو خش��کبار اصفهان عنوان 
کرد: اگر دولت بیش��تر از پیش هوای چایکاران را 
داشته باشد تا به تولید چای مرغوب به اندازه کافی 
بپردازند و از سویی دیگر جلوی قاچاق و واردات بی 
رویه چای را بگیرد ،بازار چ��ای ایران به تعادل می 
رس��د و می توانیم از طریق صادرات مازاد نیازخود 

ارزخوبی را نصیب کشورمان کنیم.
بحق تاکی��د کرد: اگ��ر وضعیت تولی��د و صادارت 
و واردات چای ب��ه همین منوال پی��ش برود ،طی 
سالهای آینده با مش��کلات عدیده ای برای تامین 
چای م��ورد نی��از در داخل کش��ورمواجه خواهیم 
بود،زیرا کشور ما از پرمصرف ترین کشورها به لحاظ 

مصرف چای است.

خبر اول
هرایرانی سالانه 1 ونیم کیلو چای مصرف می کند؛گروه اقتصاد

واردات بی رویه چای ؛ چرخ تولید چای مرغوب در کشور را لنگ کرد

دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یک روزه کشور گفت: در 
سه ماهه نخست امس��ال تولید کنندگان جوجه یک روزه، 
مرغ گوش��تی و تخم مرغ 500 میلیارد تومان زیان دادند و 
دولت نیز بیش از 500 میلیارد تومان بابت خرید گوش��ت 

مرغ ضرر کرد.
حس��ن مهربانی یگانه با اش��اره به اینکه در سه ماه نخست 
امسال وضع بازار محصولات صنعت مرغداری نوسان داشته 
است، افزود: بر اساس گزارش های موجود در سه ماه نخست 
امسال حدود 350 میلیون قطعه جوجه یک روزه تولید شد 

که با احتساب میانگین قیمت فروش هر قطعه 1074 تومان 
تا امروز تولید کنندگان حدود 50 میلیارد تومان زیان دادند.
وی درباره وضع صنع��ت تخم مرغ گف��ت: ماهانه 75 هزار 
تن تخم مرغ درکشور تولید می ش��ود که با در نظر گرفتن 
میانگین قیمت هر کیلو 3 هزار تومان با توجه به قیمت بازار، 
تولیدکنندگان در هر کیلو 800 تا هزار تومان ضرر می کنند 
که بر اساس بر آوردهای انجام شده در سه ماه نخست امسال 
حدود 220 میلیارد تومان زیان برای صنعت تولید تخم مرغ 

کشور بر آورد شده است.

مجمع عمومی موسسه اسلامی بین المللی تامین مالی تجاری 
با افزایش سهام ایران در این موسس��ه موافقت کرد که بدین 
ترتیب ایران با پرداخت 85 میلیون دلار به س��ومین سهامدار 

بزرگ این موسسه تبدیل می شود.
 در حالی که ایران خود را برای کاه��ش احتمالی تحریم ها بر 
تجارت خارجی اش آماده می کند، این کشور قصد دارد سهام 
خود در موسس��ه اس��لامی بین المللی تامین مالی تجاری را 
افزایش دهد و به سومین س��هامدار بزرگ این موسسه تبدیل 

شود.

موسسه اسلامی بین المللی تامین مالی تجاری ، فعالیت های 
مالی اس��لامی در تجارت را ترویج می کند و از اصول اسلامی 
نظیر ممنوعیت پرداخت بهره پیروی می کند. این موسسه با 
56 سهامدار از جمله حدود 31 کش��ور عضو، در زمینه تامین 
مالی مستقیم و همکاری با دیگر تامین کنندگان مالی به منظور 

حمایت از تجارت بر اساس شریعت اسلامی فعالیت دارد.
ایفای نقشی پررنگ تر در موسسه اسلامی بین المللی تامین 
مالی تجاری به ایران کمک میکند تا در صورت کاهش تحریم 

ها، مجددا ارتباطات بین المللی خود را احیا نماید. 

ایران سومین سهامدار یک موسسه بین المللی تامین مالی اسلامی شد مرغ ها ۱۰۰۰ میلیارد تومان خسارت زدند
با پرداخت ۸۵ میلیون دلار؛ طی سه ماه اخیر به دولت و مرغداران

خمس را باید به چه کسی پرداخت کنیم؟ 

حضرت آیت الله خامن�ه ای:  بای�د خمس را ب�ه ولی امر 
مسلمین یا وکیل او بدهد و اگر به فتوای مرجع تقلید خود 

نیز عمل کند، موجب برائت ذمّه می شود. 

مبانی اخلاقی حاکم بر نظام مالی 
اسلامی در عرصه اقصاد مقاومتی

 در عرصه اقتصاد مقاومت��ی و تحقق فراگیر آن، حاکمیت نظام 
مطلوب مالی از لوازم بنیادی است و عمل به مقررات اسلامی این 
نظام، مبانی اخلاقی ایده آلی را می طلبد که دارای رویکردهای 
ذیل می باشد:   ۱- قواعدی که جهت دهنده تدابیر و رفتارهای 
صحیح و مطلوب اس��لامی در عرصه ی روابط مالی و اقتصادی 
اس��ت.   2- قواعدی که موجب می ش��ود فعالان اقتصادی در 
مس��یر حرکت کمالی و س��عادت دنیوی و اخروی قرار گیرند.        
3- مبانی و پایه ه��ای اصولی که حقوق و تعه��دات هر یک از 
شرکت کنندگان در نظام مالی اس��لامی را در عرصه   فعالیت 
های اقتصادی و حرکت و تحقق اقتصاد مقاومتی روش��ن می 
نماید. 4- مبانی و اصولی که بر اس��اس آن ها   می توان شیوه 
های مطلوب سامان دهی نظام مالی اسلامی را به خوبی آشکار 
نمود. 5- مبانی و اصولی که به گسترش هنجارهای اسلامی در 
عرصه اقتصادی و تحققق و پایداری اقتصاد مقاومتی می انجامد.

وزیر راه و شهرسازی:
با بازنگری مستمر نقاط ضعف طرح 

جامع مسکن را برطرف می کنیم
وزیر راه و شهرسازی با بیان آنکه اهداف پیش بینی شده در طرح 
جامع مسکن در فواصل دو یا سه سال یک بار باید بازنگری شوند 
تا کارایی روش ها و اهداف این طرح م��ورد ارزیابی قرار گیرد، 
گفت: در این بازنگری ها نقاط ق��وت را تقویت و نقاط ضعف را 

برطرف خواهیم کرد.
عباس آخوندی با اشاره به اهداف طرح جامع مسکن، گفت: این 
طرح برای خانه دار کردن قش��رهای مختلف جامعه با زندگی 

تمام خانوارهای ایران ارتباط دارد.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داش��ت: طرح های جامع در بخش 
های مختلف از جمله مس��کن، انرژی، حمل و نقل و غیره باید 
در فواصل زمانی بروز رسانی و بازنگری شود، چرا که طرح های 

آن ایستایی نیستند.
آخوندی با بیان اینکه در قالب این طرحه��ا اهداف تعیین می 
شوند، گفت: این اهداف باید در مدت زمان دو یا سه سال یکبار 
بازنگری شوند تا کارایی روش ها، اهداف و ارقام پیش بینی شده 
موجود در طرح مورد ارزیابی قرار گیرد تا نقاط قوت آن تقویت 

و ضعف آن برطرف شود.

رییس سازمان بورس واوراق بهادار؛
شکل اجرایی صندوق توسعه بازار 

تغییر می کند
رییس س��ازمان بورس و اوراق بهادار از تغییر شکل اجرایی صندوق 
توس��عه بازار خب��ر داد و گفت: قرار اس��ت دارندگان و س��هامداران 
صندوق)یونیت هولدر ها( متولی امور ش��وند و 5 سهامدار صندوق 
)یونیت هلدرها( که اسامی شان مشخص شده با تشویق سازمان بورس 

جمعیتی را ساماندهی کرده اند که این صندوق به آنها منتقل شود.
محمد فطانت در خصوص سیاست سازمان بورس و اوراق بهادار در 
مورد صندوق توسعه بازار با توجه به تغییرات انجام شده در آن، افزود: 
این صندوق در شکل فعلی ابهامات و سئوالات زیادی را چه در صورت 

احکام
گروه اقتصاد

اقتصاد مقاومتی
سید مهدی سلطانی

خبر

معاون مالیات بر ارزش افزوده سازمان امور 
مالیاتی کشور خبرداد:

میانگین مالیات بر ارزش افزوده 
ابرازی طلافروشان 9۰۰ هزار تومان 

معاون مالیات بر ارزش افزوده سازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: به طور میانگی��ن مالیات بر ارزش اف��زوده ابرازی 
طلافروشان در آخرین دوره )زمستان سال 93( به طور 

میانگین 900 هزار تومان بوده است.
علیرضا طاری بخش درباره استقبال طلافروشان از اجرای 
مالیات بر ارزش افزوده و آخرین میانگین ابرازی مالیات 
توسط این صنف، افزود: هرچند آخرین میانگین ابرازی 
توسط طلافروشان 900 هزار تومان بوده اما این میزان در 
دوره های قبل کمتر بوده و برهمین اساس مالیات ابرازی 

با واقعیت منطبق نیست. 
وی تاکید کرد: از آنجا که این میزان کافی نیست سازمان 
امور مالیاتی براساس حسابرسی ها مالیات واقعی را وصول 

خواهد کرد. 
معاون مالیات بر ارزش افزوده س��ازمان ام��ور مالیاتی از 
دریافت مالیات از موسسات مالی غیرمجاز خبر داد و گفت: 
براساس قانون خدمات بانک ها و موسسات مالی و اعتباری 
مجاز از مالیات معاف اس��ت ولی اگر موسس��ات از بانک 

مرکزی دارای مجوز نباشند مشمول مالیات می شوند. 
وی ادامه داد: همچنین براساس قانون تنها از هزینه های 
س��ود پرداخت کارمزد از بانک ها و موسسات مالی مجاز 
مالیات دریافت می ش��ود اما از آنجا که هزینه های سود 
و کارمزد در موسسات غیرمجاز قابل قبول نیست مالیات 

بیشتری از این موسسات دریافت خواهد شد.

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم (

منوچهر روانان -  مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شاهین شهر

س�ازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شاهین شهر در نظر 
دارد با استناد مصوبه شورای محترم سازمان، حق بهره برداری 
از جای�گاه CNG پردیس را به مدت یکس�ال به بخش خصوصی 

واگذار نماید. 
متقاضیان می توانند جهت دریاف�ت اوراق مزایده به امور مالی 
سازمان تاکسیرانی شاهین شهر مراجعه و تا پایان وقت اداری روز 
شنبه مورخ 94/05/03 نسبت به تحویل پاکات به واحد حراست 

شهرداری شاهین شهر اقدام نمایند. 
هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد. 

آگهی مناقصه )نوبت اول(

روابط عمومی ش�رکت صنایع هواپیماس�ازی ایران – هس�ا

شرکت صنایع هواپیماسازی ایران – هسا در نظر دارد تهیه، حمل، نصب 
و اجرای اسکلت فلزی یک باب سوله را از طریق مناقصه به پیمانکار واجد 

شرایط واگذار نماید. 
بنابراین از کلیه ش�رکت ها و موسس�ات که تخصص و تجربه لازم را در 
زمینه ساخت سوله دارند و همچنین گواهی تایید صلاحیت از سندیکای 

پیمانکاران استان برای سال 93 را نیز اخذ نموده اند دعوت می گردد
 جه�ت دریاف�ت اس�ناد مناقص�ه از مورخ�ه 94/4/13 لغای�ت 94/4/15

 در س�اعات اداری) 8 صبح الی 12( به آدرس اصفهان- ش�اهین ش�هر- 
شرکت صنایع هواپیماسازی ایران – هسا - معاونت مهندسی ساختمان و 

تاسیسات-  مدیریت بازرگانی-  مراجعه نمایند. 
هزینه چاپ آگهی بعهده برنده مناقصه خواهد بود. 

تلفن تماس: 031-45224839-45923345

خبر اول



»Quest« به معن��ای جس��تجو و»Gold« به 
معنای طلا که به طور کامل به معنی جستجوگران 
طلاست و این همان رویای هرمی ها برای یک شبه 
پولدار شدن است؛ رویایی که نه تنها محقق نشد، 
که همان س��رمایه اندکش��ان را هم پودر و جیب 

سرشاخه های خارج کشور را پر پول و طلا کرد.
مدتی خبری از دستگیری و پرزنت شدن به ضرب 
و زور نبود. نه اینکه نبودند که بودند، اما با چهره ای 
جدید، لباسی نو و عملکردی خلاق! و حالا دوباره 
اخبار کشف و انهدام باندهایشان شده نقل محافل.

   انهدام گاما و سایر هرمی ها
فرمانده انتظامي استان اصفهان از دستگیري پنج 
نفر از سرشاخه هاي فراري شرکت هرمي گاما که 
نزدیک به 10میلی��ارد ریال کلاهب��رداري کرده 

بودند خبر می دهد. 
به گفته س��ردارعبدالرضا آقاخاني، در پي شکایت 
یکي از ش��هروندان مبني بر کلاهبرداري پنج نفر 
از س��ران اصلي و سرش��اخه هاي فراري شرکت 
هرمي گاما از وي، موضوع به صورت ویژه توس��ط 
کارآگاهان پلیس آگاهي اس��تان مورد رسیدگي 
قرار گرفت. با توجه به انهدام ش��رکت هرمي گاما 
توس��ط کارآگاهان پلیس آگاهي استان و متواري 
بودن تعدادي از سرش��اخه هاي این ش��رکت در 
سطح کشور تحقیقات وسیعي در این زمینه انجام 
و مشخص ش��د، فرد ش��اکي نیز که خود در این 
شرکت عضو بوده و مبلغي نزدیک به 10 میلیارد 
ریال به سرش��اخه هاي اصلي آن پرداخت کرده و 

هیچ سودي از آنان دریافت نکرده است. 
 کارآگاه��ان با اقدامات تخصصي خ��ود مخفیگاه 
متهمان را شناسایي و طي یک عملیات ویژه آنان 
را دس��تگیر و تحویل مراجع قضایي دادند و براي 
آنها قرار تامین مناسب صادر شد. به گفته سردار 
آقاخاني، متهمان دس��تگیر ش��ده داراي11هزار 
 و 727 نف��ر زیرمجموعه ب��وده و در آمدي بالغ بر 

یک میلیون دلار در ماه داشتند. 
فرمانده انتظامي اس��تان اصفهان از دس��تگیري 
 فرد دیگری که با تاسیس ش��رکت هاي هرمي با

نام هاي ساختگي در سطح وسیعي در استان هاي 
 مختلف کشور اقدام به کلاهبرداري کرده بود خبر 

می دهد. این بار گویا موس��س هم ایرانی اس��ت. 
 مته��م جواني غی��ر بومي اس��ت که با تاس��یس

ش��رکت هاي هرمي با ن��ام و عناوین س��اختگي 
درسطح وس��یعي در اس��تان هاي مختلف کشور 

اقدام به کلاهبرداري مي کرد. 
در بررس��ي هاي ص��ورت گرفته و اعت��راف هاي 
متهم، یکي از شاکیان پرونده شناسایي و مشخص 
شد که وي تنها از این شخص س��ه میلیارد ریال 

کلاهبرداري کرده است. 

   تغییر چهره
سابقه حضور ش��رکت های هرمی در ایران شاید 
به اوایل دهه 80 یعنی حدودا 12، 13 س��ال قبل 
بازگردد. ش��رکت هایی که به ب��ا عناوینی مانند 
گلدکوئیس��ت س��عی در فریب م��ردم کردند و با 
وعده میلیونر ش��دن س��ریع، افراد را در دام خود 

گرفتار کردند.
درحالی ک��ه برخ��ی آمارها ازکاهش چش��مگیر 
 فعالیت ش��رکت ه��ای هرم��ی به علت افش��ای 
روش ه��ای گذش��ته فعالی��ت آنه��ا حکای��ت 
 دارد، کارشناس��ان درب��اره تغییر ش��یوه فعالیت 

شرکت های هرمی و اس��تفاده از شگرد بازاریابی 
برای جذب بیشتر جوانان هشدار داده اند. در این 
شگرد تازه، شرکت های هرمی به جای اینکه مانند 
گذشته جلسات توجیهی و همایش برگزار کنند، 
با بهانه بازاریابی اقدام به جذب نیرو کرده و از افراد 
می خواهد برای دریافت پورسانت، عده دیگری را 
برای بازاریابی معرفی کنند. در این پروسه شیادانه 
بس��یاری از جوانان به تدریج در دام ش��رکت ها 

هرمی گرفتار می شوند.
برخی بررسی ها نش��ان می دهد در شکل جدید 
فعالیت ش��رکت های هرم��ی، علاوه بر پس��رها، 
دخترها ه��م هدف جذب قرار م��ی گیرند. برخی 
از این شرکت ها برای عضوگیری اقدام به برپایی 
پارتی و جش��ن ه��ای گروهی می کنن��د. در این 
فرایند ب��رای جذب پس��ران ج��وان، از دخترها 
خواس��ته می ش��ود که از ارتباط عاطفی استفاده 
کنند. برخی از این شرکت ها هم به سراغ محیط های 

علمی و دانشگاهی رفته اند.
شگرد دیگر شیوه سرمایه گذاری است که با رویای 
پرداخت سود نجومی، افراد را پرزنت کرده و آنها را 
تشویق به جذب زیرشاخه های دیگر می کنند که 

در نهایت سرشاخه و به اصطلاح موسس شرکت، 
اقدام به کلاهبرداری و فرار می کند.

در این شگردهای تازه شرکت های هرمی به جای 
اینکه جلس��ات توجیهی و همایش ه��ای خود را 
مانند گذش��ته برگزار کنند، در دنیای مجازی به 

جدب زیرشاخه می پردازند.
پنهان ش��دن سرش��اخه های اصلی شرکت های 
هرمی در پوش��ش بازاریابی، باعث ش��ده تا از این 
طریق تعدادی از جوانان جذب فعالیت های هرمی 
شوند و متاسفانه زمانی از واقعیت ماجرا اطلاع پیدا 
می کنند که کار از کار گذشته و دیگر راه بازگشتی 
وجود ندارد.  به گفته رییس پلیس آگاهی استان 
اصفهان، در شرکت های هرمی یا سرشاخه های 
جدید، اشخاص متخلف به تصور اینکه فضا برای 
اقدامات مجرمانه آنها آماده است تحرکاتی را آغاز 
کرده که این تحرکات به هیچ عنوان از نگاه تیزبین 
کارآگاهان ما دور نخواهد مان��د و برخورد جدی 
خواهیم کرد. سرهنگ س��تار خسروی با اشاره به 
تغییر رویکرد ش��رکت های هرمی، اعلام می کند 
که این ش��رکت های هرمی و ش��یادانی که اقدام 
به ای��ن کار می کنند، روش های خ��ود را برای به 

دام انداختن اش��خاص تغییر داده ان��د. او توضیح 
 می دهد که تعدادی از این ش��رکت ها از روش های

 خ��اص دیگری اس��تفاده ک��رده و تح��ت عنوان 
سرمایه گذاری، اقدام به کلاهبرداری می کنند و یا 
اینکه تحت عنوان سرمایه گذاری در شرکت های 

خارجی این اقدامات را انجام می دهند.

   اصفهان منطقه قرمز است
فرمانده انتظامي اصفه��ان، عضویت و فعالیت در 
ش��رکت هاي هرمي را یکي از جرای��م خاص و از 
مصادیق بارز اخلال در نظام اقتصادي کشور اعلام 
می کند و به کس��اني که به خاطر کس��ب درآمد 
 و دریافت س��ود به عضویت ش��رکت هاي هرمي 
درم��ي آیند، هش��دار م��ی دهد که چی��زي جز 
ورشکس��تگي و ضرر عاید آنها نخواهد شد. سردار 
آقاخانی به مردم توصیه مي کند که  به طمع کسب 
سود بیشتر س��رمایه هاي خود را در شرکت هاي 
کاغذي و با عناوی��ن واهي که هی��چ گونه اعتبار 

قانوني ندارند سرمایه گذاري نکنند.
سرهنگ س��تار خس��روی، رییس پلیس آگاهی 
 استان اصفهان با تاکید بر  برخورد قاطع با فعالیت های 
شرکت های هرمی در اصفهان، اعلام می کند که  
فعالیت های شرکت های هرمی در استان اصفهان 
 قرمز اعلام ش��ده و اج��ازه هیچ ن��وع فعالیتی به

ش��رکت های هرم��ی داده نمی ش��ود و برخورد 
 مس��تقیم و قاط��ع ب��ا این ش��رکت ه��ا صورت 
می پذیرد.خس��روی توضی��ح می ده��د که این 
برخوردها به خاطر این است که این شرکت ها آثار 
مخرب اقتصادی را به جا می گذارند و بسیاری از 
جوانان را اغفال نموده، خسارات غیرقابل جبران 

را به خانواده ها تحمیل می کنند.
به گفته او، دیده شده که این شرکت ها فعالیت های 
ارزی هم انجام داده اند و چنانچه کمترین غفلتی 
از فعالیت این شرکت ها صورت بگیرد، این شرکت ها 
می توانند مسائل بس��یار وخیم اقتصادی را ایجاد 
کنند و به همین علت برخورده��ای جدی با این 
افراد ضروری است. خسروی تاکید می کند که به 
هیچ عنوان اجازه فعالیت به این باندها را نخواهد 
داد و در برنامه های گذش��ته هم��ه فعالیت های 
این شرکت ها را متوقف کرده  و به صفر رساندیم.

بیش از 60درصد از مردم اصفهان عضو جامعه 
کارگری کشور هستند و عدم امنیت شغلی برای 
90درصد آنها به کابوس��ی بزرگ تبدیل ش��ده 
است. قراردادهای س��فیدامضا هنوز هم وجود 
دارد و هرچند که تا چند سال قبل قراردادهای 
س��الیانه، باعث عدم امنیت شغلی می ش��د، اما امروز 
مصیبتی به نام قراردادهای سه ماهه و 29روزه، شغلی 
ناپایدار و سایر پس لرزه های اجتماعی آن را رقم زده 
است. از آنجایی که بیش از نیمی از جمعیت اصفهان 
را کارگران تشکیل می دهند، پس مشکلات اجتماعی 
و روانی ناشی از قراردادهای موقت و سفید امضا جای 

بررسی دارد.
هرچند کارگران دل خوش��ی از قانون کار ندارند، اما 
در عین حال معتقدند که این قانون درست اجرا نمی 
ش��ود. آیین نامه تبصره ی��ک و دو م��اده 7 قانون کار 
بالاخره در هفته اخیر توس��ط معاون وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی ابلاغ شد تا نسخه قراردادهای موقت 
پیچیده شود، اما به فاصله دو روز، وزیر کار این ابلاغیه 
را ملغی اعلام کرد ت��ا همچن��ان قراردادهای موقت، 

کابوس جامعه کارگری باقی بماند.
 

   90درصد بدون امنیت
رییس کانون هماهنگی ش��ورای اس��لامی کار استان 
اصفه��ان اعلام می کن��د که 90 درص��د قراردادهای 
کارگری موقت اس��ت. معینی قرارداده��ای موقت را 
بزرگ ترین مش��کل جامعه کارگری می داند و معتقد 
است که وزارت کار در بحث قراردادها به تعهدات خود 
عمل نکرده و با آماده نکردن آیین نامه کارهای مستمر 
و غیر مستمر، موجب بهره کشی از جامعه کارگری در 

قالب قراردادهای موقت شده است. 
از آنجایی که تعداد جوانان تحصیلکرده بیکار در کشور 
ما به مرز بحران رس��یده، عرض��ه و تقاضا برای نیروی 
کار متناسب نیست و همین امر زمینه سوءاستفاده از 
کارگران را فراهم کرده است. به گفته معینی، در حال 
حاضر اکثر قراردادها زیر یک ماه و سه ماه است و این 
در حالی است که قبلا قراردادها یک ساله و شش ماهه 
بوده است. عضو شورای عالی کش��ور معتقد است که 
علت اصلی انعقاد چنین قرارداهایی، فرار از قانون و عدم 

ثبت سابقه برای کارگران است. او البته تاکید می کند 
که این شیوه عقد قرارداد بیشتر در کارگاه های کوچک 
اتفاق می افتد؛ چرا که کارگاه های بزرگ حس��ابرس 

داشته و نمی توانند از قانون فرار کنند.
بدون ش��ک قراردادهای موقت با از بین بردن امنیت 
شغلی کارگران موجب می شود تا افسردگی در میان 
نیروهای مولد رخنه کرده و ماندگار شود. در عین حال 
کارگران مجبور می ش��وند علاوه بر کار اصلی خود به 
اش��تغال در کارهای مختلف روی آورند که نتیجه آن 
کاهش کیفیت کار خواهد بود. در نهایت، نبود امنیت 
ش��غلی، اختلافات خانوادگی، جرم ها و آس��یب های 
اجتماعی را ایجاد خواهد کرد. نبود امنیت شغلی باعث 
کاهش نرخ ازدواج می ش��ود؛ چرا که چنین کارگری 
نمی داند یک م��اه یا دو ماه دیگر این ش��غل را دارد یا 
ندارد. این کارگران با انگیزه کافی نمی توانند کار کنند. 

   حکایت ماده 7قانون کار
موضوع قراردادهای موقت و دایم در ماده 7قانون کار 
دیده شده است که متاس��فانه پس از گذشت 25سال 

هنوز آیین نامه اجرایی آن تهیه نش��ده تا کارفرمایان 
با تفسیر به رای قانون، حق کارگران را ضایع کنند.

به گفته عضو کانون هماهنگی ش��ورای اس��لامی کار 
ایران، تبصره یک و دو ماده7قانون کار مصوب سال 69 

است که مطابق این قانون، باید آیین نامه 
اجرایی ظرف شش ماه ابلاغ شود که تا 

کنون این اتفاق نیفتاده است.
گفتنی اس��ت؛ در اوایل خردادماه وزیر 
کار، تعاون و رف��اه اجتماعی آیین نامه 
اجرایی این قان��ون را ابلاغ کرد و اعلام 
ش��د که قراردادهای موقت از این پس 
غیر قانونی اس��ت، ام��ا دو روز بعد این 
ابلاغی��ه توس��ط وزیر کار ملغی ش��د. 
معینی توضی��ح می دهد ک��ه قرارداد 
موقت، بهره وری نی��روی کار را به زیر 
صفر می رس��اند، در عین حال حوادث 
کار را افزایش داده و بهای تمام ش��ده 
تولی��د را افزایش می ده��د. او معتقد 
است که وزیر کار تعاون و رفاه اجتماعی 
با فش��ار س��رمایه داران و تع��دادی از 
کارفرمای��ان اقدام به لغو ای��ن ابلاغیه 
کرده اس��ت. رییس کانون هماهنگی 

 ش��ورای اس��لامی کار اصفهان، از  بیانیه ای صحبت 
می کند که در پاس��خ به ملغی ش��دن ابلاغیه حذف 
ق��رارداد موقت، صادر ش��ده اس��ت. او م��ی گوید: از 
نمایندگان اصفهان خواس��ته ایم که در ارتباط با این 
رفتار وزارت کار، وظیفه نظارت��ی خود را انجام دهند. 
ما در حال رایزنی هس��تیم تا نمایندگان مجلس علت 
این رفتار را در قالب طرح س��وال از وزیر بپرس��ند. در 
تبصره یک ماده7 آمده که باید تفکیک خاصی بین کار 
فصلی، موقت و دائم وجود داشته باشد و اگر همین یک 
تبصره اجرا می شد، امروز قراردادهای موقت رواج نمی 
یافت.متاسفانه بعضی از قوانین شغلی کارگر و کارفرما 
به نحوی س��ازمان یافته اس��ت که در مواردی چند، 
می توان تفس��یرهای مختلفی از آن کرد. تفسیرهای 
گوناگون از قانونی که مبهم اس��ت و ص��ورت جامع و 
مانع به خود نگرفته مش��کلات و سوء استفاده هایی را 
هم به دنبال می آورد. این سوء اس��تفاده ها اگرچه به 
نفع قشری خاص تمام می شود، اما قشری دیگر دچار 
آسیب ها و زیان هایی می شود که خود می تواند آسیب 
های متعددی را برای جامعه به بار آورد.  امروز کارگران 
زیادی تحت نظارت کارفرمایان خود، بدون اندك توان 
اعتراضی کار می کنند؛ کارهای��ی که در آن نه حقوق 

مکفی دارند، نه ایمنی و نه پشتوانه و نه آینده.

   علت یک معلول
امنیت شغلی و امنیت نظام تولیدی از الزامات توسعه 
پای��دار و متوازن اس��ت. ب��رای تحقق 
 اهداف برنامه های توس��عه و چشم انداز 
20 س��اله کش��ور باید توس��عه منابع 
انسانی و س��رمایه اجتماعی به عنوان 
مولد س��ایر منابع تولیدی و اقتصادی 
سازماندهی ش��ود، لذا نابس��امانی در 
نظام اس��تخدامی و معیش��تی نیروی 
کار از موانع توس��عه ملی اس��ت. پس 
باید پرسید علت فرار از قانون چیست؟

تع��دادی از کارفرمای��ان معتقدند که 
هر چند وجود قراردادهای بلندمدت، 
ایمنی ش��غلی بیش��تری برای کارگر 
فراهم می کند، ام��ا با توجه به بیکاری 
س��ه میلیون جوان در کشور و با توجه 
به اینکه درصد بیکاران زیر 25سال نیز 
سه برابر نرخ بیکاری است، پس حذف 
قراردادهای کوتاه مدت موجب طولانی 
شدن دوره بیکاری جوانان بیکار شده و 
در واقع عرضه و تقاضای کارفرما را برای کار محدودتر 
س��ازد.همچنین تعدادی دیگر عنوان م��ی کنند که 
حذف قراردادهای کوتاه مدت از ناحیه کارفرما، این امر 
را در پی دارد که کارفرما، در فعالیت هایی که مستمر 
نیست عملًا نیروی کارگر را به صورت دائم به خدمت 
بگیرد و در نتیجه این وضعیت، هزینه های مستمری 
را برای کارفرمایان ایجاد کند. ای��ن بهانه ها در حالی 
عنوان می شود که ماده 7 قانون کار تکلیف قراردادهای 
موقت و دایم را مش��خص کرده است.کارفرمایی که با 
کارگر قرارداد موقت منعقد م��ی کند، اعتقاد دارد که 
کارگر موقت در انجام کار از بهره وری بالاتری نسبت به 
کارگر دائم برخوردار است؛  چرا که کارگر دائم کارایی 
خود را از دست داده و کارگاه را از حالت سودآوری می 
اندازند.تعدادی دیگر نیز عنوان می کنند که در زمانی 
که کارگاه با بحران مواجه است، تنها راه حل، کاهش 
 تعداد کارگران است و در این ش��رایط قرارداد موقت 

می تواند به کارفرما کمک کند.
بنابراین کارفرمایان در وضعی��ت ناپایدار کار و تولید، 
قرارداد موقت را تنها ش��انس نجات خ��ود می دانند و 
بدون شک ثبات وضعیت اقتصادی می تواند این بهانه 

را از کارفرمایان بگیرد.

مدیر کل آموزش و پرورش استان اصفهان با تاکید بر این نکته که فروش سوالات 
امتحانی مدارس در اصفهان واقعیت نداشته و تکذیب می شود، گفت: گروهی سال 
گذشته در استان تهران اقدام به شایعه سازی برای فروش سوالات و اخاذی از دانش 

آموزان کردند که توسط اطلاعات شناسایی شدند. 
قائدیها ادامه داد: این افراد سال جاری به برخی از استان ها از جمله اصفهان وارد 
شده و ش��ب قبل از امتحان، س��ربرگی که طراحی کرده بودند را به اسم سربرگ 
امتحان رس��می و نهایی روز بعد در فضای مجازی پخش کرده و درخواست وجه 

برای فروش سوالات می کردند. 
وی ادامه داد: در نهای��ت روز بعد از برگزاری امتحان، س��والات اصلی  امتحان که 
برگزار شده بودرا  با این ادعا که همان س��والات فروخته توسط آنهاست در فضای 

مجازی منعکس کرده و با ایجاد جو روانی اقدام به فروش سوالات تقلبی به دانش آموزان 
می کردند. وی تاکید کرد: اداره کل آموزش و پرورش استان پس از آگاهی از این 
موضوع، به همراه نیروهای امنیتی و با اطلاع موسس��ه س��نجش وزارت آموزش 
و پرورش تش��کیل جلس��ه داد که گروه مورد نظر شناس��ایی ش��ده و پرونده در 

دادگستری در حال پیگیری است. 
وی افزود: در این خصوص تحقیقات لازم آغاز و اوراق تصحیح شده، مورد بازبینی 

قرار گرفت که آثاری مبنی بر فروش س��والات دیده نش��د. قائدیها تاکید کرد: در 
صورتی که آموزش و پرورش به این نتیجه می رسید که سوالات دچار خدشه شده 

است، به طور حتم امتحان را دوباره برگزار می کرد.
قائدیها در نهایت شیوه طراحی و تکثیر س��والات نهایی را توضیح داد و گفت: این 
سوالات در تهران طراحی و سی دی مورد نظر در پاکتی رمز دار تحویل آموزش و 
پرورش استان ها می شود. وی ادامه داد: این پاکت در گاوصندوق نگهداری شده و 

قبل از امتحان تحویل کمیته های نواحی شده که باز هم در گاوصندوق نگهداری 
می شود. گفتنی است؛ رمز سی دی سوالات تنها در اختیار رییس اداره و مسوول 

حراست انتخابات است.
 وی افزود: ش��ب قبل از امتحانات این کمیته  با امضای صورت جلسه پاکت مهر و 

موم شده را باز و سی دی در اتاق قرنطینه تکثیر می شود. 
در و پنجره های این اتاق پلمب اس��ت و هیچ وس��یله ارتباطی با خارج ندارد. در 
نهایت پاکت حاوی سوالات مهرو موم ش��ده و صبح روز امتحان، نیم ساعت قبل 
از ش��روع امتحان، رییس و ناظ��ر هر حوزه پاک��ت را تحویل می گی��رد و صورت 
 جلسه س��الم بودن پاکت را امضا می کند که درنهایت سوالات بین دانش آموزان 

توزیع می شود.

 حکایت اولین سایت مجاز 
همسان گزینی کشور 

بالاخره اولین و مهم ترین اق��دام قابل ارائ��ه وزارت ورزش و جوانان 
در زمینه ازدواج جوانان انجام ش��د و سایت همسان گزینی که یکی 
از اهدافش تس��هیل امر ازدواج و پی��دا کردن هم کفو ب��رای جوانان 
اس��ت، به طور رس��می افتتاح ش��د. معاونت جوانان وزارت ورزش و 
جوانان به عنوان بزرگ ترین متولی امور جوان در کش��ور از دو سال 
پیش دس��ت به راه اندازی پایگاهی مجاز برای از بین بردن مش��کل 
 انتخاب فرد مناس��ب برای ازدواج زد و بالاخره هفته گذش��ته سایت

همسان گزینی که به عنوان اولین سایت مجاز در این زمینه فعالیت 
می کند، افتتاح شد.

 فردی ک��ه متقاض��ی ثبت نام در س��امانه همس��ان گزینی اس��ت، 
می بایس��ت قبل از هر کاری مرامنامه و قوانین ثبت ن��ام را بخواند و 
تایید کند. بند اول این مرامنامه اش��اره به این موضوع دارد که حتما 
حتما می بایس��ت خانواده در جریان ثب��ت نام قرار گرفته باش��ند. 
علاوه بر این، در مرامنامه توضیح داده ش��ده که س��ایت تنها وظیفه 
معرفی را به عهده می گی��رد و از خانواده ها می خواهد تا خودش��ان 
تحقیقات لازم را انجام دهند. از بندهای دیگ��ر این مرامنامه رایگان 
بودن خدمات ارائه شده و اینکه سامانه فقط به مجردها خدمت می کند 
است. همچنین در قوانین آمده که اگر دختر و پسر با یکدیگر ملاقات 
داشتند، عدم پسند را طی تماس��ی همراه با آرزوی خوشبختی برای 
طرف مقابل به او اطلاع دهن��د و اگر همدیگر را پس��ندیدند، بعد از 
 چهار، پنج جلسه به یکی از مراکز مش��اوره ای که خود سامانه به آنها

معرفی می کند برای مشورت بیشتر مراجعه کنند. مرحله اول بعد از 
تایید مرامنامه، ثبت اطلاعات فردی است در کنار گرفتن اطلاعاتی 
درباره معلولی��ت یا بیماری خاصی ک��ه ف��رد دارد و... در این مرحله 
پرسیده می شود. بحث تحصیلات و وضعیت اقتصادی طرفین، مرحله 
بعد ثبت نام هم ثبت اطلاعات تحصیلی و اقتصادی اس��ت. در بخش 
ثبت اطلاعات تحصیلی، اسکن مدرك باید ارس��ال شود و در بخش 
شغل، می بایست تمامی اطلاعات مربوط به نوع شغل و شکل قرارداد 
تشریح شود.بخش بعد هم که مختص به وضعیت اقتصادی است، به 
طور جزئی به المان های مربوط پرداخته می شود . بخش بعدی ثبت 
نام به مرحله اطلاعات جانبی اعم از روحیات، تفکر سیاسی و مذهبی، 
اصلیت و اطلاعات دیگری اس��ت که در شکل گیری زندگی از میزان 
تحصیلات و شغل و وضعیت اقتصادی به مراتب مهم تر است. در یکی 
دیگر از مراحل، توانایی های فرد اعم از هنری، فنی، ورزش��ی و علمی 
 پرس��یده می ش��ود. در مرحله بعد از این، ثبت نام کننده می بایست 
خواسته هایش را از همسرش بنویسد تا با توجه به آن خواسته ها، کفو 
مناسب جستجو ش��ود. خان آخر ثبت نام، به پر کردن دو پرسشنامه 
اختصاص دارد. این پرسشنامه ها در حقیقت دو آزمون روانشناختی 
هستند. در این آزمون ها، سوال ها طوری طراحی شده که مشکلات 
روحی، فردی و خانوادگی تست دهنده مشخص شود و البته سوالاتی 
برای راستی آزمایی و صحت پاسخ ها هم به چشم می خورد. در این 
جا، کار ثبت نام به پایان می رسد و دختر و پسر برای مصاحبه و تکمیل 
پرونده دعوت می شوند و بعد از آن اطلاعاتشان در اختیار معرفان قرار 

می گیرد تا مورد مناسب پیدا و معرفی شود.

یادداشت
کابوسی برای قطب کارگری کشورگروه جامعه

قرارداد موقت نرفته، برگشت

ش��ماره 2405  س��ه ش��نبه  9 تی��ر 1394 0 1i s f a h a n z i b a . i r ج����ام����ع����ه

فروش سوالات امتحانی را تکذیب می کنم
مدیرکل آموزش وپرورش استان:

در پی ظهور  دوباره هرمی ها با شگردهای جدید؛

اصفهان منطقه قرمز شرکت های هرمی اعلام شد

ای
ره 

زوا
ی 

لیل

از نمایندگان 
 اصفهان 

خواسته ایم که 
در ارتباط با این 
رفتار وزارت کار، 
وظیفه نظارتی 
خود را انجام 

دهند. ما در حال 
رایزنی هستیم 
تا نمایندگان 

مجلس علت این 
رفتار را در قالب 

طرح سوال از وزیر 
بپرسند

یادداشت

نگرشی به تحلیل های اجتماعی 
ادعیه روزانه ماه رمضان

 )دعای روز شانزدهم تا بیستم(
مهم ترین تحلیل های اجتماعی دعای روز ش��انزدهم تا بیستم ماه 

رمضان را می توان چنین برشمرد: 
1. درخواست موافقیت با نیکان و دوری از اشرار. در روز شانزدهم زمینه 
را برای گسترش موجبات تحقق این دو امر و حرکت عملی به سوی آنها 
در جامعه فراهم می کند؛ موجباتی چون ایثار، بخشش، سخن نیکو و 

صبر در مصیبت ها و دوری از بدی ها.
2. درخواست عمل صالح و گسترش آن در محیط اجتماعی زندگی 
انسانی موجب سلامت آن و الگو شدن این جامعه در توجه به خوبی ها 
و خیرات و به تبع آن گسترش فضیلت هایی چون تقوا، آگاهی و بینش 

اجتماعی والا،  اخلاص در عمل و خوش خلقی می شود. 
3. درخواست نورانیت قلب و برکات سحرگاهان در دعای روز هجدهم 
مقدماتی مطلوب جهت گسترش یاد خدا در زندگی، همنشینی اهل 
معرفت، یاد مرگ، تلاوت قرآن، موعظه گ��ری، پرهیزکاری و اطعام 
مساکین و دلجویی از ایتام در جامعه اسلامی شده و جامعه اسلامی در 

برابر بسیاری از آفات و ناهنجاری ها مصونیت می بخشد. 
4. درخواس��ت برکت و میل به خیرات در دعای روز نوزدهم، انسان 
مومن را به س��وی عوامل تحقق آن و مطلوبیت برنام��ه ریزی های 
اجتماعی هدایت می کند. عواملی چ��ون ایمان و تقوا، اطاعت الهی، 
عدالت، دعا، حفظ حریم های اجتماعی و دوری از افراط و تفریط و از 
عوامل سلب برکت مانند انکار حق، بی اعتنایی به نماز، کم فروشی و 
احتکار، نپرداختن خمس و زکات، حرام خواری، خیانت و دوری از امر 
به معروف و نهی از منکر باز می دارد و زمینه را برای گسترش توحید و 
ولایت الهی در جامعه، توفیق در امتحانات الهی، انحام حسنات و اعمال 
صالح و افزایش صبر و تقوا در جامعه که از اسباب ورود به بهشت و دوری 

از جهنم است فراهم می کند. 

سیدمهدی سلطانی



 سپاهان؛ پیروز شب يازدهم
 مسابقات فوتسال

نتايج شب يازدهم مسابقات فوتس��ال جام مولاي عرشيان به شرح 
زير است:

مجموعه ورزشی ارغوان 
هما 2 - نوژن 1

منتظران 3 - زهرائيان 7
باياب 2 - گل محمدی 4

مجموعه ورزشی نیکان
ثامن بابوکان 4 - علی ابن ابی طالب 2

شهدای جوی آباد 6 - حرير نخ اصفهان 2
شهدای خورزوق 2 - هما 2

مجموعه ورزشی نصرآباد
متحد 3 - وازيچه 1

جاوان 2  - آذرخش 3
صبح صادق 5 - بارت ايران 2

مجموعه ورزشی شهید غازی
ماه نو 3 - ايرانيان 0

پاسارگاد 1- شهدای گمنام 1
پوشاک وانسی 2 - قيصريه 2
مجموعه ورزشی کردآباد
سپاهان 2 - شهيد کامرانی 1

موبايل ميلاد 4 - سناتور1
عدالت 1 - شهيد پاگيری 0

مجموعه ورزشی گل نرگس 
اتوگالری پايتخت 8 - فجر 3
ياران 1 - مکتب المهدی 0

اتحاديه صنف نانوايان 6 - صنايع سرد صبوحی 3
مجموعه ورزشی شمس آباد

کاژه 3- اميد زهرائيان 0
پديده 2 - ياد و خاطره شهدا 5
کانون انديشه 1 - بيمه نوين 3

مجموعه ورزشی کوجان
مرصاد 3 - سازمان حمل و نقل بار 6

فرزانگان 6 - کهکشان 2
بسيج صاحب الزمان )عج( 0 - باشگاه خبرنگاران جوان 3

مجموعه ورزشی میثاق 
دوستان 3 - شهدای کرکوند 4

محبان المهدی 3 - الماس 1
زنده ياد حبيبی 2 - سيدجواد ذاکر 3

مسابقات تکواندو
اساطير محله وحيد 6 - ايران جوان کاوه 4
زنده ياد عبد الرضايی 4- توحيد زينبيه 6

فلات ايران 6 - شاهين شهر 4
ستاک دستگرد 3 - ميثم تمار 7

همراه با مولاي عرشيان
گروه ورزش
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تيم تراکتورسازی تبريز به عنوان نايب قهرمان فصل گذشته فوتبال 
ايران در حالی روانه ليگ پانزدهم خواهد شد که امسال می تواند 

از سه بازيکن سرباز تيم های سپاهان و ذوب آهن استفاده کند.
 با وجود اينکه س��پاهان همچنان چراغ خاموش در فصل نقل و 
انتقالات حرکت می کند و هنوز خبری از خريدهای جديد اين تيم 
نيست، در مقابل شرايط برای بقيه باشگاه ها کمی متفاوت است و 
هر تيمی بنا بر قدرت مالی و اعتبار مجموعه خودش به دنبال جذب 
بازيکنان جديد است. فصل جديد رقابت های ليگ برتر فوتبال ايران 
از يک ماه ديگر آغاز می شود و با توجه به شرايط فصل نقل و انتقالات 
می توان پيش بينی کرد که باز هم به مانند فصل گذشته پنج تيم 
سپاهان، تراکتورسازی، نفت، ذوب آهن و فولاد در ليست تيم های 

صاحب شانس برای کسب عنوان قهرمانی قرار گيرند.
از طرف ديگر، تيم های پرس��پوليس و استقلال هم بعد از ناکامی 
فصل گذشته مطمئنا به دنبال اين هس��تند تا با جذب بازيکنان 
باکيفيت در فصل نقل و انتقالات هواداران خودشان را راضی کنند 
و اضافه شدن اين دو تيم به پنج ضلعی مدعيان می تواند ليگ آينده 
را جذاب تر از هر زمانی کند. البته با وجود اينکه سپاهان همچنان 
چراغ خام��وش در فصل نقل و انتقالات حرک��ت می کند و هنوز 
خبری از خريدهای جديد اين تيم نيست در مقابل شرايط برای 
بقيه باشگاه ها کمی متفاوت اس��ت و هر تيمی بنا بر قدرت مالی 
و اعتبار مجموعه خودش به دنبال جذب  بازيکنان جديد اس��ت.

تبريزی ها با وجود بلاتکليفی چند بازيکن خودشان مثل لوسيانو 

ادينهو،آندرانيک تيموريان، حامد لک، مهدی کيانی و محس��ن 
دلير تقريبا بازيکنان اصلی فصل گذشته و اسکلت تيمی را حفظ 
کرده اند و در اين مي��ان نبايد فراموش کرد که آنه��ا می توانند از 
پتانسيل بازيکنان سرباز هم استفاده کنند که خودش يک برتری 
بسيار خوب برای آنها به حساب می آيد، ولی نگاهی به روند نقل و 
انتقالات در تيم تراکتورسازی نشان می دهد که تبريزی ها با وجود 
بلاتکليفی چند بازيکن خودشان مثل لوسيانو ادينهو، آندرانيک 
تيموريان، حامد لک، مهدی کيانی و محسن دلير تقريبا بازيکنان 
اصلی فصل گذشته و اسکلت تيمی را حفظ کرده اند و در اين ميان 
نبايد فراموش کرد که آنها می توانند از پتانس��يل بازيکنان سرباز 
هم استفاده کنند که خودش يک برتری بس��يار خوب برای آنها 

به حساب می آيد.
ش��جاع خليل زاده، علی حمودی و س��ينا عش��وری سه بازيکن 
سپاهان و ذوب آهن بودند که در اواسط نيم فصل ليگ سيزدهم 
به واسطه ابطال کارت های معافيتشان راهی تبريز شدند و امسال 
می توانند با لباس قرمز تراکتورس��ازی در ليگ ب��ه ميدان بروند.

اين مثلث بازيکنان سرباز سپاهان و ذوب آهن احتمالا بازيکنان 
ديگری مثل سروش رفيعی و بختيار رحمانی را هم در کنار خودش 
خواهد داشت و اين يعنی تراکتورسازی با تيمی بسيار پرمهره و 
خطرناک راهی ليگ پانزدهم می شود و اين مساله می تواند به ضرر 
بقيه مدعيان تمام شود که با دست خودشان بازيکنان مطرحی را 

دودستی تقديم تراکتورسازی تبريز کرده اند.

در مسابقات جودو قهرمانی کشور، تيم کاتای اصفهان 
 به عنوان نايب قهرمانی دست پيدا کرد. در اين رقابت ها

مجتبی باجلان و سيد رضا روحانی به مدال طلا دست 
پيدا کردند و عل��ی وحيد، رضا صفی، علی حس��ين 
ميرزايی و فرزاد ناطق پور به مدال برنز رس��يدند تا در 
مجموع تيم اصفه��ان پس از تهران بر س��کوی نايب 

قهرمانی تکيه بزند.
به بهانه عنوان دومی تيم کاتای اصفهان، گفت وگويی 
را با سيد رضا روحانی، ملی پوش کاتای اصفهان ترتيب 
 داديم و با وی در مورد مس��ابقات قهرمانی کش��ور و 
رقابت ه��ای جهانی پيش رو به گفت وگو نشس��تيم. 
روحانی به همراه باجلان، دو ملی پوش با سابقه کاتای 
اصفهان هستند که س��ابقه مدال آوری در مسابقات 
جهانی و آس��يايی را دارند و برای کس��ب م��دال در 

مسابقات جهانی 2015 دور خيز کرده اند.
از مسابقات قهرمانی کشور بگويید؟ سطح 

مسابقات چه طور بود؟
از لحاظ کيفی سطح مسابقات نس��بت به دوره های 
گذش��ته بهتر ش��ده بود؛ زيرا فاصله امتي��ازی رقبا با 

يکديگر کم شده بود و شرايط فنی نفرات اول تا سوم 
 بس��يار به هم نزديک ب��ود. البته از نظ��ر کمی تعداد 
تيم های شرکت کننده، افزايش خاصی نسبت به دوره های 

گذشته نداشت.
مسابقات قهرمانی کشور حکم انتخابی تیم 

ملی را هم دارد؟
بله؛ قرار است نفرات اول تا سوم اين مسابقات در اوزان 
مختلف ب��ه اردوی تيم ملی دعوت ش��وند، اما پس از 
مسابقات درون اردويی و مسابقه انتخابی، نفرات اعزامی 
به مسابقات قهرمانی جهان که شهريور ماه سال جاری 
به ميزبانی آمستردام هلند برگزار می شود، مشخص 

خواهند شد.
با توجه به ش�رايط موجود، اعزام تیم ملی 

کاتا به مسابقات جهانی قطعی است؟
با صحبتی که سرمربی تيم ملی داش��ته است، بنا بر 
اعزام تيم ملی به اين مسابقات است و اميدوارم در بحث 
بودجه ای مشکلی پيش نيايد و اين تيم فرصت شرکت 
در رقابت های جهانی و مصاف با حريفان سرشناس را 
به دست بياورد. در صورتی که در ترکيب تيم اعزامی 

به مسابقات جهانی قرار داشته باشيم، تمام تلاشمان را 
انجام می دهيم تا با م��دال آوری، افتخار ديگری برای 

ورزش کشور و استان به دست بياوريم.
بر فرض اعزام تیم ملی به مسابقات جهانی، 
اردوی آمادگ�ی تیم از چه زمان�ی برگزار 

می شود؟
کادر فنی اعلام کرده پس از پايان ماه مبارک رمضان، 
نفرات برتری مسابقات کش��وری، به اردوی تيم ملی 

دعوت می شوند.
بعد از کنتاکتی که در مقطعی با فدراسیون 
جودو به وجود آمد و سپس سوءتفاهم ها 
برطرف شد، در حال حاضر وضعیت رابطه ای 

با فدراسیون چه طور است؟
در حال حاضر مشکل خاصی وجود ندارد. در آن زمان 
نيز که کدورت هايی بين ما و فدراسيون به وجود آمد، 
 بحث بر س��ر اعزام نشدن تيم به مس��ابقات جهانی و 
بی توجهی ها به رشته کاتا بود، وگرنه ما با فدراسيون 
جودو مشکلی نداش��تيم. در مسابقات جهانی اسپانيا 
نتيجه بدی نگرفتيم، اما تاثير عدم حضور تيم در دو سال 

متوالی بر عملکرد تيم مشخص بود.
در طول س�ال های گذش�ته فدراس�یون 
جودو با انتقادات زيادی مواجه شده است، 
اما پس از بازی های آس�یايی و نتايج تیم 
ملی جودو، انتقادات زيادی به فدراسیون 
وارد ش�ده و بحث تغیی�رات در راس اين 
فدراس�یون مطرح شده اس�ت. به عنوان 
 ملی پوشی که در اين سال ها با فدراسیون و 
مديريت ه�ای مختلف س�ر و کار داش�ته 
 اي�د، تغیی�رات احتمال�ی را چ�ه ط�ور

 ارزيابی می کنید؟
تغييرات در ورزش فی نفس��ه بد نيست. هر مديری با 
يک سری سياس��ت ها و برنامه ها بر سر کار می آيد و 
 قاعدتاً تمام مسوولان ورزشی، هدف پيشرفت را دنبال 
می کنند، اما در برخی م��وارد برنامه ريزی های انجام 
شده نتيجه ای به همراه ندارد.  در جريان بحث تغييرات 
در فدراسيون نيستم، اما اميدوارم هر تغييری که انجام 
 می شود، به س��ود جودوی کشور باش��د؛ زيرا در اين

سال ها عادت کرده ايم که در رفت و آمد مديران، ورزش 
و جامعه ورزش آسيبش را متحمل شده اند.

ذوب آهن دو ت��ن از بهترين بازيکنان پديده در ني��م فصل اول را 
س��بزپوش کرد. اکبر صادقي هافبک و محم��د ن ژادمهدي مدافع 
مياني اين تيم که قرار اس��ت جاي کارلوس را در ترکيب س��بزها 
 پر کنند.کمتر کس��ي فکرش را مي کرد کارلوس از جمع ذوبي ها
 جدا ش��ود و کمتر کس��ي نيز اين تصور را داش��ت که خط مياني

ذوب آهن در فصل جدي��د بدون اکبر ايماني و قاس��م دهنوي به 
کارش ادامه ده��د، ولي خريدهاي ذوب آه��ن مبين اين موضوع 
 اس��ت که سبزپوش��ان به س��راغ مهره هاي جديد و با انگيزه اي 
رفته اند که بايستي روزهاي جديدي را در ترکيب ذوب آهن رقم 
بزنند. با دو بازيکن جديد ذوب آهن که از پديده به جمع س��بزها 
پيوسته اند هم صحبت شديم و صحبت هاي اين بازيکنان را مرور 
مي کنيم. بازيکني که در مقطعي توسط کي روش به تيم ملي دعوت 
شد و عليرضا مرزبان که بعد از جدايي او از تيمش گفت »نژادمهدي 
 ديگ��ري براي پديده مي س��ازم« حالا س��بزپوش ش��ده اس��ت. 
نژاد مهدي اميدوار اس��ت با درخش��ش در ذوب آه��ن بار ديگر 
اعتماد کي روش را جلب کند و به تيم ملي دعوت شود. او در مورد 
حضورش در ذوب آه��ن مي گويد: خيلي وقت بود ک��ه به دنبال 
کارهايم بودم تا به ذوب آهن بروم و خدا را شکر که اين امر محقق 
 و رسما حضورم در تيم ذوب آهن قطعي ش��د. وي ادامه مي دهد: 
ذوب آهن بدون تعارف يک��ي از بهترين تيم ه��اي فعلي فوتبال 
ايران اس��ت و فوتبال خوبي ارائه مي دهد، ب��ه همين دليل به اين 
تيم پيوستم تا بازي ام بيشتر به چشم بيايد. نژادمهدي در پاسخ به 

اين سوال که فکر مي  کني مي تواني جاي سانتوس را پرکني و در 
آسيا و ليگ چهره خوبي از خود به نمايش بگذاري، مي گويد: تمام 
تلاشم را مي کنم که جواب اعتماد گل محمدي را بدهم و بهترين 
بازي ها را براي تيم ذوب آهن در ليگ و آسيا به نمايش بگذارم.  اما 
اکبر صادقي، هافبکي که مدنظر چند باش��گاه ديگر نيز بود و در 
نهايت ذوبي ش��د حرف هاي جالبي دارد. اکبر صادقي می گويد: 
شايد بسياري از بازيکناني که به تيم فوتبال ذوب آهن مي پيوندند 
از اين اتفاق خوشحال باشند، ولي حس من فراتر از يک خوشحالي 
 اس��ت و از اين بابت به خ��ودم و راهي که در فوتب��ال رفتم افتخار

مي کنم.صادقي اضافه می کند: در اين فصل، باش��گاه هدف هاي 
بزرگي در سر دارد. البته آقاي گل محمدي هيچگاه نتيجه طلب 
نمي کند و در صحبتي که با ما داشت، من متوجه اين نکته شدم 
که دوس��ت دارد هر روز تيم بهتر از روز قبل باشد و پيشرفت کند. 
 البته اين موضوع ش��ايد به اين معني باشد که چون فصل گذشته

ذوب آهن قهرمان جام حذفي شده، در اين فصل به دنبال کسب 
افتخاري ديگر است. وي ادامه داد: اهداف تيمي من در اين فصل 
دس��تيابي به موفقيت هاي بزرگ با تيم بزرگ ذوب آهن است و 
اهداف شخصي من هم پيشرفت و طي کردن يک فصل بسيار خوب. 
صادقي در پايان می افزايد: امي��دوارم در فصل جديد با تمرينات 
منظمي که ش��روع کرده ايم و با داشتن کادر فني کاربلد،  مديران 
و باش��گاهي حرفه اي و حمايت هواداران بتوانيم باز هم کام مردم 

اصفهان را شيرين کنيم.

بازيکنان جديد  ذوب آهن:  خوشحالیم در اصفهانیماصفهانی های سرباز، تراکتورسازی را مدعی می کنند

در جریان رفت و آمد مدیران، جامعه ورزش آسیب می بیند

روحانی:  بحث ما با فدراسیون بر سر بی توجهی به کاتای جودو  بود

 وکیا:  مسلمان،  قاضی 
و آل نعمه جدا شدند

تيم فوتبال فولاد اردوي خود را در کردان کرج آغاز کرده و ديروز در 
ديداري تدارکاتي به مصاف تيم فوتبال منتخب تهران رفت.

در اين شرايط يوس��ف وکيا که از مشخص نشدن ترکيب اصلي تيم 
قدري نگران اس��ت، درباره وضعيت تيم فولاد در اين روزها توضيح 
مي دهد: »روزي دو نوب��ت تمرين داريم. اردوي خيل��ي خوبي را در 
کردان آغاز کرديم و با تمرين هاي مطلوبي که آقاي اسکوچيچ براي ما 
در نظر گرفته، براي فصل جديد آماده مي شويم، اما براي هرچه بهتر 
ش��دن اوضاع بايد هر چه  زودتر تيم ما تکميل شود و بازيکنان مورد 
نظر را بگيريم تا بتوانيم برنامه ريزي بهتري براي آماده سازي داشته 
باشيم. آقاي اسکوچيچ هم خيلي بابت اينکه تاکنون تيم تکميل نشده 
ناراحت است و تمام تلاش خود را براي برطرف شدن اين مشکل به 

کار گرفته است.«
وکيا درباره اينکه آيا بازيکنان زيادي از اين تيم جدا خواهند شد، تأکيد 
مي کند: »من فکر نمي کنم آقاي اسکوچيچ ليست مازاد خاصي داشته 
باشد. حتي شنيده ام مهرداد جماعتي هم امروز به تمرينات فولاد اضافه 
مي شود. در حال حاضر هم فقط مسلمان، قاضي و آل نعمه از تيم ما جدا 
شدند. اميدوارم فولاد بتواند با جذب بازيکنان با کيفيت حضور با قدرتي 

در فصل جديد داشته باشد.«

سپاهان در ترکیه
تيم فوتبال س��پاهان اصفهان برای افزايش آمادگ��ی خود پيش از 
برگزاری مسابقات ليگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در ترکيه اردويی 
تدارکاتی برگزار می  کند. سپاهانی ها که همچون تيم همشهری خود، 
تمريناتشان را زودتر از رقبا در اصفهان آغاز کردند، به دنبال آن هستند 
که هماهنگی هايی را برای برگزاری اردويی خارجی در کشور ترکيه 
انجام دهند. قرار است زمينه حضور شاگردان فرکی در کشور ترکيه 
فراهم شود تا در صورتی که مشکلی وجود نداشته باشد، تيم اصفهانی 

برای برگزاری اردويی 10 روزه، راهی کشور ترکيه شود.
در صورت نهايی شدن اين اردو، طلايی پوشان اصفهان روز 19 تير، 
اصفهان را به مقصد ترکيه ترک کرده و در يکی از کمپ های اين کشور 
اردوی خود را آغاز می کنند. شاگردان فرکی در اين اردوی 10 روزه، 
سه ديدار تدارکاتی را در دستور کار قرار می دهند و با تيم های ترکيه ای 

ديدار خواهند کرد.

اخبار کوتاه

 ملی پوش تکواندوکار اصفهانی گفت: بعد از مصدوميت در مس��ابقات جهانی پزش��کم اعلام کرد که نمی توانم تا 
دو ماه بعد به مسابقه ای بروم و از قبل معلوم بود که به تورنمنت کره جنوبی نمی رسم.

سجاد مردانی در مورد ليست اعلامی بازيکنان برای مسابقات کره جنوبی، اظهارکرد: پس از مسابقات جهانی دچار 
مصدوميت شدم و در همان زمان پزشکم اعلام کرد که نمی توانم تا دو ماه بعد به مسابقه ای بروم و از قبل معلوم 

بود که به تورنمنت کره جنوبی نمی رسم. 
بيژن مقانلو، سرمربی تيم ملی تکواندو از قبل در جريان بود که نمی توانم در اين مسابقات شرکت کنم، اما در هر 

صورت تمام تلاشم را انجام می دهم تا بتوانم در مسابقه گرند پری شرکت کنم و خوش بدرخشم.

در تعطيلات نيم فصل ليگ چهاردهم بود که استقلالی ها خواهان جذب محسن مسلمان شدند؛ بازيکنی که در 
فهرست مازاد گل محمدی قرار داشت. 

آن زمان آذری و گل محمدی مسلمان را به استقلال ندادند و زمينه ساز حضور او در فولاد شدند. حالا يک نيم 
فصل گذشته و استقلالی ها خواهان جذب حسن زاده از ذوب آهن شده اند.

 حالا بايد ديد مربی پرسپوليس��ی ذوب آهن و مدير عامل اين باش��گاه اين بار رضايت به حضور حسن زاده در 
استقلالی می دهند يا خير. گفتني است؛ حسن زاده خودش مايل به حضور در استقلال است و اين از پست هايي 

که او اين روزها در اينستاگرامش مي گذارد مشخص است. 

بختيار رحمانی، بازيکن تيم فولاد خوزستان در آستانه پيوستن به تيم تراکتورسازی تبريز قرار گرفت. سعيد 
عباسی، مديرعامل تيم تراکتورس��ازی تبريز در حاش��يه تمرين تيمش با تاييد اين خبر، اظهار داشت: کار 

پيوستن بازيکن تيم فولاد خوزستان به تيم تراکتورسازی قطعی شده است.
بختيار رحمانی دومين گلزن برتر تيم فولاد خوزستان در ليگ سيزدهم نيز به شمار می رود و در کارنامه اش 
بازی ملی هم به چشم می خورد. وی افزود: البته نيم نگاهی هم به بيرانوند، دروازه بان نفت داريم و با وی نيز در 
حال مذاکره هستيم و اميدواريم ظرف چند روز آينده با يکی از اين دو دروازه بان به توافق رسيده و به نگرانی 

هواداران تراکتورسازی در اين پست پايان دهيم.

سبزها به آبي ها چراغ سبز نشان مي دهند؟ سجاد مردانی: می دانستم به مسابقات کره نمی رسم بختیار رحمانی در آستانه تراکتوری شدن

تيم يکدست و خوب واليبال کشورمان در ديدار دهم 
خود مقابل تيم لهستان شکست خورد تا در آستانه 
صعود از گروهش به مرحله نهايي، شانس��ش را براي 
صعود کمتر از قبل ببيند. وقتي در دو ديدار بس��يار 
خوب آمريکا را در هم کوبيديم و وقتي لهستان را هم 
در ديدار اول شکست داديم، اين انتظار مي رفت که 
در ديدار دوم مقابل پلسکا هم به پيروزي دست يابيم 
ولي شکست سه بر يک پايان کار ما بود و نتوانستيم 
از اين تيم پي��روزي بگيريم. حالا چش��م اميد ما به 
آمريکاست که بايد لهستان را ببرد و ما هم روسيه را 
ببريم تا بتوانيم از گروهمان صعود کنيم. سرمربی تيم 
ملی واليبال ايران درباره شکست توضيح مي دهد و ما 

با هم صحبت هايش را مرور مي کنيم.
اسلوبودان کواچ در نشست خبری پس از بازی  مقابل 
تيم ملی واليبال لهس��تان اظهار داشت: به لهستان 

تبريک می گويم. آنها خيلی از ما بهت��ر بودند و مزد 
برتری خود را نيز گرفتند. ما بازی را بهتر از آنها شروع 
کرديم، اما با اشتباه هايی که انجام داديم باعث شديم 
که اين نتيجه رقم بخورد. وی ادامه داد: وقتی با تيمی 
در حد و اندازه لهس��تان بازی می کنيم، برای نتيجه 
گرفتن چاره ای جز اين نداريم که با س��رويس خوب 
دريافت اول آنها را با مشکل مواجه کنيم که متاسفانه 
ما موفق به انجام آن نشديم. متاسفم که نتوانستيم از 
اين همه انرژی که تماشاگران مان به ما انتقال دادند 

استفاده کنيم.
کواچ درباره جابجايی های پياپی دو ليبرو نيز گفت: 
عليزاده در تمرين نمايش بسيار خوبی در توپ گيری 
داش��ت، به همين دليل وقتی ديدم بازی را از دست 
می دهيم، تصميم گرفتم از اين شانس استفاده کنم که 
البته اين مساله نيز جواب نداد و من بازی را به شرايط 

عادی برگرداندم. 
 سعيد معروف هم دلايل شکس��ت را اينگونه عنوان

مي کند: ما در اين بازی اشتباهاتی را داشتيم، اما فکر 
می کنم اشتباه های ما عامل باخت در اين ديدار نبود.

سعيد معروف پس از باخت سه بر يک مقابل قهرمان 
مسابقات جهانی سال 2014 در نشست خبری اظهار 
داش��ت: جا دارد پيش از هر چيز به لهستان تبريک 
بگويم. به نظر من اين بهترين عملکرد يک تيم در دوره 
مقدماتی ليگ جهانی بود. آنها غير از ست اول کاملا 
سوار بر بازی بودند و به ما اجازه هيچ کاری را ندادند. 
وی افزود: ما در اين بازی اشتباهاتی را داشتيم، اما فکر 
می کنم اشتباه های ما عامل باخت در اين ديدار نبود. 
حتی اگر اين اشتباه های س��ت های دوم تا چهارم را 
انجام نمی داديم، تنها می توانستيم به حريف نزديک 

شويم، نه اينکه نتيجه را عوض کنيم.

اميدواريم ايران باز هم ش��انس صعود داشته باشد و 
بتواند رهسپار دور بعد شود.

  رقابت در 2 گروه متفاوت
هفته هفتم ليگ جهانی واليبال در شرايطی به پايان 
رس��يد که تنها صعود تيم آمريکا از گ��روه B قطعی 
ش��ده، اما در گروه A از ابتدای دور برگشت تيم های 
صعودکننده مش��خص بود. در گروه A ليگ جهانی 
واليبال که تيم های برزيل، صربستان، ايتاليا و استراليا 
با يکديگر رقابت می کنند، از ابتدای دور برگشت صعود 
برزيل، ايتاليا و صربس��تان به مرحله نهايی مشخص 
شده بود و استراليا تنها تيم ناکام اين گروه محسوب 
می شد، اما در گروه B شرايط بسيار متفاوت بود و به 
رغم برگزاری10ديدار تنها صعود آمريکا قطعی شده 
است و رقابت بين تيم های ايران و لهستان برای يک 
سهميه صعود به هفته آخر دور مقدماتی کشيده شد. 
در اين گروه تنها تيم روس��يه صعود نکردنش قطعی 

شده است.
در حال حاضر تيم آمريکا که با 23 امتياز صدرنشين 
اين گروه است و در هفته پايانی دور مقدماتی بايد در 
لهستان به مصاف اين تيم برود که کسب پيروزی کار 

مشکلی برای اين تيم خواهد بود.
از سوی ديگر، تيم ملی واليبال ايران که تا قبل از ديدار 
دوم با لهستان پنج پيروزی در ديدارهای اخير خود به 
دست آورده است، با 15 امتياز در رتبه سوم اين گروه 
قرار دارد و در هفته پايانی دور مقدماتی بايد به مصاف 
روسيه در تهران برود.تيم ملی واليبال لهستان نيز که 
با 20 امتياز و هفت پيروزی در رتب��ه دوم اين گروه 
است، اگر در دو ديدار با آمريکا به دو امتياز دست يابد 

دومين صعودکننده خواهد بود.
ش��رايط گروه B ليگ جهانی از ابتدای اين رقابت ها 
متفاوت بود؛ زيرا در اين گروه قهرمانان گردهم آمده 
بودند. روس��يه قهرمان المپيک 2012 لندن و ليگ 
جهانی سال 2013، لهستان قهرمان جهان در سال 
2014 و آمريکا قهرمان ليگ جهانی سال گذشته و 
تيم ملی واليبال ايران که عنوان چهارم ليگ جهانی 

سال گذشته را در پرونده کاری خود داشت.

باخت  در  بزنگاهخبر
صعود نكنيم  افسوس خواهيم خورد واکنش رسانه های برزيلی به حذف 

تیم ملی کشورشان از کوپا آمريکا
نش��ريات ورزش��ی برزيل درپی حذف تيم ملی فوتبال 
کشورشان مقابل تيم نسبتا ضعيف پاراگوئه، به انتقادات 
جدی  نسبت به مديريت تيم وارد کرده اند و نتيجه اخير 

را شکستی کلان و بدبختی  بزرگ ناميدند.
هفته نامه های ورزش��ی برزيل اع��لام کردند که خروج 
و درواقع حذف تيم ملی فوتبال کشورش��ان در مرحله 
دوم کوپا آمريکا 2015، بدبختی بزرگی  است و شکستی 
کلان به ش��مار می رود. آنها همچنين تاکيد کردند که 
سناريو ننگين جام جهانی 2014 تکرار شده است. دونگا 
در مورد شکست روز گذشته تيمش برابر پاراگوئه گفته 
بود که ويروسی ش��دن بازيکنانش عامل اين شکست 
است، در حالی که حتی خود بازيکنان اين مساله را رد 
کردند. با اين وصف، س��اعاتی پيش فدراسيون فوتبال 
برزيل اعلام کرده که حماي��ت خود را از دونگا به عنوان 
سرمربی تيم ملی فوتبال کشورش��ان ادامه خواهد داد.

برخی نش��ريات انتقادات جدی  وارد آوردند و استدلال 
کردند که اگر تيم کشورشان برابر آلمان در جام جهانی 
گذشته شکست خورد، می شود راضی شد که آلمانی ها 
رتبه يکم جهان را داش��تند، اما می گوين��د که دليلی 
نيست که برابر پاراگوئه  رتبه هش��تاد و پنجمی جهان 
نتوان نتيجه گرفت. در برزيل، فوتبال بسيار محبوب و 
البته تعيين کننده است. حدود سه ميليون فوتباليست 
حرفه ای در اين کشور حاضر هستند و نيز در اين کشور 
حدود 30 هزار باش��گاه فوتبال نيز وج��ود دارد. برزيل 
موفق ترين تيم ملی فوتبال در تاريخ جام جهانی فوتبال 
با پنج قهرمان��ی در س��ال های 1958، 1962، 1970، 
1994 و 2002 بوده و همچنين موفق ترين تيم در جام 
کنفدراس��يون ها با چهارقهرمانی است. برزيل تنها تيم 
ملی به شمار می رود که در تمامی جام های جهانی بدون 
هيچ غيبتی حضور داشته اس��ت. اين تيم در دوره های 
 2004 ،1999 ،1997 ،1989 ،1949 ،1922 ،1919

و 2007 قهرمان کوپا آمريکا شد.



ایوبی، رییس سازمان سینمایی : برخی از 
افراد در سینما دنبال منافع شخصی هستند و 
برخلاف آنچه وانمود می کنند مفاهیم دینی 
و دفاع مقدسی برایشان مهم نیست. حالا این 
افراد هم دستش��ان از آن منافع کوتاه شده 
هم دستشان رو شده اس��ت. این ها کاسبان 
فرهنگ و هنر و دفاع مقدس و مفاهیم ارزشی 
هستند. این ها دلش��ان می خواهد مدیریت 
سینمایی کش��ور را مقابل ارزش ها و جریان 
ارزش��ی معرفی کرده و خودشان را به عنوان 
رهبران جریان دینی و ارزشی معرفی کنند. 
این ها علمداران سیاسی این جریان هستند، 

ولی سوابق ما این اجازه را به آنها نمی دهد. 

آیت الله مظاهری : همه شما الان می خواهید 
حرم امام حسین)ع( باش��ید. همه شما الان 
می خواهید ک��ه در مکه باش��ید و نماز ظهر و 
عصر را خوانده و طواف کنید. اما مرحوم صدوق 
»رض��وان الله  تعالی علیه« از علمای ش��یعه و 
از مراجع بزرگ که جلس��ه علم داشتند نقل 
می کند و می فرماید: بالاتر از این طواف و بالاتر 
از زیارت امام حس��ین)ع(، نشستن پای منبر 
و اهمیت  دادن به تعلیم و تعلم اس��ت. بدون 
علم و بدون عالم ش��دن و متعلم شدن، انسان 
نمی تواند دین خودش را حفظ کند. مثل کسی 
که پول دارد اما با این پ��ول تجارت نکند و در 

بانک بگذارد، البته نه اینکه ربا بخورد.

عباس عبدی، نویسنده و منتقد ادبی: 
نویس��نده باید از چیزی بنویسد که خوب 
می شناسد و ادا در نیاورد. یه نظر من صرف 
اینکه یک نویسنده ش��هر را دوست دارد، 
نمی تواند دلی��ل و بهانه ای برای نوش��تن 
صرف ادبیات ش��هری به او بدهد. ادبیات 
شهری هم باید معرف یک اقلیم مشخص 
به نام شهر باش��د کما اینکه من نیز خودم 
را یک نویس��نده ش��هری می دانم منتهی 
نویسنده ای که در یک زیست بوم خاص به 
مثابه یک اقلیم درحال زندگی است و آنچه 
را در آن کش��ف می کند به زبان داس��تان 

بیان می کند.

آیت الله یثربی،  ریی�س حوزه علمیه 
کاشان : ما سال های زیادی را دیده ایم ولی 
هیچ وقت وضعیت جامعه مانند امروز نبوده 
است. چه قبل از انقلاب و چه بعد از انقلاب 
حتی در شرایط سخت جنگ هم این گونه 
نبود که در 10س��ال اخیر این قدر محتاج 
و نیازمند دیدیم. ما نباید ش��عار بدهیم و 
بگوییم پیشرفت کرده ایم بلکه ببینیم که 
چه چیزی غنی شد که الان این همه فقیر 

داریم می بینیم. 
وظیفه ای که ما داریم انتقال معارف دین به 
مردم است و مابقی امور در رتبه های بعدی 

قرار می گیرد.

به مناسبت دهه کرامت و ولادت امام حسن مجتبی)ع(؛

جشنواره خانوادگی افطاری سالم
»خانه س��لامت س��بحان« زیر نظر س��تاد فرهنگ س��لامت 
ش��هرداری اصفهان وی��ژه  برنام��ه ای را با عنوان »جش��نواره 

خانوادگی افطاری سالم« برگزار می کند.
در این جشنواره که به مناسبت ولادت امام حسن مجتبی )ع( 
و روز اکرام در نظر گرفته ش��ده اس��ت، خانواده های اصفهانی 
جهت شرکت در مسابقه، افطاری های خلاق و سالم خود را در 
فرهنگسرای سبحان به معرض نمایش قرار می دهند و پس از 
برگزاری نماز جماعت مغرب و عشا از برنامه های متنوع این خانه 

سلامت بهره مند می شوند.
برنامه های کارگاه آموزشی30 افطاری سالم، تئاتر، مولودخوانی، 
مسابقات فرهنگی و... بهانه هایی است برای ایجاد جشنی شاد و 
مفرح و همچنین تبادل اطلاعات در حوزه سبک زندگی و تغذیه 

سالم که شهروندان می توانند از نزدیک شاهد آن باشند.
گفت وگویی که با فنایی، مدیر فرهنگس��رای سبحان داشتیم، 
وی هدف از برگزاری این جش��نواره را گ��ردآوری خانواده ها و 
معرفی غذاهای س��الم برای افطاری در بی��ن خانواده ها عنوان 
ک��رد و گفت: در این جش��نواره ک��ه اعضای ش��رکت کننده با 
ارائه خلاق ترین و س��الم ترین غذا به عن��وان افطاری به رقابت 
برمی خیزند، ب��ه همی��ن بهانه مردم با غذاهای س��الم آش��نا 
می ش��وند. وی افزود: همچنین در این جش��نواره کارشناسان 
مجربی حضور دارند تا ضمن صحبت در خصوص تغذیه سالم و 
 مفید، به ارائه مشاوره بپردازند و پاسخگوی مردم حاضر در این

 فرهنگسرا باشند.
اجرای تئاتر، مولودخوانی و مس��ابقه از دیگ��ر برنامه های این 
جشنواره است که فنایی با ذکر آن افزود: برنامه های متنوعی که 
در حاشیه جشنواره پیش بینی شده است، برای ایجاد شادی و 
نشاط حضار در نظر گرفته شده است. علاقه مندان برای شرکت 
در این برنامه می توانند روز چهارش��نبه 1394/4/10 س��اعت 
20 الی 23 در مکان خانه سلامت سبحان واقع در سپاهانشهر، 
بلوار ش��اهد، خیابان س��هند، جنب پارک سپاهانشهر مراجعه 
کنند و برای کسب اطلاعات بیشتر با این شماره 36515758 

تماس بگیرند.

تا سال ۲۰۱۷ محقق می شود؛
تولید خون مصنوعی برای اولین بار در دنیا

محققان بریتانیایی برای اولین بار در دنیا و تا سال 2017 میلادی به 
تولید خون مصنوعی دست پیدا خواهند کرد.

یکی از مشکلات همیشگی بیمارستان ها را می توان در کمبود خون 
دانست؛ زیرا افراد محدودی تمایل به اهدای خون دارند و این موضوع 
 در حالی است که انسان های بس��یاری از بیماری های خونی رنج 

می برند و نیاز به دریافت واحدهای خونی دارند.
اکنون محققان بریتانیایی اعلام کرده اند که تا سال 2017 میلادی 
به تولید خون مصنوعی دست پیدا خواهند کرد که می تواند تحول 
عظیمی را در علم پزشکی به دنبال داشته باشد. خون مایعی است 
که کار اصلی آن رساندن اکسیژن و مواد تغذیه  کننده مانند گلوکز و 
سازنده به بافت  ها و کمک به دفع مواد زائد )مانند کربن دی  اکسید 
و اسید لاکتیک( از بافت  های بدن و دفاع در برابر میکرو ارگانیسم ها 
است. این مایع حیاتی با کمک پمپاژ قلب توس��ط رگ ها به تمام 
قسمت  های بدن منتقل می  ش��ود. این پروژه با همکاری محققان 
دانشگاه های بریستول، آکس��فورد، کمبریج و همینطور سازمان 
سلامت NHS انجام خواهد شد. محققان با استفاده از سلول های 
بنیادی خون افراد بالغ و بند ناف نوزادان به دنبال تولید سلول های 
خونی هستند. خون حاصل شده از این آزمایش بر روی پنج تا 10 
داوطلب مورد بررس��ی قرار خواهد گرفت. گزارشات منتشر شده، 
نشان می دهد بین پنج تا 10 میلی متر از خون مصنوعی ساخته شده 
به داوطلبان تزریق خواهد شد تا عملکرد خونی و بدنی آنها نسبت 
به دیگران مورد مقایسه و بررسی قرار بگیرد. نتایج این آزمایش نه 
 تنها کمبود واحدهای خونی در بیمارستان ها را از بین می برد بلکه 

می تواند برای افرادی با گروه های خونی نادر نیز استفاده شود.

 چند بیماری با احتمال ابتلا 
تا 5۰ سالگی

آلودگی به ویروس اپشتین بار، بیماری لثه، تبخال، اچ.پی.وی، نورو 
ویروس، چاقی و آبله مرغان چند بیماری هستند که انسان احتمال 
ابتلا به آنها تا 50 س��الگی در انس��ان وجود دارد، اما در عین حال راه 
های مبارزه با آن نیز وج��ود دارد. در این گزارش به چند بیماری که 
 احتمالا انس��ان تا 50 س��الگی به یکی از آنها مبتلا می ش��ود اشاره

شده است.
)Epstein-Barr( ویروس اپشتین بار   

ویروس��ی که باعث این بیماری می ش��ود از طریق ب��زاق دهان فرد 
بیمار به فرد سالم منتقل می شود. علاوه بر روبوسی، هنگام عطسه 
یا سرفه بیمار و یا استفاده مشترک از لیوان و ظروف غذاخوری بیمار 
عامل ابتلا به این بیماری اس��ت. البته مونونوکلئوز به اندازه برخی 
بیماری های عفونی مثل سرماخوردگی، مسری و واگیردار نیست.

 New England Journal of طبق نتایج مطالعه ای که در مجله
Medicine منتشر شده است، حدود 95 درصد از بزرگسالان بالای 

30 سال حامل این ویروس هستند.
   بیماری لثه

 Journal of Dental Research طبق یک مطالعه که در مجله
منتشر شده است، بیش از نیمی از افراد، به بیماری لثه مبتلا می شود.

این مطالعه که توسط محققان ژاپنی انجام شده است، احتمال ابتلا به 
بیماری لثه در افرادی که از نخ دندان استفاده نمی کنند، 95 درصد 

بیشتر است.
   تبخال

طبق نتایج یک تحقیق که توس��ط مرکز کنترل و پیشگیری از ابتلا 
به بیماری در آمریکا انجام شد، حدود 54 درصد از بزرگسالان حامل 
ویروس هرپس س��یمپلکس HSV( 1-1( و 16 درصد افراد حامل 
ویروس هرپس س��یمپلکس HSV( 2-2( هس��تند. ویروس های 
هرپس سیمپلکس 1 و2 از مهم ترین ویروس های بیماری زای انسانی 
هستند. ویروس هرپس س��یمپلکس 1، موجب تب خال و ویروس 
 هرپس سیمپلکس 2، موجب تب خال تناسلی می شود. این ویروس ها

 بسیار شایع و مسری هستند. HSV-1 از طریق بزاق آلوده منتقل 
می شود اما HSV-2 از طریق تماس جنسی انتقال پیدا می کند.

   اچ.پی.وی
اچ.پی.وی ویروس پاپیلومای انسانی، عفونتی است که از طریق تماس 
جنسی منتقل می شود و باعث ابتلا به زگیل تناسلی می شود.یک 
مطالعه که توسط مرکز همه گیری سرطان انجام شد نشان می دهد که 
نیمی از مردان 18 تا 40 ساله دست کم به یک گونه از ویروس اچ.پی.
وی آلوده می ش��وند. این احتمال در زنان نیز به همین نسبت است.

بسیاری از گونه های اچ.پی.وی ضرورتا  بی ضرر هستند اما اچ.پی.وی 
16 و اچ.پی.وی 18 با افزایش خطر ابتلا به انواع سرطان ارتباط دارد.

   نورو ویروس
نورو ویروس ها گروهی از ویروس ها هستند که سبب التهاب معده 
و دیواره روده بزرگ )گاستروآنتریت( می شوند که گاهی آنفولانزای 
معده نیز نامیده می شوند. طبق ارزیابی مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری در آمریکا، متوس��ط افراد ممکن است در طول زندگی خود 

به پنج عفونت دستگاه گوارش بر اثر نورو ویروس مبتلا خواهد شد.

 3نشانه ای که هدف شما را 
در زندگی مشخص می کند

هیچ گونه بیلبورد یا تابلو چشمک زنی وجود ندارد که راه یافتن 
هدف زندگی را به شما نشان دهد.

  عده مع��دودی از اف��راد هس��تند که م��ی دانن��د در زندگی 
می خواهند به چه چیزی برسند. هر کسی ممکن است سال ها

 در این اندیشه باش��د که می خواهد در زندگی چه کار کند یا 
چگونه به نظر آید. کتاب های زیادی در این زمینه نوشته شده 
است که به ش��ما راه یافتن هدف زندگی را نشان می دهد. اما 
 می توانید از تکنیک های زیر نیز اس��تفاده کنی��د تا راهی که 

می خواهید بروید را بیابید.

  به صدای زندگی خود گوش کنید 
بهترین کار برای ترس��یم آینده، نگاه و بررس��ی گذشته است. 
پارکر پالمر در این زمین��ه جمله زیبای��ی دارد: »قبل از اینکه 
بتوانم به زندگی ام بگویم که از آن چه می خواهم، لازم است به 
صدای زندگی ام گوش کنم تا به او بگویم من کی هس��تم.«راه 
بهتر صحب��ت کردن با خود در این اس��ت  که نس��بت به آنچه 
در گذشته به دس��ت آورده اید یا نتوانس��ته اید به دست آورید 
آگاهی کامل داشته باشد. هدف این است که به دنبال یک الگو 
یا موضعی باشید که در گذشته تجربه کرده اید و در آن زمینه 
مهارت و اشتیاق دارید. این موضوع یا الگوی متحد باید با فکر 
کردن به آن س��ر ذوق بیایید. ممکن است گذشته شما نشانگر 
آینده نباشد، اما باید نسبت به آن اطلاع و آگاهی داشته باشید.

  در دوره های متعدد شرکت کنید
 واقعیت این است که هیچ کسی نمی تواند به تنهایی به موفقیت 
برسد یا اینکه هدف خود از زندگی را در یابد.  این کار فرآیندی 
دارد که نیاز به تیمی از مش��اوران و آموزگاران دارد. داس��تان 
موفقیت هر فرد داستان یک جامعه است. عده ای هستند که از 
روی خیرخواهی به شما کمک می کنند در حالی که عده ای از 
روی شانس و تصادف به کمک شما می آیند.  در واقع اطراف ما 
پر از کسانی است که می توانند درس های بزرگی به ما بدهند. 

نکته در این است که آنها را تشخیص دهید.

  برای تمرین های سخت آماده باشید
یک باور وجود دارد که زمانی که هدف خود را تشخیص دادید، 
رسیدن به آن هدف آسان خواهد بود؛ چون در مسیر مهارت و 
اشتیاق شما واقع شده است. اما پارادوکسی که در اینجا وجود 
دارد این است که برای رسیدن به س��طوح بالا، نیاز به تمرین و 
پشتکار زیادی وجود دارد. این کار سختی است و دیگران نمی توانند 
آن را درک کنند مگر اینکه در آن موقعیت قرار گرفته باش��ند. 
همانند ورزش��کاران، هنرمن��دان و بازیگران حرف��ه ای که به 
موفقیت رسیده اند، باید شرایط طاقت فرسایی را تحمل کنید. 
قبل از آن برای اینکه دریابید هدف ش��ما چه می تواند باشد به 
این سوال ها پاسخ دهید: 1. چه کاری را دوست دارم؟ 2. در چه 

کاری مهارت دارم؟ 3. دنیا به چه چیزی نیاز دارد؟

علم خبر

برخی در سینما دنبال 
منافع شخصی هستند 

 اهمیت تعلیم و تعلم 
در اسلام 

 نویسنده نباید ادا 
در بیاورد 

شرایط اقتصادی مردم 
رضایت بخش نیست 

عکس روز
ایمنا

جشنواره ضیافتی با طعم خرما/ باغ غدیر اصفهان

سلامتدانستنی
ترجمه: 

امیرحسین واعظ
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24 + 39

اذان صبح/  04:19  
طلوع آفتاب/ 05:58  
اذان ظهر/ 13:06  
اذان مغرب/ 20:35  
نیمه شب شرعی/ 00:17

ماه عسل / شبکه 3 ، 19:20  
ماه سپید/  شبکه 3 ، 22:20
این شب ها/  شبکه  1،  22:56
مجموعه داستانی پایتخت/ شبکه 1، 22:00 
اینجا... فرشته مي شوي/ شبکه  4، 19:30

قدس /نهنگ عنبر/ آتیش بازی
ساحل / عصر یخبندان
سپاهان  /گینس
خانواده   / در دنیای تو ساعت چند است؟
فرهنگیان   / جنگ بهارانه

صاحب امتیاز  شهرداری اصفهان مدیر مسئول دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد سردبیر مهندس رضوان اصغری
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اص���ف���ه���ان، م���ی���دان ام�����ام ح��س��ی��ن )ع���ل���ی���ه ال������س������ام(، خ���ی���اب���ان ط���ال���ق���ان���ی، م��ق��اب��ل ارگ ج���ه���ان نما
تلفن  32218182  ف��اک��س  32219070 ام��ور آگهی ه��ا  32229512 -031  /  021-88546630

i s f a h a n z i b a . i r

مرکز آموزش نجوم ادیب وابسته به سازمان فرهنگی تفریحی 
شهرداری اصفهان نخستین جشنواره تابستانی »رصدخانه 
ادیب« را با برنامه های متنوع ویژه عموم شهروندان و  اعضای 

مرکز برگزار می کند. 
جشنواره تابس��تانی رصدخانه در دو بخش شهروندی ویژه 
 عموم علاقه مندان به نجوم و بخش اعضا به صورت تخصصی 

برنامه ریزی  شده است.  
عم��وم علاقه من��دان در بخش ش��هروندی م��ی  توانند در 
شب های چهارشنبه  به رصدخانه مرکز نجوم ادیب مراجعه 
کرده و از برنامه  هایی ش��امل رصد س��یارات، آموزش صور 

فلکی و پرسش و پاسخ علمی بهره مند شوند. 
ش��ب های سه ش��نبه نیز کارگاه های ویژه ای برای آشنایی 
اعضای مرکز نجوم ادیب با رصدخانه و نحوه کار با آن درنظر 

 گرفته شده  اس��ت که در دو س��طح » ب« و » الف« برگزار
 می ش��ود و اعضای مرکز پ��س از گذراندن ای��ن کارگاه ها، 

گواهینامه » کارور رصدخانه«  را دریافت می کنند. 
آشنایی با کره سماوی، انواع تلس��کوپ و نحوه استقرار آنها، 

معرفی و شرح ساختار تلسکوپ رصدخانه، نحوه کارکردن با 
 تلسکوپ )تنظیم جهت بهره برداری، کاتالوگ اجرام و روش 
جس��ت وجوی اجرام( و ... از جمله س��رفصل های آموزشی 

بخش اعضاست. 
این جش��نواره از هفت��ه دوم تیرماه آغاز ش��ده و ت��ا پایان 
ش��هریورماه 94 ادامه خواهد داشت که علاقه مندان به علم 
نجوم برای ش��رکت  در این برنامه می توانن��د به مرکز نجوم 
ادیب واق��ع در خیابان س��عادت آباد، جنب ورزش��گاه امین 
مراجعه کرده و یا با شماره   36683535 تماس حاصل کنند. 

همچنین علاقه مندان به منظور آشنایی بیشتر با بسته های 
مختلف جشنواره تابستان رصدخانه و خرید بلیط می توانند 
 www.adibcenter.com  به سایت مرکز نجوم  ادیب به نشانی

مراجعه کنند. 

در نخستین جشنواره تابستانی رصدخانه ادیب:

لذت رصد سیارات را تجربه کنید 

ناصر فیض:
نمی توان به هر شکلی مردم را خنداند

ناصر فیض گفت: استفاده از زبان طنز و شوخی 
باید در چارچوب اصول و قواعدی باش��د و از هر 
طریقی نمی توان مردم را خنداند و بعد روی آن 
اسم طنز گذاشت. ناصر فیض، شاعر و طنزپرداز  
گفت: این شیوه، یک ابزار ارتباط با مخاطب است 
که هم می توان برای ایجاد شادی از آن استفاده 
کرد و هم می توان از ای��ن طریق اعاده حق کرد، 
نسبت به موضوعات مختلف اعتراض نشان داد 
یا ناهنجاری ها را به تصویر کش��ید همانطور که 
چارلی چاپلین با زبان طنز درب��اره بزرگ ترین 
دغدغه های بشری سخن گفت. مسوول دفتر طنز 
حوزه هنری  بیان کرد: در طنز باید اخلاق رعایت 
شود، باید حرمت ها شکسته نشود و به دنبال رشد 
جامعه بود نه تمسخر عدهای از افراد. فیض ادامه 
داد: این رعایت کردن حد و اندازه در تمام موارد 

مصداق دارد و درباره طنز و شوخی هم مصداق 
پیدا می کند. همان طور که آب که مایه حیات و 
نجات بخش است، زیادی آن می تواند دردسرساز 
و سبب مرگ شود. مسائل دیگر هم از این قاعده 
مستثنا نیستند و همان طور که از گذشتگان ما 
هم بسیار توصیه شده اس��ت باید حد و اندازه در 
تمام امور حفظ ش��ود و طبیعتا در طنز هم باید 
مراقب بود که از حد گذرانده نشود. نویسنده کتاب 
پرفروش »فی��ض بوک« گفت: هم��ان طور که 
شادی آفرینی، یکی از اهداف طنز است، اصلاح 
اجتماعی نیز از اهداف دیگر آن است و این هر دو 
باید مورد توجه قرار بگیرد و حیف است که از یک 
شیوه بیانی با این حجم تاثیرگذاری، تنها یکی از 
این کارکردها محقق شود و در حق طنز اجحاف و 

بی انصافی صورت بگیرد.  

با فرا رسیدن تابس��تان و آغاز اوقات فراغت 
دانش آموزان، در فرهنگسرای مهر وابسته به 
سازمان فرهنگی تفریحی شهرداری اصفهان 
طرحی ب��ا عنوان» بچه های مس��جد« ویژه 

پسران نوجوان برگزار می شود. 
طرح» بچه های مسجد« با هدف هویت یابی 
نوجوانان و آش��نایی با فضای مساجد، ویژه 
پسران نوجوان برگزار می شود؛ زیرا نوجوانان 
باید به جایی برسند که بتوانند از حوزه دین و 

اندیشه های دینی خود دفاع کنند.
طرح » بچه های مسجد« س��ه روز در هفته 
با برنامه ه��ای تفریح��ی، اردو، کلاس های 
آموزش��ی در خصوص مه��ارت های هنری، 
آموزش مبانی فکری و دینی اجرا می ش��ود. 
این طرح پل ارتباطی بین فرهنگسرا و مسجد 

اس��ت و با هدف ایجاد یک تعامل و آشنایی 
و دوس��تی نوجوانان با مس��جد، یک روز در 
 هفت��ه برنامه های خ��ود را در مس��جد اجرا

 می کند. 
طرح »بچه های مسجد« س��ال گذشته نیز 
اجرا ش��د که برخی نوجوانان پ��س از اتمام 
طرح نیز ارتباطشان را با مسجد قطع نکردند 
و این موضوع حکایت از موفقیت آمیز بودن 

این طرح دارد.
پسران نوجوان برای ش��رکت در این طرح تا 
13تیر ماه فرصت دارند به فرهنگسرای مهر 
واق��ع در خیابان خیابان ام��ام خمینی)ره(، 
روبه روی پ��ارک قلمس��تان مراجعه و برای 
کسب اطلاعات بیش��تر می توانند با شماره 

33331072 تماس حاصل کنند.

در فرهنگسرای مهر برگزار می شود؛
هویت یابی نوجوانان با طرح»  بچه های مسجد«  
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